
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10927
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Βουτών Ηρακλείου Κρή-
της και το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Νικολάου Λασιθίου
Κρήτης, σελ. 10898, 10903                                                                 

3. Αναφορά στη σύλληψη από την Αστυνοµία των δύο Αφ-
γανών, οι οποίοι σκότωσαν τον 44χρονο Έλληνα πολίτη, στο
κέντρο της Αθήνας, σελ. 10908

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10926

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 10877-10880
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

10880-10895
3. Ανακοίνωση του δελτίου αναφορών και  ερωτήσεων της

Τρίτης 24 Μαΐου 2011, σελ. 10896
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,

σχετικά µε την ολοκλήρωση των έργων της σιδηροδροµικής
γραµµής Κιάτου-Ροδοδάφνης, σελ. 10897                                                                                                                         

β) Προς τον Υπουργό Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων και
Αλιείας, σχετικά µε την ανέλκυση του ναυαγίου του ‘’Sea Di-
amond’’ από το λιµάνι της Σαντορίνης, σελ. 10898                                                                                                                            

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:                                                      
i. σχετικά µε την πρόταση για «υποβάθµιση» των Νοσοκο-

µείων Καρύστου και Κύµης σε Κέντρα Υγείας, σελ.  10900
ii. σχετικά µε τη δωρεά του Ιδρύµατος Νιάρχου στο Πανε-

πιστηµιακό Νοσοκοµείο Λάρισας, σελ.  10902                                                                                                                                    
iii.  σχετικά µε την πρόταση για κατάργηση κλινικών στο

Γενικό Νοσοκοµείο Καρδίτσας, σελ. 10904                                                                                                                     
δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την πορεία

των εσόδων, τη φορολογική µεταρρύθµιση και το ύψος των
επιπρόσθετων µέτρων, σελ. 10906

ε) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε
τη µαζική αναβολή αποµάκρυνσης των λαθροµεταναστών
της «Υπατίας», σελ. 10908                                                                                                                                                                                                                                                                                      

5. Συζήτηση επερώτησης  των Βουλευτών του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, σχετικά µε την προστασία των κατανα-
λωτών από τα µεταλλαγµένα προϊόντα και από τα εισαγό-
µενα τρόφιµα,  σελ. 10911-10927

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της αναφοράς  στη σύλληψη από την Αστυνοµία
των δύο Αφγανών, οι οποίοι σκότωσαν τον 44χρονο Έλ-
ληνα πολίτη, στο κέντρο της Αθήνας:

ΟΘΩΝΑΣ Ε. , σελ.  10908                                                                                      
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 10908

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 10926
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 10926

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΟΥΓΙΑΣ Σ. , σελ. 10897, 10898
ΔΙΑΜΑΝΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 10899, 10900
ΚΟΥΣΕΛΑΣ Δ. , σελ. 10906, 10907
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10900, 10901, 

10902, 10905, 
10906

ΟΘΩΝΑΣ Ε. , σελ. 10908, 10909
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 10906, 10907
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 10908, 10909
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 10902, 10903
ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ Μ. , σελ. 10900, 10902, 

10903, 10904, 
10905, 10906

ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 10904, 10905
ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ Α. , σελ. 10897, 10898
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ., σελ. 10898, 10899

Δ. Επί της επερώτησης:
ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ Κ. , σελ. 10913, 10914
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10911, 10912, 

10924
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 10916
ΚΟΛΛΙΑΣ Κ. , σελ. 10920
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 10924, 10925, 

10927
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 10923
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 10922
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Ν. , σελ. 10921
ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ Ο. , σελ. 10914, 10915, 

10924
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 10915
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 10924
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 10919, 10920, 

10926
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 10916
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10912

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΘ’

Δευτέρα 23 Μαΐου 2011



Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΘ’

Δευτέρα 23 Μαΐου 2011

Αθήνα, σήµερα στις 23 Μαΐου 2011, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
18.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΑΡΒΑΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Αικατερίνη Φαρµάκη-Γκέκη, Βουλευτή Κορινθίας τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κύριοι ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ
ΚΟΥΒΕΛΗΣ, ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ, Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑ-
ΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθε-
σαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων της Γενικής
Τράπεζας της Ελλάδος καταγγέλλει την επαναλαµβανόµενη τα-
κτική της Τράπεζας να ζητά από τους υπαλλήλους να χρησιµο-
ποιούν κατά την εκτέλεση της εργασίας τους αποκλειστικά την
Αγγλική γλώσσα.

2) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Ξυλοκάστρου - Ευρω-
στίνης ζητά την ανάκληση του β.δ. 563/12.08.70 για τον
αποχαρακτηρισµό του Πευκιά Ξυλοκάστρου από τουριστικό δη-
µόσιο κτήµα. 

3) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε διεθνές κύκλωµα
παράνοµης διακίνησης µεταναστών µέσω της πόλης των Πα-
τρών. 

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κατασκευή κα-
ταυλισµού από µετανάστες στο µηχανοστάσιο του ΟΣΕ στον Αγ.
Διονύσιο Πατρών. 

5) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε απολύ-
σεις εργαζοµένων στο Μετρό µε κοµµατικά κριτήρια. 

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αισχρο-
κέρδεια βιοµηχάνων και super market. 

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε επιφυλάξεις ναυτιλια-
κών πρακτόρων στο θέµα της λειτουργίας του νέου λιµανιού της
Πάτρας.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται ότι τα δύο
συστήµατα για τη διευκόλυνση των διαδικασιών ίδρυσης νέων
επιχειρήσεων φτιάχτηκαν από µια πατρινή εταιρεία και ένα ερ-
γαστήριο µε έδρα το πανεπιστήµιο Πατρών. 

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις καταγ-
γελίες των κατοίκων του Πλατάνου Αιγιαλείας Νοµού Αχαΐας για
ρωγµές στα σπίτια τους.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην πρω-
τοπορία του ΤΕΙ Πάτρας να προκηρύξει διαγωνισµό για τη
λειτουργία φωτοβολταϊκών στις εγκαταστάσεις του. 

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά αλλαγές που
πρέπει να γίνουν στο εκπαιδευτικό σύστηµα.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ελ-
λιπή αστυνόµευση στην Πάτρα τις νύχτες, λόγω έλλειψης
περιπολικών.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά ατέλειες και κα-
τασκευαστικά λάθη στην οδό Ελευθερίου Βενιζέλου στην Πάτρα.

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην πα-
ράνοµη παραχώρηση υπαλλήλων της ΕΤΑΑ στο Δήµο Πατρέων.

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κό-
ντρα που έχει δηµιουργηθεί ανάµεσα στην Δηµοτική Αρχή της
Πάτρας και στους εργαζοµένους στην καθαριότητα.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην έκ-
θεση υπηρεσιακών εγγράφων στους δρόµους της Περιφέρειας



Δυτικής Ελλάδας.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει η Ελληνική Αστυνοµία στο Νοµό
Αχαΐας. 

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται η κατά-
ντια που επικρατεί στο σταθµό του ΟΣΕ και στο κτήριο της
Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδος.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε ταλαιπωρία
των οδηγών που διέρχονται από το τµήµα της Πατρών- Πύργου
εξαιτίας οικονοµικών προβληµάτων της ΔΕΥΑΠ Πατρών που έχει
αναλάβει το συγκεκριµένο έργο.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρό-
βληµα µετάβασης στο σχολείο των παιδιών µιας πολύτεκνης
οικογένειας στο χωριό Καµενιάνοι. 

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις συ-
στάσεις του ΗΑΤΤΑ για την εφαρµογή του µέτρου της
ταυτοπροσωπίας στους επιβάτες των επιβατικών πλοίων. 

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κακή
κατάσταση της Γέφυρας του Κόκκινου του κεντρικού άξονα του
δρόµου Καλαβρύτων - Αροανίας - Τριποτάµων - Πύργου. 

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε καταγ-
γελίες για περιπτώσεις χορήγησης επιδοµάτων σε ανθρώπους
που δεν έπασχαν από περιγραφόµενες ασθένειες. 

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην έλ-
λειψη προσωπικού στην Α’ Εφορία Πατρών. 

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι έχει
διπλασιαστεί ο αριθµός των απόρων στην Πάτρα, αφού φέτος
το Πάσχα πάνω από χίλιες οικογένειες ζήτησαν βοήθεια από την
τράπεζα τροφίµων.

26) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μάνος Κακλαµάνος, Δ/ντης
του ραδιοφωνικού σταθµού «Ράδιο 9» καταγγέλλει ότι µε τη δα-
νειακή σύµβαση που συνήψε η Ελλάδα το Μάιο του 2010 παραι-
τήθηκε οικειοθελώς από όλα τα προνόµια που της προσφέρει η
εθνική της κυριαρχία.

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην από-
κρυψη τροχαίου ατυχήµατος τεσσάρων στελεχών του ΣΔΟΕ. 

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο οι εργαζόµενοι της
Ολυµπίας Οδού ζητούν να σταµατήσει η Κυβέρνηση να διαπραγ-
µατεύεται µε τις τράπεζες και την κοινοπραξία και να εφαρµο-
στούν οι όροι της σύµβασης.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε επι-
στολή του Προέδρου του ΕΒΕΑ ο οποίος ζητά την παρέµβαση
της Υπουργού ΠΕΚΑ για το ειδικό τέλος ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας. 

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά την επιστροφή
ογδόντα ενός λαθροµεταναστών στο λιµάνι της Πάτρας µε τη
συνοδεία ιταλικών αρχών.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο διατυπώνονται οι αντι-
θέσεις του Μητροπολίτη Πειραιά σχετικά µε το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης.

32) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη µη λει-
τουργία της Μονάδας Εντατικής Θεραπείας του Νοσοκοµείου
«Αγ. Ανδρέας» στην Πάτρα. 

33) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη νέα
υπόθεση διευκόλυνσης µεταφοράς µεταναστών µε τη συµµε-
τοχή ενός λιµενικού και ενός αστυνοµικού από το Νοµό Αχαΐας.

34) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην πρό-
ταση της πρώην πρυτάνεως του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης
για διευκόλυνση της έκδοσης βίζας στους Κινέζους υπηκόους. 

35) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά αίτηµα της Πα-
νελλήνιας Οµοσπονδίας Επισιτιστικών Επαγγελµάτων για
κατάθεση τροπολογίας στον αντικαπνιστικό νόµο.

36) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στον κίν-
δυνο µη εφαρµογής του Προγράµµατος του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
λόγω χρεών των εκατόν πενήντα δήµων της χώρας, µεταξύ
αυτών και του Δήµου Αιγιαλείας. 

37) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κα-
θυστέρηση της εκταµίευσης του εγκεκριµένου από το ΥΠΕΚΑ
ποσού για τον αποχαρακτηρισµό της Ροµάντζα του Δήµου Πα-
τρέων. 

38) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι είναι
απίστευτα αυτά που συµβαίνουν στο πλαίσιο της ενηµέρωσης
δηµοσιογράφων στην Πάτρα για τα αστυνοµικά ζητήµατα.

39) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τη χαρτογρά-
φηση των περιοχών που θα διεξαχθούν οι έρευνες για τα
πλούσια κοιτάσµατα πετρελαίου της χώρας µας.

40) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι έγιναν
επεισόδια στο Πανεπιστήµιο Πατρών και ποιοι µπορεί να κρύβο-
νται πίσω από αυτά.

41) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην επι-
κινδυνότητα που υπάρχει λόγω µη φύλαξης του παλιού
εργοστασίου της Πειραϊκής - Πατραϊκής. 

42) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανα-
γκαιότητα ανάπλασης του νέου λιµανιού Πάτρας αντίστοιχης µε
αυτή του Όρµου Φαλήρου. 

43) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά Έλληνες φοι-
τητές που µε επιµονή και εµµονή στην υλοποίηση των
καινοτόµων ιδεών τους, βλέπουν αισιόδοξα το µέλλον.

10878 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



44) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στους φω-
τεινούς σηµατοδότες της Πάτρας που παραµένουν ανενεργοί σε
ορισµένα σηµεία, λόγω βλάβης και ότι αυτό οφείλεται στην πληµ-
µελή συντήρηση.

45) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Νικόλαος Δηµητριάδης ζητά την
απαλλαγή του από τη δίωξη που ασκείται εις βάρος του για τις
υποχρεώσεις του Αγροτικού Συνεταιρισµού Αρσενίου προς το
ΙΚΑ Έδεσσας. 

46) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο ψήφι-
σµα της Γενικής Συνέλευσης του Εργατικού Κέντρου Πάτρας, το
οποίο ζητά την παρέµβαση του Πρωθυπουργού για το ζήτηµα
της Ολυµπίας Οδού.

47) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αρίσταρχος Φερεκίδης ζητά ενη-
µέρωση σχετικά µε τη συνταξιοδότησή του. 

48) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά ανακοίνωση του
Τοπικού Αρχείου Αιγίου µε την οποία ζητά αρχειακό υλικό τοπι-
κού, ιστορικού και πολιτιστικού ενδιαφέροντος από όλες τις υπη-
ρεσίες.

49) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος του Δήµου Θήρας εκφράζει
την έντονη δυσαρέσκεια των κατοίκων της περιοχής για το σύ-
στηµα προσδιορισµού των αντικειµενικών αξιών στο Δήµο
Θήρας.

50) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται το αίτηµα
του κ. Κατσιφάρα να παραταθεί ο χρόνος της έναρξης αποπλη-
ρωµής για τα δάνεια για τους σεισµούς που έχουν πάρει οι επι-
χειρήσεις της Αχαΐας, της Αιτωλοακαρνανίας και της Ηλείας.

51) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Τσάπελης Νικόλαος αιτείται να γίνει
τροποποίηση της διάταξης 1211.2/17/07/25-9-07, που αναφέρει
ότι οι άνδρες πρέπει να έχουν εκπληρώσει τις στρατιωτικές τους
υποχρεώσεις για την κατάταξή τους στους Δοκίµους Υπαξιωµα-
τικούς Λιµενικού Σώµατος.

52) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος του Δήµου Καρύστου αιτείται
την εξεύρεση λύσης για τη στέγαση των µαθητών του 2ου Δη-
µοτικού Σχολείου Καρύστου εξαιτίας της ακαταλληλότητας του
παρόντος κτηρίου. 

53) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων Ελληνικών Σω-
ληνουργείων εκφράζει τη διαµαρτυρία του σχετικά µε τις καθυ-
στερήσεις έκδοσης εγγυητικών επιστολών από τις τράπεζες για
την έγκαιρη προµήθεια των πρώτων υλών.

54) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία αιτείται τη διευθέτηση του ζητήµατος της εκ-
χώρησης ανείσπρακτων µισθωµάτων κατά την ηλεκτρονική
υποβολή δηλώσεως φόρου εισοδήµατος.

55) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη δια-
κοπή του έργου της Ολυµπίας Οδού στην Αµαλιάδα.

56) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αµοργού εκφράζει την
έντονη δυσαρέσκεια των κατοίκων, που εργάζονται στις κατα-

σκευές ιδιωτικών έργων στο νησί της Αµοργού, για τη µακρό-
χρονη καθυστέρηση έγκρισης των µελετών των υπό κατασκευή
ιδιωτικών έργων στην Αµοργό από τις αρµόδιες εφορίες αρχαι-
οτήτων.

57) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων Βρε-
φονηπιακών και Παιδικών Σταθµών Λέσβου καταθέτει το ψήφι-
σµά τους σχετικά µε τη λειτουργία των βρεφονηπιακών και
παιδικών σταθµών του Δήµου Λέσβου. 

58) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Εργαζοµένων
Καπνοβιοµηχανιών Ελλάδος εκφράζει την έντονη αντίθεσή της
για τον αποχαρακτηρισµό του κλάδου από τα βαρέα και ανθυγι-
εινά.

59) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Φυσι-
κοθεραπευτών αιτείται να εξαιρεθούν οι φυσικοθεραπευτές από
τον ν. 3919 και να ισχύσει γι’ αυτούς ότι θα ισχύει για τους για-
τρούς, οδοντιάτρους και φαρµακοποιούς.

60) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος και ο Πρόεδρος του Σωµα-
τείου Αρχιεργατών Λέσβου διαµαρτύρονται για την µη καταβολή
δεδουλευµένων στους αρχιεργάτες και εργάτες για το πρό-
γραµµα δακοκτονίας το 2010. 

61) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο πρόεδρος του τµήµατος Γεωλογίας του
Πανεπιστηµίου Πατρών διαµαρτύρεται για την επικείµενη κατάρ-
γηση του τµήµατος Γεωλογίας. 

62) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Παπαευσταθίου Ασηµίνα
αιτείται την επίλυση συνταξιοδοτικού της ζητήµατος, σχετικά µε
την επικουρική σύνταξη.

63) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εργατοτεχνικού
& Υπαλληλικού Προσωπικού Πολεµικού Ναυτικού αιτείται την
επίλυση θέµατος ωραρίου εργασίας της υπηρεσίας.

64) Οι Βουλευτές, Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η διοίκηση του Εργατικού Κέντρου Νοµού Σάµου ζητά να
µην κλείσει το Γηροκοµείο Ικαρίας και να µην απολυθεί κανένας
από τους εργαζοµένους. 

65) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Προσφυγικών
Σωµατείων Ελλάδος καταγγέλλει το ελληνικό κράτος για σφετε-
ρισµό της προσφυγικής περιουσίας.

66) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ηλίας Σκορδίλης ζητά την
αναβολή εκ νέου για έξι µήνες των πλειστηριασµών µετά τον Ιού-
νιο του 2011. 

67) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Φιλοθέης - Ψυχικού
αιτείται την ανάκληση της απόφασης του Υπουργείου Οικονοµι-
κών σχετικά µε την αύξηση των τιµών ζώνης στην περιοχή του
Ψυχικού.

68) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ελληνικών Κοι-
νοτήτων στη Γερµανία διαµαρτύρεται για την κατάργηση των
προξενείων της χώρας µας σε Αννόβερο, Κολωνία και Λειψία.
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69) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Καλλιµάνης κα-
ταθέτει το θέµα µετατάξεων για τους υπαλλήλους στις κατά τό-
πους δηµοτικές αστυνοµίες. 

70) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Επιτροπή Κοινωνικών Φορέων Ιε-
ράπετρας αιτείται τη διατήρηση της διοικητικής αυτοτέλειας του
Νοσοκοµείου Ιεράπετρας, την ένταξή του στη Γ’ Ζώνη κ.λπ..

71) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εµπόρων Βιοτεχνών και
Επαγγελµατιών Αρκαλοχωρίου αιτείται τη διατήρηση της ΔΟΥ
Αρκαλοχωρίου.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 8993/12-01-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Μαρκογιαννάκη Χρήστου και Αυγενάκη Ελευθερίου δό-
θηκε µε το υπ’ αριθµ. 4055/ΙΗ/02-05-2011 έγγραφο από την
Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακό-
λουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 9140/14-01-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 5506/ΙΗ/02-05-

2011 έγγραφο από την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 10902/10-02-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 18477/ΙΗ/02-

05-2011 έγγραφο από την Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας, Διά
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 11363/16-02-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 20588/ΙΗ/02-

05-2011 έγγραφο από την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:



Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)
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5. Στην µε αριθµό 12982/14-03-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αυγενάκη Ελευθερίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-980/02-05-

2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων η ακόλουθη απάντηση:



10886 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

6. Στην µε αριθµό 13069/15-03-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Βορίδη Μαυρουδή και Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Αδώνι-
δος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. B-1016/02-05-2011 έγγραφο από

τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων η ακόλουθη
απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 13848/28-03-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ/Φ.2/8744/
02-05-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης η ακόλουθη απά-
ντηση:



10888 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)
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8. Στην µε αριθµό 14507/07-04-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κεφαλίδου Χαρούλας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.10035/10438/

449/02-05-2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η ακόλουθη απάντηση:



10890 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9. Στην µε αριθµό 14531/07-04-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Βελόπουλου Κυριάκου και Ανατολάκη Γεωργίου δόθηκε
µε το υπ’ αριθµ. 312/02-05-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Δι-

καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων η ακό-
λουθη απάντηση:



10892 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10. Στην µε αριθµό 14874/13-04-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Μαρκάκη Παύλου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. B-1406/02-05-2011

έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων η ακόλουθη απάντηση:



10894 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



11. Στην µε αριθµό 15018/14-04-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Χαρακόπουλου Μάξιµου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 47228/ΙΗ/02-

05-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθη-
σης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο ανα-
φορών και ερωτήσεων της Τρίτης 24ης Μαΐου 2011.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 9599/394/21-1-2011 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Κωνσταντίνου Καρτάλη προς τον Υπουργό Πολιτι-
σµού και Τουρισµού, σχετικά µε καθυστερήσεις στην υλοποίηση
των αθλητικών έργων που είχαν αναληφθεί εν όψει των Μεσογει-
ακών Αγώνων του 2013.

2. Η µε αριθµό 13318/633/17-3-2011 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Σταύρου Καλογιάννη προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την κλοπή δικαιωµάτων
εκποµπών αερίων θερµοκηπίου από χάκερς στον ιστότοπο του
Υπουργείου.

3. Η µε αριθµό 12911/11-3-2011 ερώτηση του Βουλευτή του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριου Ροντούλη προς τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την

ένταξη στο ΕΣΠΑ, των Μονάδων Αυξηµένης Φροντίδας και της
συνδετήριας πτέρυγας του Γενικού Νοσοκοµείου Λάρισας.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε 12566/4-3-2011 ερώτηση του Βουλευτή του Πανελλή-
νιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Γεωργίου – Ερνέστου Χαραλα-
µπόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε την απαγόρευση χρήσης της ουσίας
Bisphenol–Α, στα πλαστικά µπουκάλια βρεφικής διατροφής.

2. Η µε αριθµό 14864/13-4-2011 ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς την Υπουργό
Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις
συνθήκες διαβίωσης των µαθητών που διαµένουν στη Μαθητική
Εστία Μολάων. 

3. Η µε αριθµό 8892/11-1-2011 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς την Υπουργό Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη µετατροπή
του µαθήµατος της Ιστορίας σε µάθηµα επιλογής στο «Νέο Σχο-
λείο».

10896 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 871/16-5-2011 επίκαιρη ερώ-

τηση της Βουλευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Αικατερίνης Φαρµάκη-Γκέκη προς τον Υπουργό Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την ολοκλήρωση των έργων
της σιδηροδροµικής γραµµής Κιάτου-Ροδοδάφνης.

Κυρία Φαρµάκη, έχετε το λόγο για να µας παρουσιάσετε σύ-
ντοµα την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή
µου αφορά την εξέλιξη των έργων της σιδηροδροµικής γραµµής
µετά το Κιάτο. Την κατέθεσα γιατί πραγµατικά πιστεύω ότι ένας
σύγχρονος σιδηρόδροµος αποτελεί το µοναδικό αναπτυξιακό,
περιβαλλοντικό και ασφαλές µέσο µεταφοράς για τους πολίτες,
αλλά είναι και ένας µοχλός ανάπτυξης και προόδου για όλες τις
περιοχές από τις οποίες διέρχεται.

Στο Νοµό Κορινθίας µέχρι τώρα καταφέραµε και µε τη βοήθεια
της πολιτείας και έχουµε τον Προαστιακό µέχρι το Κιάτο. Μετά
το Κιάτο, βεβαίως, εκτελούνται εργασίες, οι οποίες ενώ προ-
γραµµατίζονταν να έχουν τελειώσει, εν τούτοις όµως υπάρχουν
µεγάλες καθυστερήσεις.

Μόλις πριν από λίγες µέρες, όµως, πληροφορήθηκα ότι το Δι-
οικητικό Συµβούλιο της «ΕΡΓΟΣΕ» ενέκρινε τη δηµοπράτηση
τµήµατος του έργου κατασκευής της διπλής σιδηροδροµικής
γραµµής Κιάτου-Ροδοδάφνης, προϋπολογισµού ύψους
94.000.000 ευρώ στις 7 Ιουνίου. Το έργο αυτό περιλαµβάνει,
εκτός από κάποια απαραίτητα έργα υποδοµής που υπολείπονται
–φαντάζοµαι- και την κατασκευή των σταθµών του Ξυλοκάστρου
και της Ακράτας και των στάσεων στο Διµηνιό, στη Λυκοποριά
και στη Λυγιά µέσα στο Νοµό Κορινθίας.

Η παραπάνω εξέλιξη για εµάς είναι πάρα πολύ θετική, καθώς
δίνεται τέλος σε καθυστερήσεις ετών, οι οποίες λειτουργούσαν
ανασταλτικά στην οµαλή εξέλιξη του έργου. 

Εκείνο το οποίο θέλω µε την ερώτησή µου, κύριε Υπουργέ,
είναι πραγµατικά να µε πληροφορήσετε και µέσω εµού και όλο
τον ελληνικό λαό και το λαό της Κορινθίας, ποιο είναι το ποσοστό
ολοκλήρωσης των έργων που έχουν ήδη δηµοπρατηθεί και κα-
τασκευάζονται στη σιδηροδροµική γραµµή Κιάτου-Ροδοδάφνης;

Ποιες εργασίες αποµένουν να δηµοπρατηθούν ακόµα για να
ολοκληρωθεί η διπλή αυτή σιδηροδροµική γραµµή;

Και βεβαίως, τελευταίο, ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα του
έργου συνολικά;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Φαρµάκη στην ερώτηση της οποίας θα απαντήσει
ο Υφυπουργός κ. Σπυρίδων Βούγιας. 

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, πραγµατικά είναι µια πολύ χρήσιµη

ερώτηση, γιατί µας δίνει τη δυνατότητα να επιβεβαιώσουµε πως
πάρα τη µεγάλη οικονοµική κρίση δηµοπρατούνται έργα, ειδικά
στο σιδηρόδροµο, ο οποίος αυτήν τη στιγµή περνάει στη φάση
της ανάπτυξής του, ταυτόχρονα µε τη µεγάλη προσπάθεια
εξυγίανσης των οικονοµικών του στοιχείων. 

Το τµήµα το οποίο έχει ήδη κατασκευαστεί βοηθάει πάρα πολύ
τους πολίτες όλου του Λεκανοπεδίου να ταξιδέψουν µέχρι εκεί
γρήγορα και ικανοποιητικά ως προς τον τρόπο της µετακίνησης
και το κόστος. Τα οικονοµικά αποτελέσµατα είναι πολύ καλά.
Ωστόσο, η γραµµή πρέπει να ολοκληρωθεί. 

Γι’ αυτό στο χρόνο της πρωτολογίας µου θα απαντήσω στα
γενικά στοιχεία της ερώτησής σας, σχετικά µε το ποιοι ήταν οι
λόγοι των καθυστερήσεων µέχρι τώρα. Στη δευτερολογία µου
θα συµπληρώσω τις απαντήσεις για τις τρεις επιµέρους
συγκεκριµένες ερωτήσεις που κάνετε. 

Το έργο αυτό, λοιπόν, χρηµατοδοτείται από το Β’ Ταµείο
Συνοχής και έχει προϋπολογισµό 480 εκατοµµύρια ευρώ. Έχει

προταθεί στις υπηρεσίες παράταση επιλεξιµότητας µέχρι τις 31-
12-2012 και τροποποίηση του φυσικού του αντικειµένου. 

Η δεύτερη φάση των εργασιών, έχει προϋπολογισµό 243
εκατοµµύρια ευρώ και εξετάζεται η δυνατότητα χρηµατο-
δότησης από το ΕΣΠΑ 2007-2013. Επιπλέον, υπάρχει ποσό 250
εκατοµµυρίων ευρώ για απαλλοτριώσεις, που καλύπτεται από
αµιγώς εθνική χρηµατοδότηση. 

Ο αρχικός προϋπολογισµός του έργου ήταν 534 εκατοµµύρια,
αλλά το 2006 µε µια πρώτη τροποποίηση της απόφασης
καθορίστηκε στα 480 εκατοµµύρια ευρώ, που παραµένει µέχρι
σήµερα. Η µείωση στον προϋπολογισµό έγινε σε συνεργασία µε
την κεντρική αρχή του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών
τότε, για την ορθολογικότερη διαχείριση των συνολικών
διαθεσίµων της χώρας στο Ταµείο Συνοχής 2000-2006, για να
κλειδώσει η ελληνική µερίδα το 2006. 

Πραγµατικά υπάρχουν υπερβάσεις για το χρόνο και το κόστος
του έργου µέχρι σήµερα και οφείλονται κατά κύριο λόγο, στο
γεγονός πως δεν είχαν ολοκληρωθεί στο σύνολό τους οι
απαιτούµενες µελέτες στην αρχική φάση εκτίµησης. Έγιναν
διορθώσεις πολλές και επαναδηµοπρατήσεις του έργου. Τελικά,
το Φεβρουάριο του 2006 δηµοπρατήθηκε το έργο αυτό και η
σύµβαση υπογράφηκε στις 28 Σεπτεµβρίου 2006. Πρόκειται για
ένα έργο που εξελίσσεται µέχρι σήµερα. 

Ύστερα, υπήρξαν τροποποιήσεις στο σχεδιασµό των ήδη
εγκεκριµένων έργων, που προέκυψαν από παρεµβάσεις και
απαιτήσεις των τοπικών κοινωνιών. Επειδή εκλέγεστε εκεί, είµαι
βέβαιος ότι αναζητήσατε και εσείς µαζί µε τους πολίτες κάποιες
διορθωτικές χαράξεις και λύσεις φιλικότερες προς το
περιβάλλον.

Υπήρχαν απαιτήσεις από την τοπική αυτοδιοίκηση και άλλους
φορείς του Υπουργείου Μεταφορών, ΥΠΕΧΩΔΕ, ΟΣΕ για
αλλαγές της χάραξης σε ορισµένα τµήµατα της γραµµής. Το
γεγονός αυτό υποχρέωσε την ΕΡΓΟΣΕ να προκηρύξει νέα
µελέτη στο τµήµα Κιάτο-Ξυλόκαστρο, καθώς και στην περιοχή
Διακοφτού-Ελαιώνα, µε υπογειοποίηση της γραµµής στο
Διακοφτό, χάραξη εκτός οικισµού στον Ελαιώνα κ.λπ..

Η τροποποίηση, λοιπόν, των περιβαλλοντικών όρων, που
χρειάστηκε για την περιοχή του Διακοφτού, εκδόθηκε το
Δεκέµβριο του 2006, ενώ για την περιοχή του Ελαιώνα τον Ιούνιο
του 2009. 

Η δηµοπράτηση, όµως, των έργων υποδοµής στην περιοχή
του Διακοφτού καθυστέρησε περισσότερο, καθώς στην περιοχή
αυτή συνεχίστηκαν οι αντιδράσεις της τοπικής κοινωνίας και
έγινε παραπέρα διερεύνηση των καλύτερων εναλλακτικών
λύσεων. Τελικά δροµολογήθηκε η προκήρυξη του έργου, όπως
έχει σήµερα, και κατασκευάζεται µε βάση την εγκεκριµένη
οριστική µελέτη. 

Υπάρχει ακόµη µια απόφαση εκδίκασης που εκκρεµεί στο
Συµβούλιο Επικρατείας του Δήµου Διακοφτού για τη χάραξη του
έργου στην περιοχή της Ροδιάς. Υπήρξαν µεγάλες υπερβάσεις
στο τελικό κόστος των απαλλοτριώσεων που αυξήθηκε
σηµαντικά, λόγω των µη αναµενόµενων υψηλών τιµών
αποζηµίωσης που επιδίκασαν τα αρµόδια δικαστήρια και λόγω
µη επάρκειας των εγκεκριµένων πιστώσεων για τις
απαλλοτριώσεις µετά τις αυξήσεις αυτές και τις υψηλές τιµές. 

Τέλος, στις ανασκαφές αποκαλύφθηκαν σηµαντικά
αρχαιολογικά ευρήµατα, που, έπειτα από απαίτηση της
αρχαιολογικής υπηρεσίας να διατηρηθούν κάποια απ’ αυτά,
δηµιούργησαν καθυστέρηση στην πορεία των εν εξελίξει
εργολαβιών. 

Πάντως µετά τις προσπάθειες να υπερβεί κάποιος τις
καθυστερήσεις αυτές, στις οποίες προσθέτω την κατασκευή του
νέου αυτοκινητοδρόµου Κορίνθου-Πατρών, ο οποίος, κινούµενος
παράλληλα και πάρα πολύ κοντά στη γραµµή, δηµιουργεί
δυσκολίες στην παράλληλη κατασκευή και προβλήµατα
εµπλοκής ή διασταύρωσης των δύο έργων. Αυτές ήταν βασικές
αιτίες. 

Στη δευτερολογία µου θα απαντήσω πιο συγκεκριµένα στις
τρεις ερωτήσεις που θέσατε στην επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει η
ερωτώσα Βουλευτής κ. Φαρµάκη. 
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ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ – ΓΚΕΚΗ: Κύριε Υπουργέ, πραγµα-
τικά το ότι δηµοπρατήθηκε ένα έργο 94 εκατοµµυρίων ευρώ είναι
µία πάρα πολύ θετική εξέλιξη, καθώς είπατε και εσείς, σε µια
δύσκολη οικονοµική συγκυρία για την Ελλάδα. 

Θεωρώ ότι σε αυτήν τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία
πραγµατικά πρέπει να γίνονται όσο το δυνατόν περισσότερες
προσπάθειες, έτσι ώστε να εκµεταλλευτούµε όλα τα εργαλεία τα
οποία έχουµε στα χέρια µας και να µπορέσουµε να κάνουµε
τέτοια έργα τα οποία όλοι αναγνωρίζουµε ότι είναι προς την
πλευρά της ανάπτυξης και της προόδου. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, όπως και εσείς είπατε, το έργο αυτό
έχει καθυστερήσει κατά πολύ και, βεβαίως, έχει βγει εκτός
προϋπολογισµού. Ο αρχικός προϋπολογισµός, καθώς είπατε και
εσείς, ήταν γύρω στα 480 εκατοµµύρια και η απόφαση στο
Ταµείο Συνοχής για πενήντα – πενήντα συγχρηµατοδότηση
ουσιαστικά νοµίζω ότι τελειώνει µε αυτό το έργο. Το πραγµατικό
κόστος του έργου είναι –σαφώς το είπατε- πολύ παραπάνω συν
ένα µεγάλο ποσό από τις απαλλοτριώσεις. 

Θέλω να ξέρω το εξής: Έχουµε κάνει κάποια προσπάθεια από
το Υπουργείο και ποια είναι η δική µας πρόταση, για να µπορέσει
να χρηµατοδοτηθεί παραπάνω αυτό το έργο; Διότι αφού από το
Ταµείο Συνοχής δεν µπορούµε να πάρουµε άλλα χρήµατα, θα
πρέπει η πολιτεία σήµερα να έρθει -πραγµατικά αναγνωρίζοντας
ότι είναι δύσκολες οι συνθήκες, αλλά δίνοντας και προτε-
ραιότητα σε αυτό το έργο- να πληρώσει τις απαλλοτριώσεις,
ώστε να µπορέσει αυτό το έργο να φθάσει τουλάχιστον µέχρι τη
Ροδοδάφνη. 

Για τα χρήµατα από τις απαλλοτριώσεις, τα οποία είναι γύρω
στα 200 εκατοµµύρια ευρώ, καθώς είπατε, θεωρώ ότι πρέπει να
γίνει προσπάθεια και από τον κρατικό προϋπολογισµό. Από την
άλλη µεριά για το παραπάνω κόστος του έργου, το οποίο είναι
στα 160 εκατοµµύρια ευρώ, απ’ ό,τι κατάλαβα, θα πρέπει να γίνει
µια προσπάθεια να µπορέσει να µπει στο ΕΣΠΑ. 

Επίσης, θέλω να µου πείτε, κύριε Υπουργέ, το εξής: Αυτό το
παραπάνω ποσό που υπολογίζουµε τώρα, δηλαδή τα 400
εκατοµµύρια, θα δώσει µια ολοκλήρωση στο έργο; Με αυτά τα
χρήµατα θα ολοκληρωθεί και η ηλεκτροκίνηση, ώστε το τρένο
επιτυχηµένα να φθάσει µε υψηλές ταχύτητες µέχρι τη
Ροδοδάφνη; Γιατί καταλαβαίνετε πως αν δεν δηµοπρατηθεί και
η ηλεκτροκίνηση του έργου, το έργο θα έχει γίνει µισό και,
βεβαίως, σε µια σύγχρονη γραµµή θα κινούνται πετρελαιοκίνητοι
συρµοί.

Θέλω να σας ευχαριστήσω για την προσπάθειά σας και το
Υπουργείο όλο για τη δηµοπράτηση αυτού του έργου στο Νοµό
Κορινθίας. Πιστεύω, όµως, ότι πρέπει να γίνει προσπάθεια, ώστε
το έργο πραγµατικά να εξελιχθεί σωστά, να φθάσει στον
προορισµό του και να συνεχίσει ακόµη και µέχρι την Πάτρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Φαρµάκη. 
Πριν δώσω το λόγο στον Υφυπουργό, για να δευτερολογήσει,

γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής τριάντα δύο
µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί από το 2ο
Δηµοτικό Σχολείο Βουτών Ηρακλείου Κρήτης. 

Η Βουλή σας καλωσορίζει και ιδιαίτερα η Βουλευτής του
Νοµού σας κ. Σκραφνάκη. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Είναι το χωριό µου! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε το λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Σας ευχαριστώ και πάλι, κυρία συνάδελφε. 
Μπαίνω τώρα στις πιο συγκεκριµένες απαντήσεις σε τρία

ερωτήµατα που θέσατε. 
Το πρώτο αφορά τα έργα που κατασκευάζονται σήµερα και

είναι τα εξής:
Είναι σε εξέλιξη αυτήν τη στιγµή τέσσερις συµβάσεις κατα-

σκευής υποδοµής σιδηροδροµικής γραµµής συνολικού ποσού
313,5 εκατοµµυρίων ευρώ, οι οποίες καλύπτουν όλο το τµήµα
στο οποίο αναφερόµαστε, εκτός από την περιοχή Διακοφτού –
Ελαιώνα, ένα µήκος έξι χιλιοµέτρων. 

Επίσης, υπάρχουν δευτερεύουσες συµβάσεις προµηθειών
υλικών για τη δόµηση γραµµής, δηλαδή σιδηροτροχιές, σκύρα,
στρωτήρες κ.λπ., συνολικού ποσού επιπλέον 55 εκατοµµυρίων
ευρώ. 

Ο διαγωνισµός στον οποίο αναφερθήκατε προκηρύχθηκε µε
ηµεροµηνία 7 Ιουνίου 2011. Δηµοσιεύτηκε η εργολαβία για την
κατασκευή έργων υποδοµής νέας διπλής σιδηροδροµικής
γραµµής στο τµήµα των έξι χιλιοµέτρων στο οποίο αναφέρθηκα,
δηλαδή στο τµήµα Διακοφτό – Ελαιώνας, και σιδηροδροµικών
σταθµών και στάσεων -κτήρια, αποβάθρες, στέγαστρα,
περιβάλλων χώρος και ηλεκτροµηχανολογικά έργα οδικών
έργων- στο τµήµα Κιάτο – Ροδοδάφνη 94 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Επίσης, µέσα στον επόµενο µήνα θα δηµοπρατηθεί η εργολα-
βία «φυτοτεχνικές εργασίες» του τµήµατος Κιάτο-Ροδοδάφνη σε
πρώτη φάση µε 1 εκατοµµύριο ευρώ για τη διαµόρφωση και τον
καλλωπισµό του περιβάλλοντος χώρου.

Με ρωτάτε τι θα γίνει µε τις επόµενες εργολαβίες και πώς θα
ολοκληρωθεί όλο το τµήµα το οποίο µας ενδιαφέρει. Να σας
απαντήσω ότι θα κατασκευαστούν µε δυο µελλοντικές εργολα-
βίες, τα υπολειπόµενα έργα υποδοµής στο τµήµα Κιάτο-Ροδο-
δάφνη και οι εργασίες υποδοµής σηµατοδότησης, τηλεδιοί-
κησης, ηλεκτροµηχανικού ελέγχου των σηράγγων και ηλεκτρο-
κίνησης στο τµήµα αυτό. Εννοείται πως δεν µπορεί κανείς να
αντιληφθεί σιδηρόδροµο του µέλλοντος, ειδικά σε τµήµατα που
θεωρούνται περιαστικά της πρωτεύουσας και απαιτούν γρήγο-
ρες και τακτικές κινήσεις, χωρίς ηλεκτροκίνηση, η οποία άλλωστε
φέρνει και µεγαλύτερη οικονοµία και επιβατική κίνηση.

Τέλος, ρωτάτε ποια είναι η προβλεπόµενη περίοδος ολοκλή-
ρωσης του έργου. Το χρονοδιάγραµµα τοποθετείται στο τέλος
του 2015, αλλά έχει τη δυνατότητα τµηµατικής απόδοσης σε λει-
τουργία µε προϋπόθεση επίλυσης των προαναφερθέντων προ-
βληµάτων. Πιο συγκεκριµένα: Κιάτο-Διακοφτό τον Ιούνιο του
2014 και Διακοφτό-Ροδοδάφνη τον Δεκέµβριο του 2015. 

Προϋπόθεση επίτευξης των ανωτέρω στόχων είναι η εξασφά-
λιση των απαιτούµενων πόρων από το ΕΣΠΑ και το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων προκειµένου να µην υπάρξουν παραπάνω
προβλήµατα στην οµαλή υλοποίηση του έργου. Πρέπει να λη-
φθούν εγκαίρως αποφάσεις σε σχέση µε τις προσφυγές των κα-
τοίκων στην περιοχή της Αιγείρας και για το τµήµα
Διακοφτό-Ροδοδάφνη και να ολοκληρωθούν οι αρχαιολογικές
ανασκαφές κατά µήκος του έργου. Τα χρονοδιαγράµµατα που
σας έδωσα περιλαµβάνουν τις εύλογες καθυστερήσεις και ανα-
µονές γι’ αυτές τις δύο περιπτώσεις: αρχαιολογικά ευρήµατα και
προσφυγές στο Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Το έργο αυτό θα φθάσει µέχρι το Ρίο -αυτή είναι η προοπτική
του- το 2016 µε την προϋπόθεση πάντοτε έγκαιρης αντιµετώπι-
σης των προβληµάτων που προαναφέρθηκαν. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 898/17-5-2011 επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Σπυρίδωνος Χαλβατζή προς τους Υπουργούς Θαλασσίων Υπο-
θέσεων, Νήσων και Αλιείας και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την ανέλκυση του ναυαγίου του
«Sea Diamond» από το λιµάνι της Σαντορίνης.

Το λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων Χαλβατζής να αναπτύξει την επί-
καιρη ερώτησή του.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επανερχόµαστε για άλλη µια φορά. Μπήκαµε

στον πέµπτο χρόνο. Το κουφάρι του «Sea Diamond» παραµένει
ακόµη στο βυθό της θάλασσας της Σαντορίνης. Η κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας δεν έκανε τίποτα. Η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ δεν κάνει τίποτα. Οι κίνδυνοι για την περιοχή είναι και
άµεσοι και µακροχρόνιοι. Το οικοσύστηµα της περιοχής της Σα-
ντορίνης κινδυνεύει. 

Κάναµε πολλές ερωτήσεις, γιατί ακούµε τον παλµό, τις διαθέ-
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σεις, τις κινητοποιήσεις, τον αγώνα, τις διεκδικήσεις των εργα-
ζοµένων και των κατοίκων της Σαντορίνης. Φωνάζουν, κινητοποι-
ούνται, αλλά βρίσκουν βουλωµένα αυτιά. Δεν κάνατε τίποτα.
Είπατε ότι θα δείτε και την έκθεση, το πόρισµα, τη µελέτη του
Πολυτεχνείου Κρήτης. Αυτή η έκθεση επισηµαίνει τους κινδύ-
νους. Οι µετρήσεις δείχνουν ότι η διαρροή βαρέων µετάλλων άρ-
χισε να εµφανίζεται στα ψάρια και στα στρείδια γύρω από το
ναυάγιο. Τελικά το βαπόρι θα αρχίσει να διαβρώνεται και η διαρ-
ροή θα µεγαλώσει τους κινδύνους, οι οποίοι θα πολλαπλασια-
στούν. 

Ρωτάµε για άλλη µια φορά την Κυβέρνηση και θέλουµε µια
απάντηση συγκεκριµένη: Τι θα κάνετε; Ποιο είναι το χρονοδιά-
γραµµα για άντληση των υγρών καυσίµων που υπάρχουν ακόµη
και άλλων επικίνδυνων υγρών που βρίσκονται στο βυθισµένο κα-
ράβι; Πότε θα γίνει τελικά η ανέλκυσή του; Είναι τώρα στα εκατόν
τριάντα µέτρα. Θα πάει παρακάτω. Πάρθηκαν µέτρα για τον κα-
ταλογισµό ευθυνών στη συγκεκριµένη εταιρεία και για την απο-
κατάσταση των ζηµιών που έχει προξενήσει στη θάλασσα και στο
περιβάλλον της Σαντορίνης και ευρύτερα από αυτήν την κατα-
στροφή; 

Τελικά έχετε δώσει πολλές υποσχέσεις. Δεν τηρήσατε καµµία,
ούτε εσείς µέχρι τώρα, ούτε η προηγούµενη κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Είναι ανάγκη να παρθούν συγκεκριµένα
µέτρα. Και εµείς θέλουµε συγκεκριµένες απαντήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Χαλβατζή θα απαντήσει ο

Υπουργός Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων και Αλιείας κ. Ιωάννης
Διαµαντίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΙΑΜΑΝΤΙΔΗΣ (Υπουργός Θαλασσίων Υποθέ-
σεων, Νήσων και Αλιείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.3199/2003,
η αρµοδιότητα σχεδιασµού και επιβολής όλων των αναγκαίων
προληπτικών µέτρων για την πρόληψη της υποβάθµισης των θα-
λασσίων υδάτων, αλλά και λήψης αναγκαίων µέτρων, ανήκει στη
Διεύθυνση Υδάτων της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου υπό την επο-
πτεία και της Κεντρικής Υπηρεσίας Υδάτων που ανήκει στο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Εξάλλου, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ν.2881, αρµόδιο για το ναυάγιο είναι το τοπικό Δη-
µοτικό Λιµενικό Ταµείο, ενώ ο έλεγχος εφαρµογής της ισχύου-
σας νοµοθεσίας για ανέλκυση, εξουδετέρωση και αποµάκρυνση
των ναυαγίων ανήκει στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

Όσον αφορά την παρακολούθηση των βραχυπρόθεσµων και
µεσοπρόθεσµων επιπτώσεων της θαλάσσιας περιοχής της καλ-
ντέρας, γίνεται αδιάλειπτα από την ηµέρα του ναυαγίου και µέχρι
σήµερα µε ανάθεση έργου στο Ελληνικό Κέντρο Θαλασσίων
Ερευνών. Επιπρόσθετα, από τα µέσα Ιουλίου του 2007 και µέχρι
σήµερα, σύµφωνα µε το π.δ. 11/2002, παραµένει ενεργοποιη-
µένο το Εθνικό Σχέδιο Έκτακτης Ανάγκης σε επίπεδο κινητοποί-
ησης 1. Διατηρείται δηλαδή ποντισµένο µόνιµο στατικό πλωτό
φράγµα, ενώ γίνεται συνεχής έλεγχος της περιοχής από ιδιωτική
εταιρεία απορρύπανσης. 

Δεύτερον, από 27-5-2009 ξεκίνησαν οι εργασίες απάντλησης
πετρελαιοειδών από τους χώρους του ναυαγίου υπό την άµεση
επίβλεψη του Λιµεναρχείου Θήρας, εκπροσώπου του Δηµοτικού
Λιµενικού Ταµείου Θήρας και του Μετσόβιου Πολυτεχνείου, ως
τεχνικού συµβούλου. 

Πάντως, στη συγκεκριµένη περίπτωση το ναυάγιο, το «Sea Di-
amond», είναι σε βάθος εκατόν τριάντα µέτρων και δεν αποτελεί
κώλυµα για τη ναυσιπλοΐα. Αυτό που µας αφορά βεβαίως είναι
οι ρυπαντές του ναυαγίου. Αυτοί είναι τα στερεά, υγρά και αέρια
στοιχεία που ενδεχοµένως βρίσκονται εντός του κύτους και ο πα-
ράγοντας αυτός είναι πολύ σηµαντικός στην περίπτωση επιλογής
της εξουδετέρωσης, καθώς οι ρυπαντές θα πρέπει πρώτα να
αποµακρυνθούν ή να αντιµετωπιστούν-εξουδετερωθούν µε άλ-
λους τρόπους. Το γεγονός πάντως ότι το βυθισµένο πλοίο πε-
ριέχει ρυπογόνα φορτία, τα οποία έστω και µε αργούς ρυθµούς
εισέρχονται στο θαλάσσιο περιβάλλον, επιβάλλει τη συνεχή πα-
ρακολούθηση µετρήσεων. 

Πρέπει να σας πω ότι στο βάθος που βρίσκεται το ναυάγιο,

στα τριακόσια µέτρα, είναι πάρα πολύ δύσκολη η ανέλκυσή του
και συνεπάγεται µεγάλη δαπάνη, την οποία φυσικά δεν µπορεί
να αναλάβει το Υπουργείο Θαλασσίων Υποθέσεων.

Παρά, λοιπόν, το αρνητικό γεγονός ότι µέχρι σήµερα δεν κα-
τέστη δυνατή η ανέλκυση του ναυαγίου, είναι θετικό και καθησυ-
χαστικό ότι στα αποτελέσµατα των µετρήσεων που πραγµα-
τοποιήθηκαν από το ΕΛΚΕΘΕ το Δεκέµβριο του 2010, αναφέρε-
ται µεταξύ άλλων ότι το γενικό συµπέρασµα που προκύπτει από
τις µετρήσεις αυτές είναι ότι δεν διαπιστώθηκε µέχρι στιγµής κά-
ποια επιβάρυνση ή ρύπανση στη στήλη του νερού της καλντέρας
ως συνέπεια της διαρροής ρυπογόνων ουσιών από το ναυάγιο,
ενώ φυσικά οι βιοκοινωνίες των θαλάσσιων οργανισµών παραµέ-
νουν υγιέστατες. Μάλιστα, στην επόµενη έκθεση που αναµένεται
να κατατεθεί τον Ιούλιο του 2011, θα περιλαµβάνονται και τα
αποτελέσµατα από τη µελέτη ιζηµάτων καθώς και τα πλήρη απο-
τελέσµατα της µελέτης της βιοσυσσώρευσης σε θαλάσσιους ορ-
γανισµούς.

Τέλος, στο θέµα καταλογισµού ευθυνών στην εταιρεία σάς
ενηµερώνω ότι µέχρι τις 23-12-2008 στη διαχειρίστρια εταιρεία
του «Sea Diamond» µε µελέτη απάντλησης των πετρελαιοειδών
κ.λπ., από τη Λιµενική Αρχή Θήρας, είχαν βεβαιωθεί εξακόσιες
είκοσι παραβάσεις, ενώ µέχρι σήµερα έχουν εκδοθεί ισάριθµες
αποφάσεις επιβολής προστίµου ύψους περίπου 5,5 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ στην αρµόδια ΔΟΥ. Επίσης, έχει εκδοθεί η µε αριθµό
2412.4/18.6.2007 απόφαση επιβολής προστίµου τού τότε Υπουρ-
γού Εµπορικής Ναυτιλίας, η οποία έχει βεβαιωθεί κατά τις δια-
τάξεις του ΚΕΔΕ στην αρµόδια ΔΟΥ. Έχει εκδοθεί και απόφαση
καταλογισµού δαπανών του δηµοσίου ύψους 1,5 εκατοµµυρίου
ευρώ.

Συνεπώς, το συνολικό διοικητικό πρόστιµο που έχει καταλογι-
στεί στην εταιρεία ανέρχεται στο ποσό των 8.208.000 ευρώ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Χαλβατζής.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αποπροσανατολι-

σµός πλήρης είναι η απάντησή σας! Ρίχνετε το µπαλάκι από το
ένα Υπουργείο στο άλλο, από τη µία Υπηρεσία στην άλλη κι από
τον έναν οργανισµό στον άλλο. Εσείς είστε Κυβέρνηση. Εσείς
πρέπει να µεριµνήσετε. Εσείς πρέπει να αντιµετωπίσετε το πρό-
βληµα κι όχι η διοίκηση του νοτίου Αιγαίου, ούτε το Λιµενικό Τα-
µείο, ούτε ο λιµενάρχης της περιοχής. 

Υπάρχουν κίνδυνοι. Στο κύτος υπάρχουν επικίνδυνα υλικά. Γί-
νονται παρακολουθήσεις, µετρήσεις, ο καιρός περνάει, και το
κύτος κατεβαίνει όλο και παρακάτω. Δεν εµποδίζει τη ναυσι-
πλοΐα; Άµα αρχίσουν παραπέρα οι διαρροές, η κατάσταση θα
είναι καταστροφική για την περιοχή. 

Τώρα είναι η πρώτη φορά, ύστερα από τόσες ερωτήσεις που
κάναµε, που λέτε ευθέως ότι αποκλείετε την ανέλκυση. Αυτό να
πάτε να το πείτε εκεί, στους κατοίκους, στους εργαζοµένους,
στους φορείς και σε όλους εκείνους οι οποίοι αύριο θα έχουν
ολέθριες επιπτώσεις και στην αλιεία και όσον αφορά την κατα-
στροφή του οικοσυστήµατος στην περιοχή. 

Κύριε Υπουργέ, η εταιρεία πήρε 55 εκατοµµύρια, αν θυµάµαι
καλά, αποζηµίωση γι’ αυτό το ναυάγιο. Κι εσείς κάνατε ελέγχους,
επιβάλατε πρόστιµα, και το αν πήρατε αυτά τα εκατοµµύρια δεν
το ξέρουµε. Οκτώ εκατοµµύρια πρόστιµο επιβάλατε. Έχει ευ-
θύνη και η εταιρεία, αλλά εσείς πρέπει να πιάσετε το αφτί ενός
εκάστου και να τον χρεώσετε γι’ αυτές τις δαπάνες. Θα κατα-
στραφεί το περιβάλλον. Είναι µια «βόµβα» που κάποια στιγµή θα
εκραγεί. Ρυπογόνες ουσίες υπάρχουν κι είναι πολλές. Είναι ηλε-
κτρολογικά υλικά, είναι τηλεοράσεις, είναι µπαταρίες, είναι ψυ-
γεία, είναι εργαλεία και µηχανήµατα, τα οποία έχουν µέσα τους
τοξικές και επικίνδυνες ουσίες. Όλα αυτά εκλύουν επικίνδυνα µι-
κροσώµατα, τα οποία θα καταστρέψουν την περιοχή. 

Όλοι κατά καιρούς υπόσχονται. Εσείς το είπατε τώρα καθαρά,
ότι δεν πρόκειται να προχωρήσετε στην ανέλκυσή του. Όµως
εµείς φοβόµαστε ότι αύριο µεθαύριο κι όσο περνάει ο καιρός θα
λέτε ότι δεν µπορείτε να κάνετε τίποτα. Στις πρώτες ερωτήσεις
µας µάς είπατε ότι προσπαθείτε. Στις δεύτερες ερωτήσεις µάς
είπατε ότι κάτι θα κάνετε. Σήµερα µας είπατε ότι δεν θα το ανελ-
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κύσετε και τελικά φοβόµαστε ότι θα εγκαταλειφθεί το κουφάρι,
µε τις όποιες επικίνδυνες συνέπειες για το περιβάλλον. 

Μιλάτε για πράσινα προγράµµατα, µιλάτε για πράσινο περι-
βάλλον, αλλά το περιβάλλον της καλντέρας κινδυνεύει. Για άλλη
µια φορά εµείς επισηµαίνουµε την ανάγκη τού να πάρετε µέτρα.
Γιατί αυτή η πολιτική σας έχει αυτόν το χαρακτήρα: της αντιλαϊ-
κής, αντικοινωνικής πολιτικής. Θα καταστρέψετε ένα ολόκληρο
οικοσύστηµα στην περιοχή της Σαντορίνης, γιατί δεν θέλετε να
δαπανήσετε τα αναγκαία κονδύλια που απαιτούνται γι’ αυτό! 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Το λόγο έχει ο Υπουργός Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων και

Αλιείας, κ. Διαµαντίδης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΙΑΜΑΝΤΙΔΗΣ (Υπουργός Θαλασσίων Υποθέ-

σεων, Νήσων και Αλιείας): Κύριε συνάδελφε, δεν θέλω να πε-
τάξω το µπαλάκι σε κανέναν άλλον. Εγώ απαντώ στην ερώτηση
που κάνατε, που αφορά τις αρµοδιότητες του Υπουργείου Θα-
λασσίων Υποθέσεων, Νήσων και Αλιείας, και λέω ξεκάθαρα ότι
το Υπουργείο δεν µπορεί να ανελκύσει αυτό το ναυάγιο. Εµείς
δεν διαφωνούµε στο ότι η καλύτερη λύση θα ήταν το να ανελκυ-
θεί το «Sea Diamond». Κανείς δεν µπορεί να διαφωνήσει µε µία
τέτοια λογική. Απλώς λέµε ότι δεν υπάρχει η οικονοµική δυνατό-
τητα -απ’ ό,τι µου λένε οι Υπηρεσίες και οι αρµόδιοι, οι τεχνικοί,
θα στοιχίσει πάνω από 150 εκατοµµύρια- στον προϋπολογισµό
του Υπουργείου και στις αρµοδιότητές του, για να το ανελκύσει.
Αυτό αφορά την ασφαλιστική εταιρεία που το έχει ασφαλίσει και
την εταιρεία που διαχειριζόταν τότε το «Sea Diamond». 

Από εκεί και πέρα, έχουν γίνει όλες οι ενέργειες για την προ-
στασία του θαλασσίου περιβάλλοντος. Ανέφερα -και το ξαναλέω-
ότι εξασφαλίστηκε η παρακολούθηση από το ΕΛΚΕΘΕ στον ευ-
ρύτερο θαλάσσιο χώρο του ναυαγίου, µε τακτικές δειγµατολη-
πτικές µετρήσεις. Εκπονήθηκε σχέδιο έκτακτης ανάγκης για την
αντιµετώπιση θαλάσσιας ρύπανσης στην περιοχή του ναυαγίου. 

Σε συνδυασµό µε τα ανωτέρω, έχουµε σχέδια παρακολούθη-
σης της περιοχής του ναυαγίου για τυχόν διαρροές πετρελαιο-
ειδών. Διατηρείται πλωτό φράγµα. 

Όλα αυτά υπήρχαν και παλαιότερα, από τότε που έγινε το ναυ-
άγιο, και υπάρχουν µέχρι σήµερα. Δεν µπορούµε όµως να κά-
νουµε τίποτα παραπάνω και πρέπει αυτό να γίνει σαφές.

Επιπλέον, αναφέρεται ότι από την πρώτη ηµέρα του ναυαγίου
η στρατηγική τακτική αντιµετώπισης της προκληθείσης ρύπαν-
σης που επιλέχθηκε περιλάµβανε αποκλειστικά και µόνον τη
χρήση σύγχρονων, αποδοτικών αλλά και ήπιων, φιλικών προς το
περιβάλλον µεθόδων, υπό την άµεση εποπτεία της αρµόδιας
υπηρεσίας και µε απόλυτη ευαισθησία και σεβασµό στη µοναδι-
κότητα του οικοσυστήµατος της περιοχής της καλντέρας. 

Αυτά είναι γεγονότα τα οποία δεν µπορεί να τα αµφισβητήσει
κανείς. Βεβαίως η καλύτερη λύση θα ήταν η ανέλκυση του ναυ-
αγίου, η µεταφορά κι η πλήρης εξουδετέρωση του ναυαγίου.
Συµφωνώ µε αυτά που λέτε, όσον αφορά τον κίνδυνο από τις
µπαταρίες, από τις τηλεοράσεις κι όλα αυτά τα αντικείµενα.
Όµως επαναλαµβάνω ότι εµείς ως Υπουργείο δεν έχουµε τη δυ-
νατότητα αυτήν τη στιγµή να το κάνουµε. Οφείλει η εταιρεία, σε
συνεργασία µε την ασφαλιστική εταιρεία, να πάρει αποφάσεις
και να αναλάβουν το κόστος.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα κι αυτό σας λέω, την πραγµατι-
κότητα. Αν θέλετε να χαϊδεύουµε αφτιά και να λέµε ότι «ναι, θα
το αναλάβουµε» και αύριο να παρουσιαζόµαστε ανακόλουθοι και
να λέµε ότι δεν µπορούµε να το κάνουµε, τότε να σας το πούµε,
αν το θέλετε. 

Αυτό που εµείς κάνουµε από την πλευρά µας ως Υπουργείο,
όπως και το Υπουργείο Περιβάλλοντος, είναι το να πάρουµε τα
απαραίτητα εκείνα µέτρα που χρειάζονται για την προστασία του
περιβάλλοντος. Αυτή είναι η πραγµατικότητα κι αυτό ακριβώς
σας λέω εγώ αυτήν τη στιγµή. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 889/17-5-2011 επί-

καιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνστα-

ντίνου Μαρκόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε την πρόταση για «υποβάθµιση» των Νο-
σοκοµείων Καρύστου και Κύµης σε Κέντρα Υγείας. 

Το λόγο έχει ο κ. Μαρκόπουλος προκειµένου να παρουσιάσει
την επίκαιρη ερώτησή του. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε. 

Κύριε Υπουργέ, πριν από λίγες ηµέρες στην Υγειονοµική Πε-
ριφέρεια Θεσσαλίας-Στερεάς αναπτύχθηκε από τον κ. Λιαρό-
πουλο, καθηγητή Οικονοµικών της Υγείας, µία καινούργια
διαµόρφωση του υγειονοµικού χάρτη της ευρύτερης Περιφέ-
ρειας Θεσσαλίας- Στερεάς. Αναφέρθηκαν εκεί διαφορετικές κα-
τευθύνσεις διαφόρων νοσοκοµείων, -κάποια πολυιατρικά, κάποια
τραυµατιολογικά κέντρα- και αναφέρθηκαν και υποβαθµίσεις νο-
σοκοµείων σε κέντρα υγείας. 

Στο νοµό το δικό µου, όπου εκλέγοµαι και εκπροσωπώ στην
ελληνική Βουλή, στο Νοµό της Εύβοιας, αναφέρθηκε µε βάση
την πρόταση του καθηγητού, η υποβάθµιση των δύο Νοσοκο-
µείων Κύµης και Καρύστου από νοσοκοµεία κανονικά, δευτερο-
βάθµιας περίθαλψης, σε κέντρα υγείας. Όπως καταλαβαίνετε,
αυτό έχει δηµιουργήσει όχι απλώς ανησυχία αλλά οργή των κα-
τοίκων της περιοχής. Οφείλω να σας πω ότι χθες το βράδυ στην
Κάρυστο υπήρχε µια πολύ µεγάλη συγκέντρωση, όπου εκπρο-
σωπήθηκαν σχεδόν όλα τα κόµµατα της Βουλής, άνω των δύο
χιλιάδων ανθρώπων, οι οποίοι µας έδωσαν την εντολή και την
οδηγία να σταµατήσουµε αυτό το επαίσχυντο σχέδιο.

Οφείλω να σας οµολογήσω ότι δεν καταλαβαίνω το τι ακριβώς
θέλετε να κάνετε. Οφείλω επίσης να σας ρωτήσω για το αν είχε
σχετικές εντολές ο κ. Λιαρόπουλος. Διότι προφανώς, για να αλ-
λάξει τον υγειονοµικό χάρτη και να εισηγηθεί την υποβάθµιση
νοσοκοµείων, θα είχε παρόµοιες εντολές. 

Αυτό έρχεται σε απόλυτη σύγκρουση µε µια άλλη έκθεση προ
µηνών, της Σχολής Δηµόσιας Υγείας, όσον αφορά τα δύο αυτά
νοσοκοµεία, όπου της µεν Κύµης παίρνει στην τεχνική αποδοτι-
κότητα 95%, το δε Νοσοκοµείο Καρύστου 100%. Δεν υπήρξε
καµµία διάψευση –κι ήσασταν παρόντες όλη η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Υγείας- για το γεγονός, ότι δεν προτίθεστε να
προβείτε σ’ αυτήν, κατά την εκτίµησή µου όχι µόνον ως Βουλευ-
τής αλλά κι ως γιατρός, εγκληµατική ενέργεια για την ασφάλεια
των πολιτών.

Μιλάµε για δύο περιοχές µεγάλης τουριστικής αξίας, όπου το
καλοκαίρι τριπλασιάζεται ο πληθυσµός κι όπου υπάρχουν λατο-
µεία, υπάρχουν ναυτολογικές εργασίες, και που είναι πάνω από
δύο ώρες από το κοντινότερο νοµαρχιακό νοσοκοµείο. 

Και σε τελική ανάλυση, οφείλω να σας πω ότι σε ό,τι αφορά
την Εύβοια, εκεί που περιµέναµε να ξεκινήσετε το νέο δηµοπρα-
τηµένο Νοσοκοµείο Χαλκίδας, τώρα µας αφαιρείτε και τα άλλα
δύο νοσοκοµεία, τη στιγµή που δεν έχουµε ΕΚΑΒ για τη µετα-
φορά, ιδιαίτερα στη νότιο Εύβοια. Κανένας δεν µπορεί να αντι-
ληφθεί το γιατί φθάσαµε ως εδώ και γιατί σήµερα είµαστε στη
Βουλή και συζητάµε αυτά τα ζητήµατα. 

Οφείλω, λοιπόν, να σας ρωτήσω τι πραγµατικά θέλει να κάνει
η Κυβέρνηση. Γιατί η Κυβέρνηση θέλει να κάνει κάτι σ’ αυτήν την
κατεύθυνση και αντί να βοηθήσει στην υποδοµή αυτών των νο-
σοκοµείων, για την καλύτερη εξασφάλιση της υγειονοµικής και
νοσηλευτικής φροντίδας της Περιφέρειας, κάνει ή σχεδιάζει το
ανάποδο; 

Σας διαβεβαιώ ότι η απάντησή σας επέχει θέση ουσιαστικής
διευκρινιστικής απάντησης για το σύνολο της πολιτικής του
Υπουργείου Υγείας στην κατεύθυνση αυτή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-

γύης κ. Τιµοσίδης. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, βεβαίως οι απαντήσεις µας πάντα έχουν µια

υπεύθυνη και θέση και στάση και δεν είναι τη µια µέρα έτσι και
την άλλη µέρα αλλιώς.

Εγώ αντιλαµβάνοµαι και καταλαβαίνω την ανησυχία και των

10900 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κατοίκων, αλλά και τη δική σας θέση για το τι ακριβώς πρέπει να
γίνει. Πολύ σωστά, λοιπόν και πρέπει να βάλουµε τα πράγµατα
στη θέση τους. Η ηγεσία του Υπουργείου Υγείας εδώ και πολύ
καιρό σε πάρα πολλές δηµόσιες αναφορές –και εδώ στη Βουλή
και εκτός- έχει πει ότι παραλάβαµε ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
το οποίο και εσείς και πολύ καλά γνωρίζετε πως είχε εξαντλήσει
τα όριά του, ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας το οποίο έπρεπε όλες
οι κυβερνήσεις των προηγούµενων χρόνων να κάνουν τις παρεµ-
βάσεις τους, να κάνουν αυτά που έπρεπε, ώστε να µπορεί να
ανανεώνεται κάθε τόσο. 

Όµως, φθάσαµε σε αυτό το σηµείο και έπρεπε να γίνουν κά-
ποιες παρεµβάσεις. Αν µάλιστα αναφερθώ και στα προηγούµενα
χρόνια µε τα χρέη, τα οποία συσσωρεύτηκαν µέσα στο ίδιο το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας –και για το οποίο τεχνηέντως δεν κάνατε
καθόλου αναφορά πώς ήταν τα πράγµατα- έπρεπε οπωσδήποτε
να λάβουµε κάποιες αποφάσεις. 

Έτσι, λοιπόν, ξεκινήσαµε ένα δηµόσιο διάλογο, τον οποίο
έπρεπε να βασίσουµε σε κάποια δεδοµένα, γι’ αυτό λοιπόν και
ανατέθηκε σε τρεις ανεξάρτητες επιτροπές –ας τις ονοµάσουµε
έτσι- όπου η µία ήταν υπό τον Καθηγητή κ. Λιαρόπουλο και η
άλλη ήταν στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας, στην οποία από
χρόνια πριν είχε ανατεθεί να παρουσιάσει µια πρόταση ενός νέου
υγειονοµικού χάρτη. 

Έτσι, λοιπόν, πιέστηκε και ενώ ήταν πάρα πολλά τα χρόνια –
γύρω στα επτά, οκτώ, εννιά χρόνια- κατάφερε να µας παρουσιά-
σει τις απόψεις και τις θέσεις της για το πώς θα πρέπει να
φανταστούµε, να σχεδιάσουµε και εντέλει να υλοποιήσουµε –και
αυτή είναι και η δική µας ευθύνη- το νέο υγειονοµικό χάρτη στη
χώρα µας και βεβαίως υπήρχε και µια τρίτη επιτροπή, η οποία
θα αξιολογούσε όλα αυτά τα δεδοµένα. 

Αυτά, λοιπόν, τα ξεκινήσαµε. Υπήρχαν συγκεκριµένες ηµερο-
µηνίες. Η επιτροπή του κ. Λιαρόπουλου έχει παρουσιάσει όλες
τις σκέψεις και τις προτάσεις της στα 6/7. Αποµένει µόνο η πε-
ριοχή της Κρήτης και αυτήν την εβδοµάδα –µάλλον την Πέµπτη-
θα υπάρχει και εκεί µια παρουσίαση. 

Πράγµατι, λέει κάποια δεδοµένα, έχει κάποιες κατευθύνσεις
και αρχές, ότι δηλαδή µπορεί να υπάρξουν συνδιοικήσεις νοσο-
κοµείων βάσει και του ν. 3868 που ψηφίσαµε τον Αύγουστο του
2010, µπορεί να υπάρξουν συνενώσεις δυνάµεων όµορων νοσο-
κοµείων, µπορεί να υπάρξουν συγχωνεύσεις τµηµάτων, όπου
υπάρχει σοβαρό πρόβληµα λειτουργίας αυτών των τµηµάτων και
θα µπορούσε µε συνένωση δυνάµεων να έχουµε πολύ καλύτερα
αποτελέσµατα. 

Έτσι, λοιπόν, αναφέρει και κάποια συγκεκριµένα πράγµατα για
την περιοχή και του Νοµού Ευβοίας ιδιαίτερα για το Νοσοκοµείο
Χαλκίδας, το οποίο το βάζει επικεφαλής ενός κύκλου και βεβαίως
κάνει σκέψεις και προτάσεις για τα δύο Γενικά Νοσοκοµεία – Κέ-
ντρα Υγείας Καρύστου και Κύµης, τα οποία οµολογουµένως απέ-
χουν το µεν ένα εκατό χιλιόµετρα, το άλλο εκατόν τριάντα
χιλιόµετρα, µε πολύ δύσκολο οδικό δίκτυο και µάλιστα στο ένα
από αυτά υπάρχει και µονάδα τεχνητού νεφρού και εξυπηρετεί
ασθενείς.

Γι’ αυτά τα γενικά νοσοκοµεία - κέντρα υγείας, κύριε συνά-
δελφε, σε άλλη συζήτησή µας εδώ και µε εσάς αλλά και µε άλ-
λους συναδέλφους –βλέπω εδώ την κ. Παπανδρέου, αλλά και
άλλους συναδέλφους της δικής µας Κοινοβουλευτικής Οµάδας-
απαντήσαµε ότι έχουµε διορίσει σε νέες θέσεις νέους γιατρούς,
δηλαδή αυτές οι θέσεις έχουν καλυφθεί και σε νοσηλευτικό και
σε ιατρικό προσωπικό και είπαµε ότι υπάρχει φροντίδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ συγκεκριµένα τι ακριβώς
θα κάνουµε εµείς ως ηγεσία του Υπουργείου Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. 
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Μαρκόπουλος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αποφεύ-

γετε να απαντήσετε. Μου κάνατε µια περιγραφή µιας έκθεσης
και κάποιων δεδοµένων που ήδη σας είπα από την πρωτολογία
µου ότι τα γνωρίζω. Τα γνωρίζουν και οι κάτοικοι πλέον. Το ζη-
τούµενο είναι αν υπάρχει πολιτική ηγεσία, διότι µέχρι τώρα µου

οµολογήσατε ότι περιµένατε τις εκθέσεις τριών διαφορετικών
επιτροπών. Ελπίζω τον κ. Λιαρόπουλο γι’ αυτά που πρότεινε να
µην τον έχετε πληρώσει κιόλας, να την έκανε δωρεάν την εκτί-
µησή του. Το ελπίζω.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Τώρα, εντάξει...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι «εντάξει», κύριε
Υπουργέ. Έχετε αναστατώσει µια κοινωνία. Είναι χωρίς «εντά-
ξει». Σας παρακαλώ πάρα πολύ! Πρώτον αυτό. 

Δεύτερον, υπάρχει πολιτική ηγεσία; Ξέρετε τι θέλετε πραγµα-
τικά να κάνετε; Αντιλαµβάνεστε το βάρος της ευθύνης του να
κλείσετε ένα νοσοκοµείο, τα χειρουργεία του, τις κλίνες της δευ-
τεροβάθµιας νοσηλευτικής, υγειονοµικής περίθαλψης; Αντιλαµ-
βάνεστε τι σηµαίνει το γεγονός ότι το κράτος έχει ξοδέψει
χρήµατα για να φτιάξει Μονάδα Τεχνητού Νεφρού στην Κύµη και
εσείς κλείνοντας το νοσοκοµείο και κάνοντάς το κέντρο υγείας
–και το άλλο νοσοκοµείο να βρίσκεται σε απόσταση εκατό χιλιο-
µέτρων- ουσιαστικά, όπως ξέρετε βάσει του νόµου, σταµατά η
λειτουργία του Τεχνητού Νεφρού; 

Ξέρει ο κ. Λιαρόπουλος που τα πρότεινε αυτά τι χειρουργεία
γίνονται στο Νοσοκοµείο της Καρύστου; Γνωρίζει πράγµατι
πόσοι άνθρωποι σώζονται; Εσείς τουλάχιστον ως γιατρός χει-
ρουργός ξέρετε πολύ καλά ότι στον πολυτραυµατία –που δεν θα
πάψει ποτέ να υπάρχει ο πολυτραυµατίας είτε υπάρχει νοσοκο-
µείο είτε δεν υπάρχει- η πρώτη ώρα είναι η κρίσιµη για το 50%
της θνησιµότητος. Όλες οι επόµενες ώρες είναι το υπόλοιπο
50%. 

Σας ερωτώ αν το κάνετε ή το σχεδιάζετε για λόγους οικονο-
µίας. Αν πάψει ένα νοσοκοµείο να λέγεται νοσοκοµείο και µετα-
τραπεί σε κέντρο υγείας, δηλαδή σε πρωτοβάθµια περίθαλψη,
θα πάψουν να υπάρχουν πολυτραυµατίες, τροχαία, εργατικά
ατυχήµατα; Θα πάψουν να υπάρχουν µεγάλοι άνθρωποι που γλι-
στρούν και σπάνε τα πόδια τους ή παιδιά µε σκωληκοειδίτιδα;
Αυτοί δεν θα χειρουργηθούν σε ένα άλλο νοσοκοµείο; Δεν θα ξο-
δέψει το ασφαλιστικό τους ταµείο ακριβώς τα ίδια χρήµατα; Δεν
θα ταλαιπωρηθούν περισσότερο; Δεν θα ξοδέψει το κράτος να
τους µεταφέρει µε αεροπλάνα, µε ελικόπτερα, µε πλωτά; 

Πώς, λοιπόν, εσείς προγραµµατίζετε αλλαγές σε αυτόν τον
υγειονοµικό χάρτη και γιατί τιµωρείτε µια περιοχή, η οποία διά
των ετών έχει µάθει να έχει το δικό της νοσοκοµείο, όταν το άλλο
είναι µακριά; Πώς εσείς βάζετε πιλοτικό ένα νοσοκοµείο της Χαλ-
κίδας, το οποίο δεν µπορεί να αντεπεξέλθει στο δικό του ρόλο,
γνωρίζοντας –και είµαι σίγουρος ότι το ξέρετε- ότι ένας στους
δύο κατοίκους της περιοχής της Εύβοιας πηγαίνει στην Αθήνα,
γιατί οι κλίνες του παλιού νοσοκοµείου της Χαλκίδας δεν φθά-
νουν; 

Άρα, ο σχεδιασµός σας είναι έωλος και δυστυχώς οφείλω να
σας πω ευθέως ότι µε ψευδαισθήσεις είστε στην πολιτική ηγεσία.
Ο πολιτικός σας προϊστάµενος κ. Λοβέρδος, αυτός ο συνάδελ-
φος που είναι υπέρµαχος του µνηµονίου, πρέπει κάποτε να αντι-
ληφθεί –ακόµα και αν δεν ανήκει στο χώρο της υγείας- και να του
εξηγήσετε ότι είναι παραλογισµός σήµερα να κλείνουµε νοσοκο-
µεία. Είναι ο απόλυτος παραλογισµός!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας παρακαλώ πάρα πολύ για να ηρεµήσει όχι µόνο η περιοχή,
αλλά ολόκληρη η Ελλάδα, να το διαψεύσετε εδώ, να διαψεύσετε
δηλαδή ότι θα γίνει για λόγους οικονοµίας και να µου αντιπαρα-
τεθείτε σε αυτά που σας είπα πως δεν προσφέρετε καµµία οικο-
νοµία. Καµµία οικονοµία δεν προσφέρετε µε το να κλείσετε ένα
νοσοκοµείο και µε το να πάει αυτός που πρέπει να χειρουργηθεί
ή να νοσηλευθεί κάπου αλλού. Ταλαιπωρία µόνο προσφέρετε και
κίνδυνο ζωής! 

Να το διαψεύσετε τώρα! Διότι αν δεν το κάνετε σε αυτήν την
Αίθουσα, κύριε Υπουργέ, τότε σηµαίνει ότι το έχετε σχεδιασµό
και όλο αυτό το νέφος του δηµόσιου διαλόγου δεν είναι τίποτα
άλλο παρά µέτρηση αντιδράσεων αλλά και προετοιµασία της κοι-
νής γνώµης. 

Ήδη κλείνοντας τα νοσοκοµεία του ΙΚΑ στην Αθήνα έχετε
αφαιρέσει κοντά στις εξακόσιες κλίνες νοσηλείας, που σηµαίνει
ότι οι ασθενείς αυτοί θα στοιβαχτούν στα άλλα νοσοκοµεία του
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ΕΣΥ που ήδη ξέρετε ότι τα ράντζα και στο «Γεννηµατάς» και στο
«Γενικό Κρατικό Νικαίας» έχουν αρχίσει και ξεχειλίζουν. Αν εσείς,
λοιπόν, κόψετε και τα µικρότερα νοσοκοµεία της Περιφέρειας,
το µόνο το οποίο θα προσφέρετε είναι η απόλυτη υποβάθµιση
των υγειονοµικών υπηρεσιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Μαρκόπουλε,
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σε τριάντα δευτερόλεπτα,
κυρία Πρόεδρε. Ευχαριστώ. 

Εγώ πιστεύω ότι η κοινωνία, κύριε Υπουργέ, ανέχτηκε µέχρι
τώρα και το εισιτήριο στα νοσοκοµεία, ανέχτηκε και την αύξηση
του εισιτηρίου, ανέχτηκε και την πληρωµή από τους ασφαλισµέ-
νους του ΙΚΑ στα εξωτερικά ιατρεία των νοσοκοµείων. Ξέρετε
πολύ καλά ότι αυτά δεν πρόκειται ποτέ να τα πάρουν. Πρέπει να
ξέρετε ότι το κλείσιµο των νοσοκοµείων η κοινωνία δεν θα το ανε-
χθεί. Θα είναι η απαρχή σοβαροτάτων αντιδράσεων. 

Σας καλώ, λοιπόν, εσάς που εκπροσωπείτε εδώ την πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου και την Κυβέρνηση να διαψεύσετε το
κλείσιµο νοσοκοµειακών µονάδων στην Ελλάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Τιµοσίδης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Δεν µπορούσα να φανταστώ ότι ο κύριος συνάδελφος, ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
θα χρησιµοποιούσε τόσο απλοϊκά –θα έλεγα- επιχειρήµατα για
να χαϊδέψει και εγώ δεν ξέρω ποιων αυτιά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: «Τόσο απλοϊκά», ε; 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευτυχώς, οι πολίτες γνωρίζουν, κύριε συνάδελφε
και τη δική µας και τη δική σας πολιτεία. Εδώ σταµατώ γιατί δεν
συνηθίζω να αντιπαρατίθεµαι αντιπολιτευτικά, διότι αυτήν τη
στιγµή αυτό που προέχει είναι να κάνουµε ό,τι µπορούµε καλύ-
τερο στη χώρα. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι και ο Πρωθυπουργός, αλλά και εγώ προ-
σωπικά αυτό το κάνω και θα το τηρήσω και τώρα. Θα αντιπα-
ρέλθω όλες αυτές τις παρατηρήσεις που κάνατε, οι οποίες δεν
έχουν και καµµία βάση. 

Έχουµε δηλώσει κατ’ επανάληψη ότι δεν κλείνει κανένα νοσο-
κοµείο στη χώρα. Έχουµε πει ευθαρσώς ότι σε πολλές περιπτώ-
σεις µπορεί να αλλάξει το αντικείµενο σε συνεργασία και σε
συνεννόηση µε τις τοπικές κοινωνίες. Αυτό ισχύει. Δεν το έχουµε
πει µία φορά. Απορώ που δεν το γνωρίζετε. Μάλλον λέτε αυτό
που θέλετε εσείς. Παραβλέπετε το γεγονός σ’ αυτό που σας λέω.
Σας βεβαιώνω, λοιπόν, ότι δεν κλείνει καµµία νοσοκοµειακή µο-
νάδα στην Ελλάδα. 

Δεύτερον, έχετε πει ότι ήδη έκλεισαν τα νοσοκοµεία του ΙΚΑ.
Μα, οποία διαστρέβλωση! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς πήγατε και τα εί-
πατε, κύριε Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ µην διακό-
πτετε. 

Κύριε Μαρκόπουλε, αφήστε να ολοκληρώσει ο Υπουργός και
αν διαφωνείτε επανέρχεστε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εγώ προσωπικά, λοιπόν, έχω την ευθύνη και από
1η Ιουνίου και τα πέντε νοσοκοµεία του ΙΚΑ θα ενταχθούν στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας και µάλιστα µε πολύ συγκεκριµένο
τρόπο. Έχουµε κάνει την προετοιµασία. Έχουµε κάνει όλες εκεί-
νες τις απαραίτητες ενέργειες να µπορέσουν να ενταχθούν στη
λειτουργία των νέων νοσοκοµείων.

Υπάρχει µία οµαλή συνεργασία. Έχουµε συζητήσει µε τους ερ-
γαζόµενους µέσα στα ίδια τα νοσοκοµεία και µε τους νοσηλευτές
και µε το λοιπό προσωπικό και µε το ιατρικό προσωπικό και
έχουµε βεβαιώσει και είναι ήρεµοι ότι αυτό θα πάει οµαλά και θα
συνεχίσουν να λειτουργούν.

Πού είδατε εσείς εξακόσια κρεβάτια να κλείνουν; Σας παρα-
καλώ µην δηµιουργείτε τέτοια ανησυχία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πείτε µου για την Κύµη
και την Κάρυστο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Μαρκόπουλε,

επαναλαµβάνω ότι δεν έχετε το λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Σας παρακαλώ µην µε διακόπτετε.
Για την Κύµη, λοιπόν, επανερχόµαστε και λέµε ότι έχετε πει

πράγµατα θαρρείς και είναι τετελεσµένα γεγονότα. Σας είπα και
επαναλαµβάνω ότι όλα αυτά έχουν γίνει ως βάση διαλόγου. Εί-
µαστε εδώ και θα δείτε ότι θα ανακοινώσουµε τις αποφάσεις µας
την 1η Ιουλίου. Θέλω να σας διαβεβαιώσω και θέλω να το µετα-
φέρετε -και µας ακούν οι συµπολίτες σας στο Νοµό Χαλκίδας-
ότι δεν θα ταλαιπωρηθεί κανείς. Μην µου πείτε ότι ένα χειρουρ-
γικό περιστατικό πρέπει να χειρουργείται οπωσδήποτε στον τόπο
που γίνεται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μέχρι τώρα αυτό έκανε.
Δεν µου τα λέτε καλά.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εκείνο που πρέπει να κάνουµε -και δεσµευόµαστε
γι’ αυτό- είναι ότι θα υπάρξει η δυνατότητα διακοµιδής µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο και από θαλάσσης και από στεριάς. Βε-
βαίως και η µονάδα θα συνεχίσει να λειτουργεί και αυτά τα γε-
νικά νοσοκοµεία, κέντρα υγείας δεν έχουν λόγο να ανησυχούν,
κάτι το οποίο εσείς έχετε προδικάσει. 

Λυπούµαι πραγµατικά που αντί να συµβάλετε σε αυτήν τη µε-
γάλη προσπάθεια που κάνουµε στη χώρα να µπορέσουµε να
κρατήσουµε ανοιχτό το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, να παραµείνει
και να µπορεί να παρέχει υπηρεσίες, να δηµιουργείτε και να λέτε
τέτοιες αναλήθειες, οι οποίες δηµιουργούν πραγµατικό πρό-
βληµα στον κόσµο και δεν τον βοηθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ακολουθεί η τέταρτη
µε αριθµό 892/17-5-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριου Ροντούλη προς τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη
δωρεά του Ιδρύµατος Νιάρχου στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο
Λάρισας.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Ροντούλη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός κ. Τιµοσίδης, αφού πρώτα δώσουµε το λόγο στον κ. Ρο-
ντούλη για να την παρουσιάσει.

Ορίστε, κύριε Ροντούλη, έχετε το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Όπως γνωρίζετε, αξιότιµε κύριε Υπουργέ, υπήρχε από το

Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος η ευγενής καλοσύνη να προχωρήσει
σε µία δωρεά προς το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λάρισας,
προκειµένου να αγοραστεί ένας υπερσύγχρονος εξοπλισµός
µίας νέας ΜΕΘ παίδων. 

Το ποσό µπορεί να υπερέβαινε και τα 750.000 ευρώ. Μέσα από
µία δυναµική αντιµετώπιση του θέµατος µπορεί να έφθανε και το
1 εκατοµµύριο ευρώ, τη στιγµή που υπήρχε η δέσµευση από τη
διοίκηση του ιδρύµατος ότι, πράγµατι, αυτή η ΜΕΘ παίδων θα
εξοπλιζόταν µε ό,τι καλύτερο υπήρχε στην αγορά. Δυστυχώς,
όπως γνωρίζετε, η διοίκηση του ιδρύµατος υπαναχώρησε, όπως
είχε κάθε δικαίωµα να πράξει και τελικά η εν λόγω δωρεά δεν τε-
λεσφόρησε. 

Ορισµένοι τότε, χωρίς να λάβουν καθόλου υπ’ όψιν τη δυνα-
τότητα ενσωµάτωσης από το πανεπιστηµιακό νοσοκοµείο της εν
λόγω δωρεάς, άρχισαν αµέσως να κάνουν λόγο για απόδοση ευ-
θυνών, για κακούς χειρισµούς κ.λπ., προκειµένου να αλιεύσουν
ψήφους χρησιµοποιώντας το ζήτηµα της υγείας κάποιων ανθρώ-
πων. Ο κόσµος, όµως, έχει κουραστεί από µία τέτοια πρακτική
κοκοροµαχίας εντός και εκτός Βουλής.

Γι’ αυτό από τη δική µου πλευρά, κύριε Υπουργέ, δεν θα τους
ακολουθήσω σε αυτόν τον ολισθηρό δρόµο που επέλεξαν. Θα
κάνω µόνο µία επισήµανση. Κατά τη διάρκεια των δικών τους
ηµερών, δηλαδή, των ηµερών αυτών που τώρα το παίζουν τιµη-
τές και κήνσορες των πάντων, συγκεκριµένα το 2007, οι δαπάνες
του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Λαρίσης ανέρχονταν σε 90
εκατοµµύρια ευρώ, και τα έσοδα µόνο σε 11,6 εκατοµµύρια
ευρώ. Το 2008 οι δαπάνες ανέρχονταν σε 105 εκατοµµύρια
ευρώ, οι πληρωµές, τα έσοδα σε 13,4 εκατοµµύρια ευρώ. Το
2009 έχουµε δαπάνες 126 εκατοµµυρίων ευρώ και έσοδα του νο-
σοκοµείου 29,8 εκατοµµύρια ευρώ.

Αυτοί που τώρα το παίζουν κήνσορες, σκέφτηκαν ότι εάν το
νοσοκοµείο κατά τη διάρκεια των ετών αυτών είχε τις κανονικές
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του πληρωµές, ίσως, τώρα θα είχαµε µία ΜΕΘ παίδων που λείπει
σε όλη την κεντρική Ελλάδα; Δεν το σκέφτονται αυτό. Το ξεπερ-
νάω λοιπόν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, τελειώστε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Στην πρωτολογία µου µένω σε ένα

απλό ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, για να µην καταχραστώ και το
χρόνο, κυρία Πρόεδρε. Εάν δεσµεύεται η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου να ενταχθεί η ΜΕΘ παίδων του πανεπιστηµιακού στο
ΕΣΠΑ, τη στιγµή που η διοίκηση του νοσοκοµείου έχει απευθύνει
επιστολή στη ΔΕΠΑΝΟΜ, προκειµένου να προχωρήσουν ταχύ-
τατα οι µελέτες για τη ΜΕΘ παίδων, ούτως ώστε να υπάρξει
άνετη χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ. 

Θέλω τη ρητή και κατηγορηµατική δέσµευση της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου ότι θα σταθείτε αρωγοί στο αίτηµα
αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Τιµοσίδης.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, θα ξεκινήσω από το τελευταίο ερώτηµά σας
που νοµίζω ότι είναι το κρίσιµο και είναι η ουσία της ερώτησής
σας. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μπορεί να µην είναι αυτή η ουσία.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Όχι, λέω ότι αυτό που έχουµε ανάγκη είναι να δη-
µιουργηθεί πράγµατι µία µονάδα εντατικής θεραπείας παίδων
στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λάρισας, γιατί όπως και εσείς
επισηµαίνετε στην ερώτησή σας και πρέπει να το τονίσουµε, από
την Αθήνα µέχρι και τη Θεσσαλονίκη υπάρχουν µόνο τα δύο µε-
γάλα κέντρα της Θεσσαλονίκης και µάλιστα σε ένα νοσοκοµείο,
το οποίο αναπτύσσεται ραγδαία τα τελευταία χρόνια µε πολύ
υψηλού επιπέδου παροχές υπηρεσιών σε όσα τµήµατα είναι
σωστά ανεπτυγµένα. Είναι ένα νοσοκοµείο το οποίο έχει δυνα-
τότητες και µπορεί να στηρίξει όλη την ευρύτερη περιοχή της
Θεσσαλίας. Επειδή είναι και πάνω στον κεντρικό οδικό άξονα τον
ΠΑΘΕ µπορεί να υποδεχθεί και δύσκολα περιστατικά, τα οποία
έτσι και αλλιώς αντιµετωπίζουµε στους µεγάλους αυτοκινητό-
δροµους, µιας και τα τροχαία περιστατικά έχουν µειωθεί αριθ-
µητικά µεν τα τελευταία χρόνια αλλά οι συγκρούσεις είναι
σφοδρές και είναι πάρα πολύ βαριά τα περιστατικά.

Έτσι, λοιπόν, θέλω να σας διαβεβαιώσω, κύριε συνάδελφε,
ότι τα προηγούµενα χρόνια δεν υπήρχε αίτηµα να µπει στο ΕΣΠΑ
αυτή η µονάδα εντατικής θεραπείας. Ήρθε πράγµατι αυτή η υπό-
θεση µε τη δωρεά που ξεκίνησε από το Ίδρυµα Νιάρχος προς
το νοσοκοµείο, µια προσφορά περίπου 800.000 ευρώ. Για πρώτη
φορά είχε γίνει αυτή η υπόθεση στις 22 Απριλίου 2010.

Η διοίκηση του νοσοκοµείου ενηµέρωσε την προηγούµενη
ηγεσία του Υπουργείου. Επικράτησε, όµως, η εξής λογική, την
οποία και εµείς δεχόµαστε: Θα πρέπει να ανταποκρινόµαστε σε
δωρεές τις οποίες µπορούµε να λειτουργήσουµε. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι στο παρελθόν και µέχρι πριν
από λίγο χρονικό διάστηµα υπήρχε ένα άσχηµο προηγούµενο σε
περιπτώσεις δωρεών. Ενώ υπήρχε διάθεση από πολίτες ή από
ιδρύµατα να κάνουν δωρεές σε µεγάλα νοσοκοµεία είτε σε µικρά
νοσοκοµεία, υπάρχει ένα νοµικό καθεστώς, το οποίο είναι πολύ
δύσκολο, δυσκίνητο και καθυστερεί πάρα πολύ αυτές τις δω-
ρεές, ώστε να υλοποιηθούν.

Προς αυτόν τον τοµέα λοιπόν πρέπει να γίνουν αλλαγές.
Έχουµε αποφασίσει ότι θα προχωρήσουµε σ’ αυτό το κοµµάτι.
Από την άλλη, όµως - έχουµε ένα αρκετά µεγάλο αριθµό δω-
ρεών- έχουµε κατασκευάσει χώρους, έχουµε κατασκευάσει, αν
θέλετε, µονάδες εντατικής θεραπείας, έχουµε κατασκευάσει
ολόκληρα τµήµατα κλινικών ή καινούργιες κλινικές, τις οποίες
δεν µπορέσαµε να στελεχώσουµε µέχρι σήµερα. 

Και έχουµε το φαινόµενο, δωρητής να έχει προσφέρει τα χρή-
µατά του, να έχει υλοποιηθεί σε πολλές περιπτώσεις, λοιπόν,
έργο και να µην έχει στελεχωθεί. Και αυτό, γιατί; Διότι δεν
υπήρχε δυνατότητα πάντοτε το Υπουργείο, η πολιτεία να αντα-
ποκριθεί σε αυτήν τη δυνατότητα.

Ξέρετε πολύ καλά ότι αντιµετωπίζουµε ένα µεγάλο πρόβληµα
να στελεχώσουµε ήδη λειτουργούσες κλινικές και έτσι, κοντά σε
αυτήν τη λογική, όπως θα αναφέρω και στη δευτερολογία µου,
δεν κατάφερε να γίνει στην πρώτη φάση αυτή η υλοποίηση της
δωρεάς.

Θα αναφερθώ και στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα επανέλθετε.
Σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω το λόγο στον ερω-

τώντα Βουλευτή κ. Ροντούλη, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί, καθώς επίσης και έξι γονείς από το 2ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Αγίου Νικολάου Λασιθίου Κρήτης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Ροντούλης έχει το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αν κατάλαβα καλά,

η αρωγή σας στην ένταξη ΜΕΘ παίδων του Πανεπιστηµιακού Νο-
σοκοµείου Λαρίσης στο ΕΣΠΑ πρέπει να θεωρείται δεδοµένη.
Ωραία.

Η ουσία, λοιπόν, της τοποθέτησής µου θα είναι διαφορετική,
κύριε Υπουργέ και ίσως σας ξαφνιάσει. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι
η καρδιά ενός τµήµατος ακτινοθεραπείας καρκινοπαθών είναι ο
εξοµοιωτής ακτινοθεραπείας. Με λύπη µου σας πληροφορώ ότι
το Νοέµβριο, το εν λόγω µηχάνηµα στο αντίστοιχο τµήµα του πα-
νεπιστηµιακού τελειώνει. Η Ατοµική Επιτροπή Ενέργειας τον
προσεχή Νοέµβριο δεν θα δώσει άδεια να συνεχιστεί η λειτουρ-
γία του µηχανήµατος, γιατί εδώ και τέσσερα χρόνια βρίσκεται σε
ένα καθεστώς λειτουργίας end of life -να το πω έτσι- γιατί λείπουν
τα ανταλλακτικά. Απλά. Άρα, λοιπόν, το Νοέµβριο τέλος!

Και πρέπει να σας πω ότι υπάρχει µια τεράστια διάχυτη ανη-
συχία στους καρκινοπαθείς της κεντρικής Ελλάδος, οι οποίοι
έκαναν τη θεραπεία τους σ’ αυτό το τµήµα.

Γιατί σας τα λέω όλα αυτά; Διότι σήµερα το πρωί επικοινώνησα
προσωπικά µε το Ίδρυµα «ΣΤΑΥΡΟΣ ΝΙΑΡΧΟΣ» και τους ανέ-
πτυξα την εξής εναλλακτική πρόταση: Ωραία, λόγω προβληµά-
των στη δυνατότητα ενσωµάτωσης, δεν προχώρησε η πρόθεσή
σας να δώσετε τα δωρεά αυτή των 750-800 χιλιάδων ευρώ για
τη ΜΕΘ παίδων. Μπορείτε, όµως, να δώσετε το ίδιο ακριβώς
ποσό για να αγοραστεί ένας αξονικός εξοµοιωτής ακτινοθερα-
πείας. Πρόκειται για µία ενέργεια, όπως τους είπα, που θα προ-
καλέσει την ευγνωµοσύνη των καρκινοπαθών της κεντρικής
Ελλάδος.

Η απάντηση του ιδρύµατος ήταν η εξής: «Βρίσκουµε πάρα
πολύ καλή την πρόταση αυτή, εφικτή. Περιµένουµε από το δω-
ρεοδόχο οργανισµό, δηλαδή, το πανεπιστηµιακό νοσοκοµείο µία
τεκµηριωµένη αίτηση και βεβαίως περιµένουµε επικουρικά και
µία έγγραφη πρόταση από τον Υπουργό Υγείας, τον κ. Λοβέρδο,
προκειµένου να αποφανθεί εκ νέου η διοίκηση του νοσοκοµείου
για το αν µπορεί να προχωρήσει η δωρεά αυτού του αξονικού
εξοµοιωτή ακτινοθεραπείας».

Να είστε βέβαιος, κύριε Υπουργέ, ότι εάν γίνει κάτι τέτοιο -και
µπορεί να γίνει, γιατί πλέον η λειτουργικότητα µιας τέτοιας δω-
ρεάς είναι εξασφαλισµένη, το τµήµα υπάρχει, το προσωπικό
υπάρχει, νοσηλευτές υπάρχουν, γιατροί υπάρχουν- η ευγνωµο-
σύνη, ξαναλέω και πάλι, των καρκινοπαθών της κεντρικής Ελλά-
δος θα είναι µεγάλη και θα αλλάξει και η εικόνα του υγειονοµικού
χάρτη της Θεσσαλίας και όχι µόνο.

Νοµίζω ότι πρέπει σε αγαστή συνεργασία µε τη διοίκηση του
Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Λάρισας, το Υπουργείο να προ-
χωρήσει στην υλοποίηση της πρότασης αυτής που µε µεγάλη ευ-
θύνη µπαίνει από την πλευρά του Λαϊκού Ορθοδόξου
Συναγερµού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
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γύης κ. Τιµοσίδης.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε συνάδελφε, θεωρώ ότι έχετε καλυφθεί γε-
νικά από την προηγούµενη απάντηση για τη µονάδα, που, όπως
απάντησα, είναι κάτι που το παρακολουθούµε. Δεν θέλω να ανα-
φερθώ στο ιστορικό και της πρώτης και της δεύτερης παρέµβα-
σης. Χαίροµαι ιδιαίτερα µε την πρόταση που κάνατε.

Δεσµεύοµαι, λοιπόν και είναι µια πάρα πολύ καλή πρόταση,
κλείνοντας, ότι πολύ σύντοµα -όπως ο Υπουργός απάντησε και
κίνησε ξανά το θέµα της πρώτης δωρεάς και υπήρξε ανταλλαγή
και επιστολής δικής του, αλλά και της διοίκησης- θα ενηµερώσω
και εσάς, γιατί είναι µία πρωτοβουλία για την οποία πρέπει να
σας δώσω συγχαρητήρια. Είναι κάτι που το χρειάζεται η περιοχή.
Είµαι γνώστης αυτών των προβληµάτων.

Θέλω να ξέρετε ότι η Επιτροπή Ατοµικής Ενέργειας έχει δι-
κούς τους ρυθµούς και παρεµβαίνουµε όσο µπορούµε για να
τρέξουν µερικά πράγµατα και εποµένως, είναι µια καλή ευκαιρία
να αξιοποιηθεί και να µην πάει χαµένη αυτή η καλή πρόθεση του
Ιδρύµατος «ΣΤΑΥΡΟΣ ΝΙΑΡΧΟΣ».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Επίκαιρες ερωτήσεις δευτέρου κύκλου:
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε την µε αριθµό 888/17-5-2011 επί-

καιρη ερώτηση του Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κων-
σταντίνου Τσιάρα προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε την πρόταση για κατάργηση κλινικών
στο Γενικό Νοσοκοµείο Καρδίτσας.

Κύριε Τσιάρα, έχετε το λόγο για δύο λεπτά για να παρουσιά-
σετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, δύσκολη µέρα! Είστε αναγκασµένος να
απαντήσετε για πράγµατα τα οποία έχουν δει το φως της δηµο-
σιότητας µε τη γνωστή πρακτική των διαρροών από την πλευρά
της Κυβέρνησης, αλλά µε σοβαρό αντίκτυπο στην ελληνική πε-
ριφέρεια και σε πάρα πολλές υγειονοµικές µονάδες της περιφέ-
ρειας.

Η έκθεση Λιαρόπουλου για την οποία έγινε λόγος νωρίτερα
από το συνάδελφο, τον κ. Μαρκόπουλο, δεν σηµατοδότησε εντά-
σεις µόνο στο Νοµό Ευβοίας, αλλά θα σας έλεγα ότι δηµιούρ-
γησε ένα κλίµα µεγάλης ανησυχίας, µεγάλης έντασης, µεγάλης
απαισιοδοξίας σε πάρα πολλούς νοµούς της Ελλάδας, µεταξύ
των οποίων και ο Νοµός Καρδίτσας.

Στη συγκεκριµένη, λοιπόν, έκθεση προτείνεται η διοικητική
υπαγωγή του Νοσοκοµείου της Καρδίτσας στο Πανεπιστηµιακό
Νοσοκοµείο Λάρισας, όπως επίσης η κατάργηση δύο κλινικών,
ενός εργαστηρίου, του παθολογοανατοµικού εργαστηρίου, αλλά
κυρίως η κατάργηση ή µετατροπή, όπως λέγεται, της Μονάδος
Εντατικής Θεραπείας σε ΜΑΦ, Μονάδα Αυξηµένης Φροντίδας.

Επειδή, κύριε Υφυπουργέ, είστε ένας άνθρωπος που προέρ-
χεται από το χώρο του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, υπηρετή-
σατε αυτό το χώρο, αντιλαµβάνεσθε ότι τέτοιου είδους επιλογές
όχι µόνο υποβαθµίζουν το ελάχιστο, που είναι η παρεχόµενη
φροντίδα υγείας -δευτεροβάθµια φροντίδα υγείας- σε πολίτες
ενός νοµού, αλλά αντίθετα, νοµοτελειακά, δηµιουργούν προϋ-
ποθέσεις ουσιαστικά υποβάθµισης, ουσιαστικού θα έλεγα κλει-
σίµατος ή µετατροπής του συγκεκριµένου νοσοκοµείου πιθανόν
σε ένα µεγάλο κέντρο υγείας.

Το λέω αυτό, γιατί γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι η κατάσταση
του υγειονοµικού χάρτη στην Ελλάδα είναι δεδοµένη και αν θα
έπρεπε να µετρήσουµε τις δυνατότητες του Νοσοκοµείου της
Καρδίτσας µε βάση, αν θέλετε, µελέτες που έγιναν στο παρελθόν
-και επικαλούµαι τη µελέτη της Σχολής Δηµόσιας Υγείας υπό τον
κ. Κυριόπουλο- θα σας έλεγα ότι το Νοσοκοµείο της Καρδίτσας
είναι καλύτερο από το νοσοκοµείο των Τρικάλων, πολύ καλύτερο
από το Νοσοκοµείο του Βόλου, το οποίο κρατάτε κατά την έκ-
θεση του κ. Λιαρόπουλου.

Άρα, λοιπόν, εδώ πρέπει να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα. Ή
θα βάλουµε ένα µέτρο το οποίο θα προσδιορίζει και ενδεχοµέ-
νως θα αιτιολογεί επαρκώς την οποιαδήποτε πολιτική επιλογή ή

διαφορετικά, από εκεί και πέρα, θα µπούµε σε µία λογική, όπου
άκουσα µε έκπληξη νωρίτερα να µου λέτε ότι γίνονται προσπά-
θειες να διατηρήσουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Μα, κύριε Υπουργέ, αν γίνονται προσπάθειες να διατηρήσουµε
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, στην πραγµατικότητα µιλάµε για κα-
τάργηση του ελληνικού κράτους, αν δεν υπάρχει Εθνικό Σύστηµα
Υγείας.

Άρα, λοιπόν, σας επαναλαµβάνω -και η εκτίµηση προς το πρό-
σωπό σας δεν έχει καµµία σχέση µε τη συνεχώς, αν θέλετε,
λάθος πολιτική που ακολουθεί το Υπουργείο Υγείας το τελευταίο
χρονικό διάστηµα- µία θέση, ότι δεν µπορεί να λαµβάνονται απο-
φάσεις οι οποίες τελικά άµεσα και όχι σε βάθος χρόνου, θα υπο-
βαθµίσουν σοβαρά την προσφερόµενη ποιότητα υγείας στους
πολίτες της ελληνικής περιφέρειας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Στην ερώτηση του κ. Τσιάρα θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ.

Τιµοσίδης.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θέλω να επαναλάβω και πάλι αυτό που λέω

σε όλες τις απαντήσεις, όταν συνάδελφοι µου θέτουν ερωτήσεις
τους. Είµαι από τους ανθρώπους που λένε τα πράγµατα µε το
όνοµά τους και θέλω να ρωτήσω και σας ευθέως: Δεν υπάρχουν
προβλήµατα στη λειτουργία πολλών νοσηλευτικών µονάδων στη
χώρα µας;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Βεβαίως.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Δεν υπάρχει σήµερα το µεγάλο πρόβληµα όπου
πόλεις, όπως είναι η Καβάλα, η Καρδίτσα και άλλες περιοχές, κά-
νουν προκηρύξεις για να καταλάβουν τις θέσεις γιατροί και δεν
υπάρχουν; Υπάρχουν προβλήµατα.

Εµείς, λοιπόν, όλα αυτά τα έχουµε λάβει πολύ σοβαρά υπ’ όψιν
µας. Θελήσαµε, λοιπόν, να απευθυνθούµε στους ειδικούς. Ένας
από αυτούς είναι και ο κ. Λιαρόπουλος. Η οµάδα του κ. Λιαρό-
πουλου έκανε και µια πρόταση. Είναι πρόταση µιας επιτροπής,
η οποία ασχολήθηκε. Πολύ σωστά αναφέρετε και την άλλη επι-
τροπή της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Υγείας. Δεν θέλω να εστια-
στούµε µόνο στη µια πρόταση. Έχει και εκείνη τις δικές της
σκέψεις και προτάσεις, τις οποίες λαµβάνουµε πάρα πολύ σο-
βαρά υπ’ όψιν µας. 

Σας ερωτώ, επίσης, πάλι: Οι συνδιοικήσεις των νοσοκοµείων
γιατί γίνονται; Για να καταργήσουµε νοσηλευτικές µονάδες; Σας
δηλώνω, λοιπόν, µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο ότι δεν πρό-
κειται να κλείσει κανένα νοσοκοµείο, ιδιαίτερα δε νοσοκοµεία
που είναι σε πρωτεύουσες νοµών. Θα ήθελα σας παρακαλώ να
το µεταφέρετε και στην περιοχή του Νοµού Καρδίτσας. Είναι
εδώ και ο παριστάµενος Υφυπουργός, ο κ. Ρόβλιας. Θέλω να το
ακούσει και αυτός, γιατί µε ρωτούσε και εµένα αν θα κλείσει το
Νοσοκοµείο Δράµας, Ξάνθης, Καβάλας. Βεβαίως, όχι. 

Γιατί γίνεται, λοιπόν, αυτή η συζήτηση; Γιατί εµείς δεν κρύ-
ψαµε ότι υπάρχει πρόβληµα. Υπάρχει πρόβληµα σοβαρό οικονο-
µικό στη χώρα και πρέπει κάθε ευρώ που θα διαθέτουµε για το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας να «πιάνει τον καλύτερο δυνατό τόπο»
και θα τον «πιάνει», σας βεβαιώνω γι’ αυτό. 

Εσείς µιλήσατε –µε συγχωρείτε πάρα πολύ- για τετελεσµένες
αποφάσεις. Από πού προκύπτει ότι έχουµε πάρει τετελεσµένες
αποφάσεις; Μα, το λέµε σε κάθε περίπτωση ότι εµείς είµαστε
ανοιχτοί και θα γίνει και στη Βουλή συζήτηση και θα είστε και
εσείς εκεί –συµµετέχετε, ευτυχώς, στην επιτροπή- και θα συζη-
τήσουµε εκεί γι’ αυτά τα θέµατα. 

Τι λέµε εµείς; Εµείς λέµε ότι αν υπάρξει συνδιοίκηση σε κάποια
νοσοκοµεία ενός ευρύτερου χώρου, ως σκέψη είναι καλό, διότι
µπορείς να λύσεις άµεσα µερικά προβλήµατα. 

Σας λέω κάτι, κύριε συνάδελφε. Υπάρχει το εξής πρόβληµα:
Να µην µπορείς να πάρεις, εάν έχεις κάπου ένα οξύ πρόβληµα.
Στην παιδιατρική κλινική ενός µεγάλου νοσοκοµείου µιας πρω-
τεύουσας ενός νοµού κάποια στιγµή έφυγε και ο διευθυντής και
ο συντονιστής διευθυντής και έµεινε από τέσσερις γιατρούς µε
ένα γιατρό. Δεν µπορείς να καλύψεις τίποτα. Το µόνο που µπο-
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ρούσες να κάνεις είναι να στείλεις γιατρούς για δυο-τρεις µήνες. 
Ας το καλύψουµε, λοιπόν, µέχρις ότου να έρθει η ώρα να ανα-

πληρωθεί η θέση του. Αυτά µπορείς να τα πετύχεις όταν έχεις
µια ενιαία διοίκηση. Διαφωνείτε γι’ αυτό; Εµείς λέµε ότι αυτό είναι
µια καλή σκέψη. Βεβαίως, στο τέλος εµείς θα αποφασίσουµε.
Εδώ είµαστε.

Εγώ δεν προσπάθησα να αποφύγω προηγούµενα και στον κ.
Μαρκόπουλο τι θα κάνουµε. Έχουµε δεσµευτεί, όµως, ότι είµα-
στε ανοιχτοί σε οποιαδήποτε πρόταση κατατεθεί και θα τη λά-
βουµε σοβαρά υπ’ όψιν µας και θα πάρουµε τις αποφάσεις µας.
Επιτρέψτε µας να έχουµε αυτήν την πολυτέλεια να πάρουµε την
απόφαση, όταν εµείς κρίνουµε. Και, βεβαίως, θα κριθούµε και
από τον κόσµο, όχι µόνο από εσάς που κάνετε τις ερωτήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο ερωτών
Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ, το Νοσοκοµείο
της Καρδίτσας εδώ και πάρα πολλά χρόνια λειτουργεί σε πολύ
υψηλό επίπεδο. Θα έλεγα ότι για την πόλη µας είναι κάτι σαν κό-
σµηµα, κάτι εξαιρετικό και λειτουργεί -σας επαναλαµβάνω- σε
µια λογική αστείρευτης προσφοράς, ακριβώς επειδή υπάρχει η
ιδιαίτερη επιθυµία, η σοβαρή βούληση όλου του προσωπικού,
όλων των ανθρώπων που εργάζονται σε αυτόν τον χώρο. 

Σε όλες αυτές τις προτάσεις, οι οποίες –λέτε- ότι βρίσκονται
υπό διαβούλευση, θα µπορούσε κανείς να δείξει µια διάθεση συ-
ζήτησης αν θα έµπαινε κάποιο συγκεκριµένο οριζόντιο κριτήριο.
Με πολύ απλά λόγια, όσον αφορά αυτά τα οποία λέει η έκθεση
Λιαρόπουλου, αν καθίσει κανείς να τα µελετήσει, θα δει ότι δεν
υπάρχει δίκαιο κριτήριο, τουλάχιστον µε βάση αυτά που γνωρί-
ζουµε µέχρι τώρα. 

Επειδή «κόκκινες γραµµές» µπορεί να µπαίνουν από πολλούς
και για πολλά ζητήµατα, µια έντονη «κόκκινη γραµµή», κύριε Υφυ-
πουργέ, σε ό,τι αφορά την έκθεση Λιαρόπουλου, είναι η συνέχεια
της λειτουργίας της µονάδας εντατικής θεραπείας στο Νοσοκο-
µείο της Καρδίτσας. 

Ξέρετε πολύ καλά -ως άνθρωπος, επαναλαµβάνω για άλλη µια
φορά, που έχει υπηρετήσει το χώρο του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας- ότι στην Ελλάδα απουσιάζουν σήµερα, αυτήν τη στιγµή
που µιλάµε, τουλάχιστον εκατόν πενήντα κρεβάτια µονάδων
εντατικής θεραπείας. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι χάνονται πε-
ρισσότερο από δυόµισι χιλιάδες άνθρωποι κάθε χρόνο επειδή
ακριβώς απουσιάζουν αυτά τα κρεβάτια εντατικής θεραπείας.

Υπάρχει λογική σε οποιαδήποτε έκθεση Λιαρόπουλου να κα-
ταργείται µια µονάδα εντατικής θεραπείας σε ένα νοσοκοµείο
που έχει χειρουργικές κλινικές; Ξέρετε νοµοτελειακά ότι θα στα-
µατήσουν να λειτουργούν. Ξέρετε ότι η εξαιρετική Ορθοπεδική
που έχει το Νοσοκοµείο της Καρδίτσας, η εξαιρετική χειρουργική
κλινική, η παραγωγική ουρολογική κλινική είναι σχεδόν αδύνατον
να λειτουργήσουν σε βάθος χρόνου, αν γνωρίζουν ότι δεν έχουν
την υποστήριξη κρεβατιών µονάδος εντατικής θεραπείας. 

Άρα, λοιπόν, υπάρχουν κάποια πράγµατα, τα οποία –επανα-
λαµβάνω- µπορεί να προσδιορίζονται από µια έντονη «κόκκινη
γραµµή», την οποία επιβάλλει και προσδιορίζει η κοινή λογική.
Δεν υπάρχει άλλου είδους συζήτηση. Δεν ξέρω αν το καταλαβαί-
νετε. Δεν είναι θέµα συζήτησης εκθέσεων Λιαρόπουλου- Κυριό-
πουλου ή οποιουδήποτε ή ακόµα και µεταξύ µας συζήτηση. Είναι
πράγµατα, τα οποία είναι αδιαπραγµάτευτα. Δεν µπορούµε να
τα συζητάµε. 

Επειδή ο Νοµός Καρδίτσας το τελευταίο χρονικό διάστηµα
βρίσκεται στο επίκεντρο δυσάρεστων εξελίξεων και σε ό,τι
αφορά το χώρο της παιδείας και της δηµόσιας ασφάλειας και
άλλων, εν πάση περιπτώσει, υπηρεσιών που καταργούνται καθη-
µερινά, θα σας έλεγα ότι η πιθανότητα κατάργησης ή µετατρο-
πής –όπως λέτε- της µονάδος εντατικής θεραπείας του
Νοσοκοµείου Καρδίτσας θα σηµατοδοτήσει εξελίξεις -για τις
οποίες σας προλαµβάνω ότι κι εγώ είµαι αρνητικός- που πιθανό-
τατα θα είναι εξαιρετικά δυσάρεστες, όχι απλά για την τοπική
κοινωνία, αλλά γενικότερα για όλα αυτά που συµβαίνουν στο σύ-
στηµα της πολιτικής. 

Επειδή δέχοµαι την αιτίασή σας ή τη θέση σας ότι δεν καταρ-
γείτε κανένα νοσοκοµείο, θα σας το πω χαριτολογώντας ότι ελ-
πίζω αυτή σας η θέση να µην έχει καµµία σχέση µε προηγού-

µενες θέσεις του Υπουργού Υγείας, όταν έλεγε τα τρία «δεν»
όταν ήταν Υπουργός Απασχόλησης και καταλήξαµε κάπου
αλλού. Λυπάµαι που το λέω, δεν έχω διάθεση να λαϊκίσω, αλλά
σας επαναλαµβάνω ότι είναι τόσο σοβαρό το ζήτηµα για την το-
πική κοινωνία της Καρδίτσας, που δεν υπάρχουν περιθώρια ούτε
ρητορικών θέσεων, ούτε -αν θέλετε- υποθετικών αναζητήσεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μιχαήλ Τιµοσί-
δης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ο κ. Λοβέρδος δεν έχει ανάγκη από υπεράσπιση,
αλλά θέλω να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι αν δεν γινόταν
εκείνη η παρέµβαση, δεν ξέρω αν θα µπορούσαµε να συζητούµε
σήµερα για ασφαλιστική µεταρρύθµιση, η οποία πράγµατι έδωσε
πολύ µεγάλες δυνατότητες στο να µπορούµε να είµαστε ήσυχοι
ότι µέχρι το 2030-2035 δεν θα υπάρχει πρόβληµα στο ασφαλι-
στικό σύστηµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Μην τα λέτε αυτά τα πράγµατα.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Εν πάση περιπτώσει, άλλο είναι το ερώτηµά µας.
Εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας ότι το Γενικό Νοσοκοµείο Καρδί-
τσας είναι ένα από τα καλύτερα νοσοκοµεία στην Θεσσαλία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Αυτό δεν το λέω για να σας πω καλή κουβέντα.
Γνωρίζω γιατί έχω ασχοληθεί και έχω δει τι τµήµατα υπάρχουν
και τι ακριβώς εξυπηρετεί. Κατ’ αρχάς, ο Νοµός Καρδίτσας έχει
πληθυσµό τέτοιο, που µπορεί ένα νοσοκοµείο να σταθεί παρά
πολύ καλά. 

Εγώ θέλω, πράγµατι, να παρατηρήσω ότι επιµένετε -και καλά
κάνετε- να µην κλείσει η µονάδα εντατικής θεραπείας. Ήθελα να
σας ρωτήσω, όµως: Επειδή αυτό έχει γραφτεί σε µια σκέψη της
Επιτροπής Λιαρόπουλου, θέλω να µείνετε σε αυτό που σας είπα
ότι αυτό είναι µια πρόταση µιας οµάδας επιστηµόνων υγείας, η
οποία µε δικά της κριτήρια, τα οποία είναι πολύ σαφή -και σας
παραπέµπω, θα τα έχετε διαβάσει, φαντάζοµαι, είναι στο διαδί-
κτυο- αναφέρει σε ποιες αρχές βασίστηκε. 

Θέλω, όµως, να σας πω από την άλλη ότι ένα νοσοκοµείο,
όπως είναι το Νοσοκοµείο Καρδίτσας, δεν έχει λόγους να ανη-
συχεί πραγµατικά και θέλω να σας το πω µε βεβαιότητα αυτό το
πράγµα. Το πώς, όµως, θα διαµορφωθεί, το πώς θα αρθρωθεί
ένα σύστηµα σε όλη την περιοχή της Περιφέρειας της Θεσσα-
λίας είναι ένα θέµα που θα το δούµε µαζί και στην επιτροπή και
να είστε βέβαιος ότι θα καταλήξουµε στο καλύτερο δυνατό απο-
τέλεσµα. 

Πρέπει να σας πω από την άλλη -και δεν κρύβω λόγια- ότι πρέ-
πει να δούµε µερικά πράγµατα µε άλλη µατιά πια. Δεν µπορείς
να έχεις σε όµορους νοµούς τµήµατα, τα οποία µπορεί το ένα να
εξυπηρετήσει πάρα πολύ καλά το άλλο. 

Επειδή αναφερθήκατε στο παθολογοανατοµικό εργαστήριο,
θα σας πω εγώ: Ποιο είναι το πρόβληµα να συγκεντρωθεί όλο το
υλικό των παθολογοανατόµων και να πάει σε µια καλύτερα ορ-
γανωµένη µονάδα, µε πληρότητα, που να µην έχει πρόβληµα και
να µην είναι ένας γιατρός που δεν προλαβαίνει να τα δει; Το πώς
θα τα δει είναι θέµα ποιότητας ιατρικής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Για τη µονάδα εντατικής θερα-
πείας, όµως;

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Για τη µονάδα εντατικής θεραπείας είναι, βε-
βαίως, κάτι πάρα πολύ σοβαρό και το λαµβάνω πολύ σοβαρά υπ’
όψιν µου. Αλλά, θέλω να σας πω, όµως, να µην υποτιµούµε και
µια µονάδα αυξηµένης φροντίδας, που εµείς πριν κάνουµε τις
µονάδες αυξηµένης φροντίδας, ξεκινάµε µονάδες εντατικής θε-
ραπείας. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι σε όλη τη χώρα σήµερα έχουµε
µονάδες εντατικής θεραπείας µε ένα γιατρό, κύριε συνάδελφε.
Τι µπορεί να κάνει ένας γιατρός; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν υπάρχει µονάδα
εντατικής θεραπείας µε ένα γιατρό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Μαρκόπουλε,
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δεν έχετε το λόγο. Μην διακόπτετε παρακαλώ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Με ένα γιατρό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μην λέτε τέτοια πράγ-

µατα στην Αίθουσα. Ντροπή! 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Μαρκόπουλε, σας παρακαλώ. Με ένα για-
τρό και στέλνει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Τιµοσίδη, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µπορούµε να λέµε
πράγµατα που δεν ευσταθούν. Τι είναι αυτά τα πράγµατα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Μαρκόπουλε,
παίρνετε το λόγο µόνος σας; 

Δεν έχετε το λόγο, κύριε συνάδελφε. Σας παρακαλώ! 
Ολοκληρώστε, κύριε Τιµοσίδη.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Μαρκόπουλε, παρακαλώ σεβαστείτε και
τους συναδέλφους και την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ. 

Χρειάζεται, κύριε Τσιάρα -σας βεβαιώνω- πολλές φορές να
υπάρχουν αποφάσεις των υπεαρχών να µετακινήσουν για να κα-
λύψουν τις ανάγκες. Αυτά θέλουµε να τα αντιµετωπίσουµε µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Κλείνοντας, θέλω να σας πω ότι για το Νοµό Καρδίτσας δεν
πρέπει να ανησυχείτε. Δεν ξέρω τι υπονοήσατε προηγουµένως
ότι κλείνουν, αλλά αν διαφωνείτε στο ότι πρέπει και στον τοµέα
της υγείας να δούµε αν µπορούµε να παρέχουµε καλύτερες υπη-
ρεσίες παιδείας και να επιµορφώσουµε καλύτερα τα παιδιά, νο-
µίζω ότι σε αυτό είστε ανοικτός άνθρωπος. 

Επί τη ευκαιρία σας βεβαιώνω ότι και το κέντρο υγείας στην
περιοχή σας, στην περιοχή του κ. Ρόβλια…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Των Σοφάδων.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): … των Σοφάδων έχει µπει στην τρίτη ζώνη.
Πιστεύω ότι αυτό είναι ένα καλό κίνητρο για να µπορεί να
στελεχώνεται µε περισσότερους γιατρούς κάθε φορά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 895/17-5-2011 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς, κ. Δηµητρίου Παπαδηµούλη, προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών, σχετικά µε την πορεία των εσόδων, τη φορολογική
µεταρρύθµιση και το ύψος των επιπρόσθετων µέτρων. 

Κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο, για να παρουσιάσετε την
ερώτησή σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Κουσελά, µόλις τελείωσε ένα Υπουργικό Συµβούλιο που

διήρκησε επτά ώρες και είχε στην ατζέντα του αυτά που θέτω
και µε την ερώτησή µου. Είναι ευκαιρία, λοιπόν, µε τη δική σας
απάντηση από πρώτο χέρι το ελληνικό Κοινοβούλιο, αλλά και ο
ελληνικός λαός να µάθει τι συζητάγατε και τι αποφασίσατε µετά
από επτά ώρες συνεδρίαση.

Πρώτον, πέστε µας, κύριε Κουσελά, αφού θεωρείτε ότι η πο-
ρεία εκτέλεσης του προϋπολογισµού σε γενικές γραµµές κινείται
εντός των προβλεποµένων στόχων –το λέτε διαρκώς και εσείς
και ο κ. Παπακωνσταντίνου- γιατί θα πάρετε έκτακτα µέτρα
ύψους 6,5 δισεκατοµµυρίων µέσα στο 2011; Δεν µπορεί και τα
δύο να είναι σωστά. Πόσα από αυτά τα 6,5 δισεκατοµµύρια τα
έχετε συµφωνηµένα µε την τρόικα και πόσα εκκρεµούν για να
πάρετε το ok; Ποιος θα πληρώσει το µάρµαρο; Θα το πληρώ-
σουν πάλι οι ασθενέστεροι και τα κορόιδα ή και η Ελλάδα των
πλουσίων που φοροαποφεύγουν και η Ελλάδα των φοροφυγά-
δων που φοροδιαφεύγουν; Γιατί πέφτετε µονίµως έξω στα
έσοδα; Γιατί δεν έχετε µαζέψει τη φοροδιαφυγή; Γιατί, όπως είπε
ο κ. Κουκουλόπουλος, αυτούς τους δεκαοκτώ µήνες η κατά-
σταση έχει χειροτερεύσει στο κράτος; 

Ακόµη, τι λέει το γενικό πωλητήριο που έχετε ανεβάσει όπως–
όπως και όσο–όσο, για να µαζέψετε 50 δισεκατοµµύρια ευρώ τα
επόµενα χρόνια; Ποιες εταιρείες σκοπεύετε να πουλήσετε µέσα
στο 2011 στο πρώτο κύµα και ποιες στο δεύτερο; Είστε διατε-

θειµένοι να τις πουλήσετε κοψοχρονιά, ακόµα κι αν το τίµηµα
που θα σας προσφερθεί είναι πολύ χαµηλό, ισοδύναµο µε τα
κέρδη ενός, δύο ή τριών ετών; Γιατί ετοιµαζόσαστε να πουλήσετε
τις κότες που κάνουν τα χρυσά αυγά; 

Τέλος, ετοιµάζεστε να δεσµεύσετε τη χώρα µε ένα νέο µνηµό-
νιο, το µνηµόνιο 2 και µε µια νέα δανειακή σύµβαση για τα επό-
µενα τριάντα χρόνια. Λέτε ότι δεν επιθυµείτε εκλογές. Λέτε ότι
θέλετε τη συναίνεση της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί στο κάτω–
κάτω η πολιτική που προωθείτε πιο πολύ µοιάζει µε το πρό-
γραµµα της Νέας Δηµοκρατίας παρά µε το προεκλογικό σας
πρόγραµµα. 

Σας ερωτώ, λοιπόν, κύριε Κουσελά, αν θέλετε αυτήν τη συναί-
νεση και δεν έχετε τη λαϊκή νοµιµοποίηση για αυτό το νέο κύµα
νεοφιλελεύθερης επίθεσης και γενικού ξεπουλήµατος, γιατί επι-
µένετε να περάσετε αυτά τα µέτρα µε εκατόν πενήντα ένα Βου-
λευτές, κόντρα και στις προβλέψεις τις πολιτικές, αλλά και τις
συνταγµατικές και δεν ρίχνετε το γάντι στην εκ δεξιών Αντιπολί-
τευση για µια ευρύτερη συναίνεση που να απαιτεί τουλάχιστον
εκατόν ογδόντα Βουλευτές;

Περιµένω σε αυτά απαντήσεις και θα επανέλθω στη δευτερο-
λογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Στην επίκαιρη ερώτηση
του κ. Παπαδηµούλη θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών
κ. Κουσελάς.

Έχετε το λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον κ. Παπαδηµούλη για την ερώτησή του, αν

και έχει βάλει πάρα πολλά ερωτήµατα. Κύριε Παπαδηµούλη, θα
προσπαθήσω σύντοµα και συνοπτικά να απαντήσω. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι για τη συνε-
δρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου θα υπάρξει εκτενής ανακοί-
νωση. Υπάρχει αυτήν τη στιγµή και αρκετά λεπτοµερής. Το
Υπουργικό Συµβούλιο στη συνεδρίασή του έδειξε την αποφασι-
στικότητά του, µε οµόφωνη στάση όλων των µελών του, για το
προχώρηµα των µεγάλων αλλαγών και των διαρθρωτικών µεταρ-
ρυθµίσεων που έχει ανάγκη η χώρα µας και ο τόπος, προκειµέ-
νου να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα. 

Η αξιολόγηση από την τρόικα θα ολοκληρωθεί και θα ανακοι-
νωθεί τον Ιούνιο, αφού συνεκτιµηθεί και ο συνολικός σχεδιασµός
µας σε ό,τι αφορά το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα. Άρα, αυτήν τη
στιγµή που µιλάµε δεν υπάρχει κάποια συγκεκριµένη συµφωνία.

Σε ό,τι αφορά τον υπαινιγµό που κάνατε σχετικά µε την απο-
τυχία του προγράµµατος, είτε αυτό αφορά στα έσοδα είτε αυτό
αφορά στις δαπάνες, θέλω να σας πω το εξής. Χάρη στις προ-
σπάθειες της ελληνικής Κυβέρνησης, αλλά και τις θυσίες του ελ-
ληνικού λαού καταφέραµε µέσα στο 2010 να µειώσουµε κατά
πέντε ποσοστιαίες µονάδες το δηµοσιονοµικό έλλειµµα, ήτοι
κατά 12 δισεκατοµµύρια ευρώ, πράγµα που δεν το κατάφερε
καµία χώρα. Μετά από πάρα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα και
µετά από µία πτωτική πορεία των δηµοσίων εσόδων καταφέραµε,
µολονότι η ύφεση, όπως γνωρίζετε, ήταν της τάξης του 4,5% σε
µέσα επίπεδα, να αυξήσουµε τα έσοδα κατά δύο ποσοστιαίες µο-
νάδες, από 37,3% του ΑΕΠ σε 39,1%. Ήταν η µεγαλύτερη αύ-
ξηση εσόδων στην Ευρωζώνη µαζί µε αυτήν της Πορτογαλίας.
Καταφέραµε να αυξηθεί και ο ΦΠΑ από τον Αύγουστο του 2010
µέχρι το τέλος Φεβρουαρίου του 2011 κατά 4,5% πέρα από την
αύξηση των συντελεστών.

Επίσης, σηµαντική θετική εξέλιξη ήταν και αυτή στις δαπάνες,
όπου οι δαπάνες από 47,6% του ΑΕΠ µειώθηκαν σε 44%. 

Είναι γεγονός ότι υπήρξε µία υστέρηση των εσόδων το πρώτο
τετράµηνο του 2011 σε σχέση µε τους στόχους του προϋπολο-
γισµού. Την έχουµε αναφέρει. Ήταν µια υστέρηση που είχε
σχέση µε τη µεγάλη ύφεση, 7,5% ήταν η ύφεση το τελευταίο τρί-
µηνο του 2010. Είχε σχέση µε τις σηµαντικά µειωµένες εισπρά-
ξεις από παρακράτηση φόρου εισοδήµατος -γιατί κάναµε ένα
φορολογικό σύστηµα δίκαιο που έδωσε πραγµατικές µειώσεις
στα φορολογικά βάρη για τους µισθωτούς µέχρι και 40.000
ευρώ- µε τη µη επανάληψη εισπράξεως των τελών κυκλοφορίας
κατά 393 εκατοµµύρια και τέλος, µε τις πάρα πολύ µεγάλες επι-
στροφές φόρων κατά 25,6% αυξηµένες, λόγω της τακτοποίησης
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συσσωρευµένων εκκρεµοτήτων που υπήρχαν από τα προηγού-
µενα χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θέλω να σας πω, λοιπόν –και ολοκληρώνω, θα απαντήσω στα
υπόλοιπα στο δεύτερο µέρος της τοποθέτησής µου- ότι αυτήν
τη στιγµή που µιλάµε είµαστε πανέτοιµοι για ένα µεγάλο αγώνα
που έχει ξεκινήσει για την αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής και
τη διεύρυνση της φορολογικής βάσης, γιατί ολοκληρώθηκαν οι
διεργασίες µας, η ψήφιση τριών νόµων, του ν. 3842, του ν. 3188
και του ν. 3943. Για πρώτη φορά η χώρα µας διαθέτει ένα ολο-
κληρωµένο επιχειρησιακό πρόγραµµα κατά της φοροδιαφυγής
µε οκτώ πολύ συγκεκριµένες καινοτοµίες. Πρώτο ζήτηµα είναι ο
λογιστικός προσδιορισµός εισοδηµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχετε και τη δευτερο-
λογία σας, κύριε Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ολο-
κληρώνω, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Τεκ-
µήρια, συνευθύνη λογιστών και αναµόρφωση των φορολογικών
δηλώσεων, ποινικοποίηση της φοροδιαφυγής και αυτόφωρη δια-
δικασία, θέσπιση του οικονοµικού εισαγγελέα, επιτάχυνση φο-
ρολογικών δικών και εκτεταµένες διασταυρώσεις. Ελέγχουµε,
επίσης, κριτήρια επικινδυνότητας. 

Είµαστε σίγουροι, κύριε Παπαδηµούλη, ότι αυτό το πρό-
γραµµα που ξεκινάει ολοκληρωµένα τώρα θα έχει την απόδοσή
του και αυτά που περιµένουµε και εµείς και ο ελληνικός λαός. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο ερωτών

Βουλευτής, ο κ. Παπαδηµούλης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Κουσελά, σήµερα τα

spread άγγιξαν τις χίλιες πεντακόσιες µονάδες και εσείς µου κά-
νετε ανακοινώσεις ρουτίνας µε δεκάδες «θα». Η φοροδιαφυγή
στις ηµέρες σας όχι µόνο δεν µειώθηκε, αλλά αυξήθηκε και την
παραλάβατε στα ύψη από τη Νέα Δηµοκρατία. Πριν το Πάσχα
λέγατε ότι θα πάρετε πρόσθετα µέτρα µέσα στο 2011 ύψους 3
δισεκατοµµυρίων ευρώ και τώρα διαρρέεται ότι τα πρόσθετα
µέτρα θα είναι 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πέστε µας πού πέσατε
έξω και πότε λέγατε αλήθεια. 

Σας ρώτησα στην πρωτολογία µου, είσαστε διατεθειµένοι να
πουλήσετε τις κερδοφόρες επιχειρήσεις, ό,τι έχει αποµείνει στο
δηµόσιο, ακόµη και αν σας δώσουν ψίχουλα έναντι πινακίου
φακής, ακόµη και αν σας δώσουν για να τις ξεπουλήσετε όσα
µαζεύει το κράτος από τα κέρδη ενός, δύο ή τριών ετών από
αυτές τις επιχειρήσεις, ή µπορεί να πείτε και όχι, δεν πουλάµε; 

Σας ρώτησα, επίσης, αφού θέλετε τη συναίνεση του κ. Σα-
µαρά, αφού εφαρµόζετε το πρόγραµµά του, αφού λέτε ότι θα
δεχτείτε πολλές από τις προτάσεις του, αφού δεσµεύετε τη
χώρα για τριάντα χρόνια, γιατί δεν έρχεστε ζητώντας εκατόν
ογδόντα ή και παραπάνω ψήφους για το µεσοπρόθεσµο πρό-
γραµµα και το µνηµόνιο 2;

Και ακόµη, σας ερωτώ και περιµένω απαντήσεις και να µη µας
πείτε ότι η Κυβέρνηση είναι αποφασισµένη. Ετοιµάζεστε για δα-
νειακή σύµβαση Νο 2. Τη δανειακή σύµβαση Νο 1 που την κατέ-
θεσε ο κ. Παπακωνσταντίνου στις 3 Ιουνίου 2010 στη Βουλή,
πότε θα τη φέρετε στην Ολοµέλεια, η κοινοβουλευτική Πλειοψη-
φία; Πότε θα τη φέρετε έστω για ενηµέρωση και συζήτηση –και
όχι για κύρωση- όπως προβλέπει εκείνη η επαίσχυντη τροπολο-
γία! Ούτε αυτό κάνετε!

Ακόµα, απαντήστε µου, κύριε Κουσελά. Γιατί αναθέτετε το
µνηµόνιο 2 και τη σχετική Δανειακή Σύµβαση Νο 2 σε ένα αγ-
γλικό δικηγορικό γραφείο; Δεν υπάρχει Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους; Δεν υπάρχουν Έλληνες νοµικοί φρουροί του δηµοσίου
συµφέροντος;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, επειδή κάτι είπατε για τα φορολογικά έσοδα και την Ευ-

ρωζώνη, θα ήθελα να σας πω το εξής: Εάν η Ελλάδα στα χρόνια
που είναι µέλος του ευρώ –και µε Νέα Δηµοκρατία και µε
ΠΑΣΟΚ- είχε το µέσο όρο εσόδων που είχε η Ευρωζώνη και δεν
κάνατε όλες αυτές τις χαριστικές ρυθµίσεις για τους µεγάλους
και τους ισχυρούς, δεν αφήνατε τη φοροδιαφυγή, τη διαφθορά
και τον αναχρονισµό να καλπάζουν, αν υπήρχε µηχανοργάνωση
στις εφορίες και δεν έπεφτε το TAXIS µόνο µε την ηλεκτρονική
υποβολή των φορολογικών δηλώσεων, τότε, κύριε Κουσελά, το
χρέος της χώρας θα ήταν 77% του ΑΕΠ και όχι 153% του
ΑΕΠ,όπως προβλέπουν οι εαρινές προβλέψεις της Κοµισιόν για
το 2011. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σ’ αυτά να µας απαντήσετε όχι τι θα κάνετε, αλλά τι έχετε κάνει
δεκαοκτώ µήνες, γιατί έχετε και εσείς τη δική σας ιστορία και οι
µεγάλες ευθύνες της Νέας Δηµοκρατίας, οι εγκληµατικές ευθύ-
νες της Νέας Δηµοκρατίας δεν είναι γοµολάστιχα, για να σβή-
νουν τις δικές σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε το λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχα-
ριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Παπαδηµούλη, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι δυστυχώς
οι αγορές δεν ακολουθούν την οικονοµική πρόοδο που υπάρχει
σε κάθε χώρα και ιδιαίτερα το τελευταίο χρονικό διάστηµα στη
δική µας χώρα. Οι αγορές αυτήν τη στιγµή πρέπει και θέλουν να
πειστούν, σχετικά µε τη δυνατότητα διαχείρισης του δηµοσίου
χρέους. 

Επειδή έχετε κάνει και αρκετά χρόνια στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
ξέρετε –και είναι γεγονός- ότι η συµµετοχή των ιδιωτών στα προ-
γράµµατα διάσωσης που αποφάσισε πρόσφατα η κ. Μέρκελ και
ο κ. Σαρκοζί, έχουν δηµιουργήσει σοβαρά προβλήµατα και στην
Ελλάδα. 

Από την άλλη πλευρά υπάρχουν ακόµα τα απόνερα της µεγά-
λης χρηµατοπιστωτικής κρίσης του 2008, που –δυστυχώς- παρ’
ότι εµείς ως Κυβέρνηση και ως κίνηµα θέσαµε µια σειρά από ζη-
τήµατα και προτάσεις, δεν έχουν αντιµετωπιστεί. 

Ταυτόχρονα, γνωρίζετε πολύ καλά ότι υπάρχει µια συστηµική
κρίση στην Ευρωπαϊκή Ένωση που έχει σχέση µε την έλλειψη
ενιαίας στρατηγικής για το δικό της παρόν και µέλλον. Υπάρχει
ένα περιβάλλον πολύ ευµετάβλητο, πολύ ρευστό, πολύ ασταθές
που επιβαρύνει, αν θέλετε και την κρίση που αντιµετωπίζει η δική
µας χώρα.

Από εκεί και πέρα, για να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα που
είπα πριν σε ό,τι αφορά τον τοµέα των εσόδων, αλλά και τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν τα ασφαλιστικά ταµεία, ναι, θα πά-
ρουµε πρόσθετα µέτρα, προκειµένου ο προϋπολογισµός να
παραµείνει εντός των στόχων που έχουµε βάλει για το 2011.

Επίσης, είναι ανάγκη να χαραχθεί –και θα χαραχθεί- ένας συ-
γκεκριµένος οδικός χάρτης για την πορεία της χώρας µας µέχρι
το 2015, ο οποίος, όπως γνωρίζετε δεν είναι µνηµονιακή υποχρέ-
ωση. Νοµίζω ότι δεν είναι υποχρέωση που πηγάζει από τις όποιες
εξωτερικές πιέσεις, αλλά αυτονόητη υποχρέωση όλων των πολι-
τικών κοµµάτων και του δικού σας πολιτικού φορέα να προσέλθει
και να κουβεντιάσει, προκειµένου να συνεισφέρει θετικά µε τις
προτάσεις του για την αντιµετώπιση των προβληµάτων που δεν
είναι κοµµατικά, αλλά εθνικά προβλήµατα, κύριε Παπαδηµούλη
και βασικά είναι προβλήµατα σωτηρίας της ίδιας της χώρας.

Αυτό που θέλω εδώ να τονίσω είναι ότι οι θυσίες του ελληνικού
λαού δεν θα πιάσουν τόπο µε ακινησία, είτε µε άρνηση σε όλα
είτε µε ένα στείρο, καταγγελτικό λόγο που ακολουθείτε ορισµέ-
νες φορές και µε πρακτικές που µε µαθηµατική ακρίβεια οδηγούν
σε αδιέξοδα και στη χρεοκοπία. 

Αντίθετα, εγώ πιστεύω ότι στη συγκεκριµένη χρονική στιγµή
που βρισκόµαστε, θα πρέπει να χτυπήσουµε την ανοµία, το πε-
λατειακό κράτος και τις ανάλογες αντιλήψεις που υπήρξαν, όπως
και τον ανέξοδο λαϊκισµό. Δεν µπορεί η χώρα να βγει από την
κρίση µέσα από τέτοιες λογικές. Πρέπει να προχωρήσουµε στις
µεγάλες διαρθρωτικές αλλαγές διαµορφώνοντας ένα νέο µο-
ντέλο ανάπτυξης, ένα µοντέλο ανάπτυξης που θα βασίζεται στην
ποιότητα, στην ανταγωνιστικότητα, στην επωνυµοποίηση των

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΘ ’ - 23 ΜΑΪΟΥ 2011                                                                                               10907



προϊόντων µας. Από την άλλη πλευρά, θα πρέπει να διαµορφώ-
σουµε ένα κράτος που δεν θα παράγει πλέον χρέη, αλλά θα είναι
επιτελικό, ευέλικτο και αποτελεσµατικό που θα είναι δίπλα στον
πολίτη, όταν αυτός το έχει ανάγκη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Το ότι είµαστε σήµερα εδώ και µιλάµε για αποκλίσεις, µεταρ-
ρυθµίσεις και διορθωτικές κινήσεις, οφείλεται –και το γνωρίζετε
πολύ καλά- στο δάνειο των 110 δισεκατοµµυρίων ευρώ που κα-
ταφέραµε να πάρουµε και δεν µας το χάρισε κανένας, γιατί µη-
χανισµός δεν υπήρχε. Κανένας, επίσης, δεν µας χάρισε, είτε την
επιµήκυνσή του είτε τη µείωση αυτού του επιτοκίου. 

Δεν έχουµε κάνει αίτηση για καινούργιο δάνειο και το γνωρί-
ζετε πολύ καλά. Δεν υπάρχει κάτι τέτοιο ούτε µιλάµε για καινούρ-
γιο δάνειο ούτε για καινούργιο µνηµόνιο. Πρέπει, όµως, να
αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν. Και εδώ
οφείλει και η Ευρωπαϊκή Ένωση να αναλάβει τις ευθύνες της,
όπως θα πρέπει να αναλάβει και τις ευθύνες του και καθένας από
εµάς, γιατί βρισκόµαστε σε κρίσιµο σταυροδρόµι και γνωρίζετε
ότι το θέµα της πέµπτης δόσης δεν έχει κλείσει. Το κλείσιµό του
δεν αφορά µόνο εµάς, αλλά αφορά και θα αφορά αύριο όλους
τους Έλληνες. 

Πρέπει, λοιπόν, ο καθένας να αναλάβει τις ευθύνες του και νο-
µίζω ότι είστε πολύ υπεύθυνος άνθρωπος και αυτά τα καταλα-
βαίνετε σε ό,τι αφορά το παρόν και το µέλλον της χώρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υφυπουργό κ. Δηµήτριο Κουσελά.
Η πρώτη µε αριθµό 880/16-5-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Συµεών Κε-
δίκογλου προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε το πόρισµα του διαχειριστικού ελέγ-
χου του ΤΕΙ Χαλκίδας, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος της κυ-
ρίας Υπουργού και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 893/17-5-2011 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.
Αθανασίου Πλεύρη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη,
σχετικά µε τη µαζική αναβολή αποµάκρυνσης των λαθροµετανα-
στών της «Υπατίας».

Ο Υφυπουργός κ. Εµµανουήλ Όθωνας –ως Υπουργός εν προ-
κειµένω Προστασίας του Πολίτη- θα απαντήσει.

Ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης, Βουλευτής Α’ Αθήνας του ΛΑΟΣ,
έχει το λόγο για δύο λεπτά, προκειµένου να αναπτύξει την επί-
καιρη ερώτησή του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να ξεκινήσω από την ανακούφιση

–στο µέτρο βέβαια που αυτή είναι εφικτή- ύστερα από τη σύλ-
ληψη των δύο εκ των τριών δολοφόνων Αφγανών λαθροµετανα-
στών από την Αστυνοµία, οι οποίοι σκότωσαν τον Έλληνα πολίτη,
τον Έλληνα συµπολίτη µας στη διασταύρωση των οδών Ηπείρου
και Γ’ Σεπτεµβρίου. 

Είναι σηµαντικό τουλάχιστον απέναντι σε κάποιους που θέ-
λουν να απαξιώνουν την Αστυνοµία ότι είναι ανεκπαίδευτοι, όπως
θέλουν να λένε. Όπως και στην περίπτωση των ηρώων της
«ΔΙΑΣ», έτσι και τώρα είχε αποτέλεσµα ως προς τη σύλληψη και
αυτό είναι σηµαντικό.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της ερώτησης, στην οποία έχω επα-
νέλθει πολλές φορές, κύριε Υπουργέ. Όταν υπήρξε το θέµα της
«Υπατίας», αυτό το οποίο αναφέρθηκε εδώ από τον κ. Ραγκούση,
βέβαια που είχε προκαταβάλει όλες τις ενέργειες τότε, ήταν ότι
θα εφαρµοστεί πιστά ο νόµος, δηλαδή το άρθρο 24 του ν.
3907/2011 που επιτρέπει τη δυνατότητα αναβολής αποµάκρυν-
σης. 

Αυτό το επιτρέπει συγκεκριµένα η παράγραφος 2, η οποία ορί-
ζει ότι οι αρµόδιες για την εκτέλεση της απόφασης επιστροφής
στις αστυνοµικές αρχές µπορούν µε αιτιολογηµένη απόφασή
τους να αναβάλουν την αποµάκρυνση, όταν υπάρχουν ειδικές
περιστάσεις, δηλαδή φυσική ή διανοητική κατάσταση του υπη-
κόου της χώρας ή υπάρχει πρόβληµα για τεχνικούς λόγους,
όπως η έλλειψη µέσων ή η έλλειψη δυνατότητας αποµάκρυνσης.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, βρίσκονται οι διακόσιες τριάντα έξι πε-

ριπτώσεις που ελέγχθηκαν τα αιτήµατα. Όλες αυτές οι περιπτώ-
σεις λένε τα εξής: «Ο Προϊστάµενος της Υποδιεύθυνσης Αλλο-
δαπών Αττικής: Αποφασίζουµε την αναβολή αποµάκρυνσης του
υπηκόου του Μαρόκου –αναφέρονται τα στοιχεία- λαµβάνοντας
υπ’ όψιν τις ειδικές περιπτώσεις που σχετίζονται µε το ανωτέρω
πρόσωπο ως εξειδικεύονται στο άρθρο 24 παράγραφος 2 του
νόµου».

Αυτό έγινε διακόσιες τριάντα έξι φορές και δεν υπήρξε καµµία
αιτιολογηµένη απόφαση. 

Και συνεπώς σας ερωτώ, γιατί για µια ακόµα φορά παρανο-
µείτε ως Υπουργείο και στη συγκεκριµένη περίπτωση και ως
Αστυνοµία και χωρίς αιτιολογία έχετε αναβάλει την απέλαση δια-
κοσίων τριάντα έξι ανθρώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Πλεύρη. 

Το λόγο έχει για τρία λεπτά ο Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη κ. Εµµανουήλ Όθωνας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ξεκινώντας, θέλω να ευχαριστήσω το συνάδελφο για την έκ-
φραση των συγχαρητηρίων που απένειµε στην Ελληνική Αστυ-
νοµία για την εξιχνίαση του πρόσφατου αποτρόπαιου
εγκλήµατος που αφορούσε τον Έλληνα συνάνθρωπό µας, το
Μανώλη Καντάρη πριν από λίγες µέρες, αλλά και για µια σειρά
από άλλες επιτυχίες που έχει να επιδείξει η Ελληνική Αστυνοµία
το τελευταίο διάστηµα, είτε στην καταπολέµηση του οργανωµέ-
νου εγκλήµατος και της τροµοκρατίας είτε σε µια σειρά από
άλλες υποθέσεις σε µια δύσκολη καθηµερινή µάχη που δίνει σε
µια περίοδο µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. 

Ξέρουν όλοι πολύ καλά και γι’ αυτό κάνω χρήση της δυνατό-
τητας να κάνω τη συγκεκριµένη αναφορά στο ότι η παρούσα πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη δεν έκανε
ποτέ καµµιά προσπάθεια και δεν θα κάνει και στο µέλλον να οι-
κειοποιηθεί, αλλά ούτε καν να επιµεριστεί το όφελος και τη δόξα
παρόµοιων επιτυχιών. Αντιθέτως, είµαστε εκεί µόνο και µόνο για
να στηρίξουµε την Αστυνοµία και τους αστυνοµικούς στις δύσκο-
λες και ενίοτε και ατυχείς στιγµές τους, γιατί έτσι αντιλαµβανό-
µαστε εµείς τον πολιτικό µας ρόλο και την παρουσία µας στο
Υπουργείο. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το συγκεκριµένο θέµα, κύριε Πρόεδρε, η
ερώτηση του συναδέλφου ανοίγει για µια ακόµα φορά µια συζή-
τηση για την οποία έχουν αφιερωθεί αρκετές ώρες στα πλαίσια
της κοινοβουλευτικής διαδικασίας, ενώ έχει χυθεί και πολύ µε-
λάνι και αναφέροµαι στην περιβόητη υπόθεση της «Υπατίας». 

Αυτή η κοινοβουλευτική πρωτοβουλία του συναδέλφου δίνει
τη δυνατότητα να υπενθυµίσω κατ’ αρχάς στο πλαίσιο της πρω-
τολογίας µου σε αδρές γραµµές ένα σκηνικό το οποίο η χρονική
απόσταση από τα γεγονότα µας βοηθά να διακρίνουµε µε περισ-
σότερη ευκρίνεια. 

Κατά τη διάρκεια της κατάληψης του κτηρίου της Νοµικής και
αµέσως µετά η µεταφορά στο κτήριο «Υπατίας» των συγκεκρι-
µένων µεταναστών υπό την αλληλεγγύη και την αµέριστη συµπα-
ράσταση και στήριξη µη κυβερνητικών οργανώσεων, αλλά και
πολιτικών κοµµάτων είχε από τη µια πλευρά των καταγγελτικό
λόγο όλων αυτών που µιλούσαν για την απάνθρωπη µεταχείριση
από πλευράς της ελληνικής πολιτείας και της Κυβέρνησης στα
δικαιώµατα των µεταναστών, που δεν τους µειώνει τις προϋπο-
θέσεις άδειας παραµονής. Από την άλλη τον καταγγελτικό λόγο
και της παράταξης του συναδέλφου που καταθέτει σήµερα τη
συγκεκριµένη ερώτηση, αλλά και πολλών άλλων πολιτικών εκ-
φράσεων, αλλά και µέσων ενηµέρωσης για την τεράστια ανοχή
που επιδείκνυε η Κυβέρνηση στην παράνοµη κατάληψη ενός δη-
µοσίου κτηρίου στα παράλογα και παράτυπα αιτήµατα που δια-
τύπωναν οι µετανάστες και οι εκπρόσωποί τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κατά τη διάρκεια της εξόδου από το συγκεκριµένο πρόβληµα
και µέσα από µια ισορροπηµένη λύση και στην οριακή στιγµή που
αυτό είχε φτάσει, επίσης θα ανακαλέσω στη µνήµη µας την αντί-
θεση που έγκειται στο κάποιοι να πανηγυρίζουν για τη µεγάλη
επιτυχία που είχε αυτή η αγωνιστική κινητοποίηση και κάποιοι
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άλλοι την ίδια στιγµή να καταγγέλλουν την Κυβέρνηση για τη ση-
µαντική της υποχώρηση έναντι της εκβιαστικής πίεσης της συ-
γκεκριµένης κινητοποίησης. 

Λίγους µήνες µετά, οι µεν µετανάστες και οι αλληλέγγυες δυ-
νάµεις τους καταγγέλλουν την Κυβέρνηση ότι δεν υλοποίησε τί-
ποτα από τα συµφωνηθέντα και από την άλλη πλευρά άλλες
πολιτικές δυνάµεις, αλλά και ο συγκεκριµένος συνάδελφος µε
την παρούσα ερώτηση, καταγγέλλει την Κυβέρνηση ότι παρατυ-
πώντας υλοποιεί µια συµφωνία, η οποία τότε επετεύχθη υπό το
κράτος της κινητοποίησης. 

Θέλω, λοιπόν, να ξεκαθαρίσω και να υπενθυµίσω ότι όλο αυτό
το σκηνικό επιβεβαιώνει ότι η στάση τότε και αργότερα και σή-
µερα, αλλά και στο διηνεκές της Κυβέρνησης θα είναι πάντα µια
στάση πολιτικά υπεύθυνη και ισορροπηµένη που δεν επιλέγει τη
βία και τη σύγκρουση, που συνεκτιµά και σταθµίζει το ευρύτερο
δηµόσιο συµφέρον. 

Επίσης, επιβεβαιώνει ότι η επιλογή µας να µπορεί να δοθεί να
λύση χωρίς αίµα, χωρίς βία και χωρίς ένταση και χωρίς το ρίσκο
ευρύτερων κοινωνικών ανακατατάξεων είναι δικαιωµένη ήδη από
την εξέλιξη των γεγονότων. 

Ακόµα, στα πλαίσια του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου
βρέθηκε µια λύση –και θα κλείσω εδώ- που εµπεριέχει την πολι-
τική διαχείριση, αφού και η συγκεκριµένη κινητοποίηση δεν ήταν
αµιγώς κινητοποίηση για τα προβλήµατα των µεταναστών, αλλά
είχε ευρύτερα πολιτικά χαρακτηριστικά, ενώ είχε συγκροτηθεί
και ένα ευρύτερο πέραν των µεταναστών πολιτικό µέτωπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε και δευτερολογία. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Σε ό,τι αφορά τώρα τις ειδικές λεπτοµέρειες επί των ερω-
τηµάτων του συναδέλφου, θα έχω τη δυνατότητα, κύριε
Πρόεδρε, να απαντήσω στη δευτερολογία µου, ενώ θα ήθελα να
σας ευχαριστήσω για την ανοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε. 

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής του ΛΑΟΣ της Α’ Αθήνας κ.
Πλεύρης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εµένα µε ενδιαφέρει
να εφαρµόζεται ο νόµος. 

Όσον αφορά τώρα για όλη αυτήν την πολιτική ανάλυση που
κάνατε για το µεταναστευτικό και για την οποία µπορούµε να συ-
ζητάµε εδώ όσο θέλετε, όσον αφορά το πώς έπρεπε να γίνει ο
χειρισµός της κρίσης, αυτό είναι ένα άλλο θέµα. Εδώ έχουµε ένα
συγκεκριµένο νόµο, ο οποίος και δεν εφαρµόστηκε. 

Και για να θυµηθούµε το ιστορικό ορθώς, έρχεται εδώ ο
Υπουργός κ. Ραγκούσης και αφού έχει συναντηθεί µε τον
Υπουργό κ. Παπουτσή και µε άλλους Υπουργούς και µε τους λα-
θροµετανάστες, µας ανακοινώνει ότι αυτός θα εφαρµόσει το
άρθρο 24 παράγραφος 2 του ν. 3907/2011.

Από εκείνη τη στιγµή είπαµε στον κ. Ραγκούση ότι παρανοµείτε
και ότι ο συγκεκριµένος νόµος αναφέρεται σε ειδικές περιπτώ-
σεις, σε συγκεκριµένα άτοµα και δεν µπορεί να έχει χαρακτηρι-
στικά µαζικής παροχής της δυνατότητας αναβολής. 

Ο κ. Ραγκούσης µας αγνοεί και προχωράει, παρ’ όλο που επι-
σηµάναµε τότε ότι ο κ. Ραγκούσης και ο κ. Παπουτσής γινόντου-
σαν ηθικοί αυτουργοί του αδικήµατος που είχε κάνει ο
Διευθυντής του Τµήµατος Αλλοδαπών. Διότι αυτά τα διακόσια
τριάντα έξι τα υπέγραψε σε µία µέρα και έχουν όλα τις ίδιες αι-
τιολογίες, κύριε Υπουργέ. Και για να ακριβολογούµε, δεν έχουν
αιτιολογίες. Παραπέµπουν στο άρθρο 24, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
τις ειδικές περιπτώσεις που σχετίζονται µε τα ανωτέρω πρόσωπα
ως εξειδικεύονται στο άρθρο 24. 

Και το άρθρο 24 λέει ότι πρέπει να υπάρχουν ειδικές περιπτώ-
σεις ώστε να αιτιολογούνται, πρέπει να υπάρχει αιτιολογηµένη
αναφορά αυτών των ειδικών περιπτώσεων, όπως φυσική εξό-
ντωση, πρόβληµα διανοητικής κατάστασης και έλλειψη µέσων.
Εδώ δεν υπάρχει καµµία αναφορά. Υπάρχουν διακόσιες τριάντα
έξι πανοµοιότυπες απαντήσεις. 

Σας ρωτήσαµε και στην αρχή ο κύριος Υπουργός επικαλέ-
στηκε τα προσωπικά δεδοµένα και µας είπε ότι δεν µπορεί να
µας δώσει αυτά τα στοιχεία, διότι πρέπει να ρωτήσει την Αρχή

Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. Δηλαδή, για να µας πει
γιατί ο Οµάρ, ο Σαΐτ, ο Μαχάµετ, ο Αµπάνα, ο Μουνίρ, ο Αζίζ, ο
Ταχάρ έχουν πάρει την ίδια αιτιολογία –όλοι µαζί την ίδια- έπρεπε
να µας απαντήσει η Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. 

Επανήλθαµε και επισηµάναµε την πάγια θέση της Αρχής Προ-
στασίας Προσωπικών Δεδοµένων, που λέει ότι ο κοινοβουλευτι-
κός έλεγχος υπερτερεί των προσωπικών δεδοµένων. Έτσι
υποχρεωθήκατε, κύριε Υπουργέ, να µας δώσετε τα στοιχεία. 

Εµείς δεν κάνουµε πολιτική ανάλυση για το τι κάνατε και τι δεν
κάνατε και αν αυτήν τη στιγµή τους έχετε δώσει ή δεν τους έχετε
δώσει, διότι εµείς πολιτικά θεωρούµε ότι ουσιαστικά τους έχετε
δώσει µαζικά ένα έναυσµα αρχής νοµιµοποίησης, κάτι που απο-
τελούσε και το µεγάλο πρόβληµα. 

Φεύγω, λοιπόν, από το πολιτικό κοµµάτι και πάω στο νοµικό.
Έχετε παρανοµήσει. Έχει παρανοµήσει ο Αστυνοµικός Διευθυ-
ντής που υπέγραψε αυτές τις αιτήσεις, αλλά και δύο Υπουργοί
οι οποίοι αποφάσισαν να δοθεί αυτό το δικαίωµα, χωρίς να το
εξετάσει η Αστυνοµία.

Και η ερώτησή µου είναι στα νοµικά στοιχεία, κύριε Υπουργέ.
Να µου επισηµάνετε ποια είναι η αιτιολογία. Διότι διαφορετικά
θα στείλουµε και εµείς όλο αυτό το πάκο στον Εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου, για να του πούµε: «Δες αν έχει εφαρµοστεί ή αν
δεν έχει εφαρµοστεί ο νόµος.» 

Και για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, θα πω το εξής: Επα-
νερχόµενος σε αυτό το συµβάν του δολοφόνου λαθροµετανά-
στη, τον οποίο πιάσατε, αυτό που µε τροµάζει είναι αν αληθεύει
αυτό που είχε το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» την Κυριακή, ότι δηλαδή ο συ-
γκεκριµένος άνθρωπος είχε συλληφθεί το Δεκέµβριο για εµπόριο
ναρκωτικών, ήταν προσωρινά κρατούµενος και αποφυλακίστηκε
στις 5 Απριλίου, κάνοντας χρήση των ευεργετικών διατάξεων που
υπάρχουν στο νόµο για την προσωρινή κράτηση, που έχει ψηφί-
σει το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Διότι όταν αυτά τα φωνάζαµε από
εδώ, ο κύριος Υπουργός µας έλεγε για επιτάχυνση ποινικής
δίκης και αρχή αναλογικότητας. Βλέπουµε, λοιπόν, πού οδηγεί
η ατιµωρησία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αθανάσιο Πλεύρη. 
Ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Εµµανουήλ Όθωνας

έχει το λόγο για τρία λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Επί του συγκεκριµένου, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, θα πω
τα εξής: 

Η δέσµευση και η συµφωνία της Κυβέρνησης έναντι του
αιτήµατος που είχε διατυπωθεί διά των εκπροσώπων των
µεταναστών της «Υπατίας» είχε µία κόκκινη γραµµή, ότι εµείς ως
Κυβέρνηση δεν πρόκειται να προβούµε σε καµµία µαζική
νοµιµοποίηση µεταναστών. 

Για το λόγο αυτό προϋπόθεση οποιασδήποτε περαιτέρω
διευθέτησης του θέµατος ήταν η ατοµική καταγραφή,
ταυτοποίηση, δακτυλοσκόπηση ενός εκάστου όλων των
µεταναστών που φιλοξενήθηκαν στο κτήριο «Υπατία». 

Επειδή έχετε ασχοληθεί τόσο επιµελώς µε την υπόθεση, κύριε
συνάδελφε, ελπίζω να γνωρίζετε ότι αυτή πραγµατικά η
διαδικασία της αυτοπρόσωπης, ατοµικής παρουσίας και των
διακοσίων τριάντα έξι µεταναστών έγινε στις 11 έως 13 Μαρτίου
στη Διεύθυνση Αλλοδαπών Αττικής. Έγινε καταγραφή, ταυτο-
ποίηση, διασταύρωση της χώρας προέλευσης, δακτυλοσκόπηση
και στη συνέχεια εκδόθηκαν οι ισάριθµες αποφάσεις επιστροφής
για τους τριακόσιους τριάντα έξι συγκεκριµένους µετανάστες,
που στη συνέχεια µε βάση το νόµο είχαν, όπως γνωρίζετε,
τριάντα µέρες δικαίωµα να ενταχθούν στις διαδικασίες
οικειοθελούς αποχώρησης ή να απελαθούν ή να εκδοθεί, όπως
και εκδόθηκαν, ισάριθµες αποφάσεις αναβολής αποµάκρυνσης. 

Με λίγα λόγια, η διαδικασία ήταν η εξής: Από την «Υπατία»
ένας-ένας στη Διεύθυνση Αλλοδαπών, ταυτοποίηση στοιχείων,
καταγραφή, δακτυλοσκόπηση, έκδοση απόφασης επιστροφής,
για την οποία επίσης ο νόµος επιβάλλει επίκληση συγκεκριµένης
αιτιολογίας. Κάθε πράξη για καθένα ήταν ατοµική, όπως ατοµική
είναι και η πράξη αναβολής της αποµάκρυνσης. Για δε την
αναγραφόµενη αιτιολογία, προφανώς, ο νόµος δεν υποχρεώνει
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να είναι διαφορετική για τον καθένα. 
Εποµένως, επειδή η Αίθουσα αυτή, κύριε συνάδελφε, είναι

Αίθουσα στην οποία προφανώς παρακολουθούµε και ελέγχουµε
από πλευράς κοινοβουλευτισµού και την τήρηση των νόµων,
αλλά συζητάµε και πολιτικά, το γεγονός ότι στην πρωτολογία
µου απέφυγα να γίνω συγκεκριµένος κακώς το εκλάβατε ως
αδυναµία να απαντήσω επί του συγκεκριµένου. 

Από εκεί και µετά, προφανώς, για τη µε ιδιαίτερη προσήλωση

τυπική εφαρµογή συγκεκριµένων υποπαραγράφων άρθρων
νόµου κ.λπ., υπάρχει η διαδικασία την οποία υπαινιχθήκατε ότι
θα κάνετε χρήση στο µέλλον και προφανώς είναι στη διακριτική
σας ευχέρεια να το πράξετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υφυπουργό κ. Εµµανουήλ Όθωνα. 

Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε
η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 

10910 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 29/15-2-2011 επερώτηση των
Βουλευτών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.κ. Γεωργίου
Καρατζαφέρη, Κωνσταντίνου Αϊβαλιώτη, Γεωργίου Ανατολάκη,
Βαΐτση Αποστολάτου, Κυριάκου Βελόπουλου, Μαυρουδή
Βορίδη, Σπυρίδωνος – Αδώνιδος Γεωργιάδη, Αγγέλου
Κολοκοτρώνη, Ιωάννου Κοραντή, Παύλου Μαρκάκη, Ουρανίας
Παπανδρέου-Παπαδάκη, Αθανασίου Πλεύρη, Ηλία Πολατίδη,
Αστέριου Ροντούλη και Αλέξανδρου Χρυσανθακόπουλου προς
τους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την προστασία των
καταναλωτών από τα µεταλλαγµένα προϊόντα και από τα
εισαγόµενα τρόφιµα.

Πριν δώσω το λόγο στον πρώτο επερωτώντα Βουλευτή
Θεσσαλονίκης κ. Κυριάκο Βελόπουλο, έχω την τιµή να
ανακοινώσω τρεις τοποθετήσεις Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

Από τον κ. Κωνσταντίνο Τασούλα από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ.
Κωνσταντίνος Κόλλιας, Βουλευτής του Νοµού Κορινθίας. 

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας ο κ. Σπύρος Χαλβατζής ορίζει Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο τον κ. Νικόλαο Παπακωνσταντίνου, Βουλευτή Β’
Αθηνών.

Από το ΣΥΡΙΖΑ Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ορίζεται ο κ.
Δηµήτρης Παπαδηµούλης. 

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής κ. Κυριάκος
Βελόπουλος, Βουλευτής Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού. 

Ορίστε, κύριε Βελόπουλε, έχετε το λόγο για δέκα λεπτά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εάν το ελληνικό Κοινοβούλιο αντιλαµβανόταν πόσο σηµαντικό

είναι το θέµα που σήµερα ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός
φέρνει στη Βουλή, θα έπρεπε να σφύζει από κόσµο. Όµως,
δυστυχώς, για ακόµη µια φορά είναι µια πραγµατικότητα, την
οποία αντιµετωπίζουµε σε αυτό το Κοινοβούλιο, δηλαδή τα
σοβαρά και µεγάλα τα βλέπουµε ως µικρά και ασήµαντα. 

Το λέω αυτό, διότι πέρα από την όποια αντίληψη έχουµε για
το πολιτικό σύστηµα θα έλεγα ότι η γυναίκα του Καίσαρα δεν
πρέπει να φαίνεται, αλλά και να είναι τίµια ή και το αντίστροφο.
Όλοι αγανακτούµε µε τη γενίκευση του πολιτικού συστήµατος
και τη συµπεριφορά κάποιων να µας δακτυλοδεικτούν ως
υπαιτίους των δεινών του τόπου. 

Ας κάνουµε λίγο την αυτοκριτική µας. Δεν είναι δυνατόν να
είµαστε εδώ µέσα δεκαπέντε άνθρωποι µε το ζόρι σε ζητήµατα
που αφορούν –και το εννοώ αυτό- την επιβίωση του ανθρωπίνου
είδους. 

Το θέµα για τα µεταλλαγµένα δεν είναι ένα στενό θέµα, το
οποίο µπορεί να το δει κανείς ως µία εµπορική συναλλαγή -που
θα το δούµε και αυτό- αλλά είναι το µέλλον και το αύριο των
παιδιών, των εγγονιών µας ή, εν πάση περιπτώσει, του
ανθρωπίνου είδους. 

Ξεκινώ έτσι, διότι, όπως έλεγε ο Ιπποκράτης, είµαστε ό,τι
τρώµε. Αυτό τι σηµαίνει; Ό,τι τρώµε είµαστε ως άνθρωποι.
Βέβαια, αν αναλογιστούµε τι σηµαίνει «µεταλλαγµένα», είµαι
βέβαιος ότι εδώ µέσα δέκα – δεκαπέντε από τους τριακόσιους
γνωρίζουν το θέµα. Εγώ το έψαξα δηµοσιογραφικά και έκανα
αγώνα, γιατί ότι είναι ένα τροµακτικό θέµα σε επίπεδο
οικονοµικό. Γιατί, δυστυχώς, τους τελευταίους αιώνες τα πάντα
στο πλανήτη είναι κέρδος. 

Κάποιοι στο βωµό του κέρδους προσπαθούν να δηµιου-
ργήσουν εκείνες τις προϋποθέσεις ελέγχου της τροφής και,
κυρίως, τρώγοντας προϊόντα, τα οποία είναι υβρίδια –θα
εξηγήσω παρακάτω τι σηµαίνει αυτό- να µην ξέρουµε τι
επιπτώσεις έχει στην υγεία µας αυτή η διαδικασία. 

Έλεγε µια µεγάλη µορφή, ο Τόµας Τζέφερσον –και το διαβάζω
αυτούσιο- το εξής: «Αν οι άνθρωποι αφήσουν την κυβέρνηση να
αποφασίζει τι τροφή θα τρώνε και τι φάρµακα θα παίρνουν, τα

σώµατά τους θα είναι σύντοµα σε τόσο θλιβερή κατάσταση όσο
είναι οι ψυχές εκείνων που ζουν σε καθεστώς τυραννίας.»

Φθάνουµε, λοιπόν, σήµερα στο σηµείο µηδέν. Ας ανατρέξουµε
λίγο στο θέµα των µεταλλαγµένων. Θα επιχειρήσω να κάνω µια
ενδοσκόπηση –όσο µπορώ τουλάχιστον- στο µέγεθος του
χρόνου που έχω. 

Μύθοι για τα µεταλλαγµένα. Ξεκινάµε. Ακούω επιστήµονες, οι
οποίοι, δυστυχώς, είναι στρατευµένοι. Δίδονται πάρα πολλά
λεφτά από εταιρείες, οι οποίες κάνουν συνέδρια. Να σας πω
µόνο ότι είχε γίνει ένα συνέδριο το 2004 υπό την εποπτεία του
Υπουργείου Υγείας για τα µεταλλαγµένα στην Ελλάδα. Το
έκαναν εταιρείες µεταλλαγµένων. Θα σας πω, κύριε Ροντούλη,
στοιχεία σε λίγο. Είναι πραγµατικότητα! 

«ARCOEVO», «MOSADO», «NOVARTIS», «RON-POULENC»,
«ASTRAZENECA», «DUPONT» και «DOWCHEMICAL» είναι οι
συγκεκριµένες επτά εταιρείες που παράγουν µεταλλαγµένα. Τα
ποσά; Δυσθεώρητα! Μου θυµίζουν φαρµακοβιοµηχανίες, οι
οποίες πληρώνουν γιατρούς –το λέω ευθέως πλέον- είτε ως
συνέδρια, κρουαζιέρες, ποσοστά, για να προωθούν φάρµακα.
Αυτό είναι πραγµατικότητα! 

Πρώτος µύθος: Η γενετική µηχανική δεν είναι κάτι καινούργιο,
µας λένε οι κύριοι των µεταλλαγµένων, απλά επιταχύνει τις συµ-
βατικές, λέει, τεχνικές της βιοτεχνολογίας για τη βελτίωση των
φυτών. Αυτό µας λένε. Ποια είναι η αλήθεια, όµως; Και θέλω να
τη δούµε κατάµατα. Η γενετική µηχανική και η συµβατική βελ-
τίωση των φυτών είναι δυο διαφορετικοί κόσµοι. Τελείως διαφο-
ρετικά. Η παραδοσιακή βιοτεχνολογία προχωρά σε διασταυ-
ρώσεις ατόµων του ίδιου είδους ή συγγενικών, ενώ η γενετική
µηχανική περιλαµβάνει την εξαγωγή επιλεγµένων γονιδίων από
έναν οργανισµό, παραδείγµατος χάριν ποντίκι, ντοµάτα και τη
µεταφέρει σε ένα άλλο, παραδείγµατος χάριν καρπούζι, γάλα.
Αν αυτό είναι φυσιολογικό, τότε το παρά φύσιν έγινε κατά φύσιν. 

Δεύτερος µύθος: Τα µεταλλαγµένα τρόφιµα διαφέρουν από
τα µη µεταλλαγµένα µόνο ως προς τα χαρακτηριστικά που έχουν
τροποποιηθεί. Αυτός είναι ο µύθος. Η πραγµατικότητα: Η τυχαία
εισαγωγή ξένων γονιδίων στο γενετικό υλικό είναι δυνατόν να
προκαλέσει απρόβλεπτες µεταβολές στη λειτουργία άλλων γο-
νιδίων. Έτσι, τα µεταλλαγµένα τρόφιµα µπορεί να περιέχουν το-
ξίνες ή αλλεργιογόνες ουσίες, οι οποίες είναι δυνατόν να
προκαλέσουν βλάβες στην υγεία. 

Τα λέω αυτά γιατί τα µεταλλαγµένα είναι ένας γενικός όρος.
Εµείς κάνουµε ελέγχους, κάνουµε το ένα, κάνουµε το άλλο, αλλά
εγώ λέω τι είναι το µεταλλαγµένο προϊόν. 

Μύθος: Τα µεταλλαγµένα προϊόντα έχουν υποστεί ελέγχους
και είναι απολύτως ασφαλή. Αυτό θα πει ο Υπουργός φαντάζοµαι
ή θα τα πουν οι ειδικοί, κύριε Υπουργέ, ότι είναι ασφαλή. Αυτά
λέει η µυθολογικό πλευρά. Μη γελάτε γιατί σε λίγο σας έχω εκ-
πλήξεις µε έγγραφα δικά σας. Μη γελάτε. Θα γελάσουµε τελευ-
ταία εµείς. Το θέµα είναι ότι θα πικραθεί ο ελληνικός λαός και
πάλι. Τα µεταλλαγµένα προϊόντα έχουν …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν αντιδικούµε, κύριε συνάδελφε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ακούστε µε! Θα µε ακούσετε
τώρα, γιατί δεν είναι δικά µου αυτά που θα σας πω. Υπάρχει µια
σειρά από µύθους. Εν πάση περιπτώσει, προσπερνώ. 

Πάµε στο λόµπι της βιοτεχνολογίας. Στην Ελλάδα, λοιπόν,
αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει µια εταιρεία η «BIONOVA EE» ή
«EUROPA BIOHELLAS», αντιπρόσωπος του ευρωπαϊκού λόµπι
βιοτεχνολογίας η «EUROPA BIO». Σ’ αυτήν την εταιρεία ιδρυτές
είναι ποιοι; Καθηγητές, πανεπιστηµιακοί γιατροί. Είναι ιδρυτές
της εταιρείας αυτής που προάγει τα µεταλλαγµένα στη χώρα
µας, συµπτωµατικά. Δεν θα πω τα ονόµατα, γιατί δεν είναι της
παρούσης. Το 2004, λοιπόν, στο πρώτο συνέδριο των µεταλλαγ-
µένων, υπό την αιγίδα τεσσάρων Υπουργείων –έγινε συνέδριο το
2004, το πρώτο- Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Εθνικής Παιδείας, Πολιτισµού και αρ-
κετών βιοµηχανιών του χώρου. 

Πάµε στο έγκληµα τώρα, γιατί εδώ είναι η αρχή, Υπουργέ µου.
Βιβλίο Βιολογίας Γ’ Γυµνασίου. Το έχετε διαβάσει, κύριε
Υπουργέ; Θα σας το προσκοµίσω εγώ στα Πρακτικά. Στο βιβλίο
της Βιολογίας της Γ’ Γυµνασίου, κύριε Βορίδη, στο έκτο κεφά-
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λαιο µε τον τίτλο «Γενετική Μηχανική και Βιοτεχνολογία» ανα-
πτύσσονται οι εφαρµογές της βιοτεχνολογίας κ.λπ.. Τι λέει, λοι-
πόν, το βιβλίο: Τα φυτά αυτά που έχουν υποστεί γενετική
τροποποίηση, περιέχουν γονίδια άλλων οργανισµών, µε αποτέ-
λεσµα να εµφανίζουν νέες επιθυµητές ιδιότητες και αναπαρά-
γουν διάφορες χρήσιµες ουσίες. Σελίδα 124, σχολικό εγχειρίδιο.
Αυτό λέγεται «µύηση». Αυτό λέγεται ουσιαστικά, κύριε Υπουργέ
–και δείτε το βιβλίο στο Υπουργείο Παιδείας- στην παράγραφο
περί της παραγωγής φαρµάκων, ορµονών και εµβολίων. Δηλαδή
ξεκινάει λέγοντας στα παιδιά της επόµενης γενιάς ότι είναι καλό
να παίρνουν µεταλλαγµένα. 

Δεύτερον, για να αντιληφθούµε τη σηµασία αυτών των εφαρ-
µογών, αρκεί να φανταστούµε ότι στο µέλλον µπορεί κάποιος να
εµβολιάζεται κατά µιας συγκεκριµένης ασθένειας, καταναλώνει
όµως γενετικώς τροποποιηµένες πατάτες. Το καταλάβατε, κύριοι
συνάδελφοι; Το βιβλίο της Βιολογίας είναι αυτό. Αυτό χρειάζεται
Φρόιντ. Δηλαδή τους λέει ότι εάν τρώµε πατάτες µεταλλαγµένες,
µπορεί να θεραπεύουµε ασθένειες. Δηλαδή τους µυούµε ουσια-
στικά, τους εµποτίζουµε να αποδεχθούν ότι τα µεταλλαγµένα κά-
νουν καλό. 

Δυο φωτογραφίες στη σελίδα 144 παρουσιάζουν ντοµάτες. Η
µια δεξιά είναι η µεταλλαγµένη και η άλλη είναι η καλή, η φυσιο-
λογική. Η µεταλλαγµένη είναι λαµπερή, κατακόκκινη και η φυσιο-
λογική είναι σάπια. Και λέει ο υπότιτλος από κάτω: «Η γενετικά
µεταλλαγµένη ντοµάτα είναι πολύ καλή και στην ουσία, αλλά και
στην εµφάνισή της. Η άλλη, η φυσική, σαπίζει». Σας λέω, λοιπόν,
ένα σωρό στοιχεία από το βιβλίο. Στα φυτά έχουν προστεθεί γο-
νίδια που για παράδειγµα τα καθιστούν ανθεκτικά σε ορισµένα
παράσιτα, όταν καλλιεργούµε τέτοια φυτά δεν χρειάζεται να κά-
νουµε χρήση παρασιτοκτόνων. Δηλαδή ουσιαστικά προωθεί την
προπαγάνδα. 

Πάµε στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. Ξέρετε τι είπε το Παιδαγω-
γικό Ινστιτούτο, κύριε Υπουργέ µου; Θα το δουν και θα κάνουν
διορθώσεις. Δείτε σας παρακαλώ πάρα πολύ, διότι ξέρω ποια
είναι η άποψή σας για τα µεταλλαγµένα. Τη γνωρίζω πολύ καλύ-
τερα, ξέρω ότι είστε αν όχι αντίθετος, τουλάχιστον πολύ επιφυ-
λακτικός έως αντίθετος. Δεν µπορεί, όµως, το Υπουργείο
Παιδείας στο βιβλίο της Βιολογίας να λέει ότι είναι καλά τα µε-
ταλλαγµένα και το Υπουργείο σας να λέει ότι είµαστε επιφυλα-
κτικοί και αντίθετοι. Κάτι δεν πάει καλά, να το ψάξουµε. 

Πάµε και στην ουσία των µεταλλαγµένων, κύριε Υπουργέ, γιατί
θέλω να δείτε και πού κρύβονται τα µεταλλαγµένα. Το χειρότερο
απ’ όλα είναι αυτό, κύριοι συνάδελφοι. Ακούστε, λοιπόν, πού κρύ-
βονται τα µεταλλαγµένα. Τη σόγια την ξέρετε όλοι σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ναι, την ξέρουµε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, περισσότερο από
τριάντα χιλιάδες σκευάσµατα τρόφιµα συσκευασµένα, πάνω από
το 60% των τροφίµων περιέχουν παράγωγα σόγιας ή καλαµπο-
κιού, µεταλλαγµένων! Το καταλαβαίνουµε; Μεταλλαγµένων!
Ποια είναι τα προϊόντα αυτά; Παράγωγα σόγιας: Αλεύρι, πρω-
τεΐνες, λάδι, γαλακτοποιητές όπως λεκιθίνη και τοµονοδιγλεκιρί-
δια –τα ξέρει καλύτερα η κ. Παπανδρέου, φαντάζοµαι αυτά-
φυτικά έλαια. Παράγωγα καλαµποκιού: Αλεύρι, τροποποιηµένο
άµυλο –µεταλλαγµένα όλα αυτά- λάδι, γλυκόζη, φρουκτόζη, δεξ-
τρόζη, µαλτοδεξτρίνη, σορβιτόλη. 

Πού κρύβονται, όµως, αυτά τα µεταλλαγµένα της σόγιας και
του καλαµποκιού; Ακούστε τι τρώµε, Υπουργέ µου! Αλλαντικά,
έχουν πρωτεΐνες σόγιας, διαιτητικά προϊόντα, σογιέλαιο, επιδόρ-
πια, γαλακτοµικά, όπως λεκιθίνη Ε322. Γιατί εκεί θα πάµε σε λίγο,
Υπουργέ µου, στα Ε. Στη δευτερολογία µου θα σας αναφέρω τα
Ε, γιατί το µεγαλύτερο έγκληµα είναι εκεί. Δεν υποχρεώνουν
τους κυρίους αυτούς να λένε τι είναι το Ε. Βάζουν ένα «Ε» επάνω
και τελείωσε η ιστορία. Έτοιµα πιάτα κουζίνας, ακούστε τώρα
εδώ: Σογιέλαιο, γαλακτοποιητές, όπως λεκιθίνη Ε322. Ζαχαρωτά,
γλυκά, αλεύρι σόγιας, σογιέλαιο, λεκιθίνη, κονσέρβες ψαριού –
η κονσέρβα ψαριού που τρώµε έχει σογιέλαιο- κρέµα για καφέ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα µάθαµε εδώ οι Ελληνο-Ιταλοί µε τα φρέντο καπουτσίνο
κ.λπ., να βάζουµε κρέµα. Εγώ πίνω ελληνικό καφέ. Ο µιµητισµός!

Βάζουν και κρεµούλα! Η κρεµούλα µέσα έχει ουσιαστικά µεταλ-
λαγµένο προϊόν. Παιδικές τροφές, αν έχουµε το θεό µας! Πρω-
τεΐνες σόγιας, σογιέλαιο. Προϊόντα σοκολάτας που τρώνε τα
παιδιά µας. Τσίχλες. Οι τσίχλες που µασούµε έχουν µέσα µεταλ-
λαγµένα προϊόντα, είναι οι χρωστικές ουσίες και κάτι άλλο. Ψωµί,
αλεύρι σόγιας.

Όλα αυτά σας τα λέω, κύριοι συνάδελφοι, για να δείτε ότι µπο-
ρεί να είµαστε εναντίον των µεταλλαγµένων, Υπουργέ µου, αλλά
δεν έχουµε ελεγκτικούς µηχανισµούς για να ελέγξουµε τα προϊ-
όντα που καταναλώνουν τα παιδιά µας και εµείς, αν είναι πραγ-
µατικά µε µη µεταλλαγµένα προϊόντα ή υποσκευάσµατα ή είναι
µεταλλαγµένα. Δηµητριακά: Καλαµποκάλευρο, σιµιγδάλι, αυτά
τα δηµητριακά που τρώµε για πρωινό, κύριε Υπουργέ, που τα
διαφηµίζουν οι τηλεοράσεις -αλλά ποιος να τα βάλει µε τις εται-
ρείες αυτές- κάτι corn flakes από γνωστές εταιρείες, όλα αυτά
είναι µεταλλαγµένα. Σόγια είναι τα περισσότερα. Δηµητριακά: Σι-
µιγδάλι, καλαµπόκι, καραµέλες, κονσέρβες ψαριού, µαγιονέζες,
παιδικές τροφές. 

Αυτές οι λύσεις που λέω εδώ, Υπουργέ µου, είναι από γαλλικά
πανεπιστήµια, δεν είναι από ελληνικά, ούτε από τη δική µου
γνώση και εµπειρία. Ψάχνοντας, όµως, βρήκα γαλλικά πανεπι-
στήµια, βρήκα από τη Σορβόννη ολόκληρη µελέτη, βρήκα από
το Παρίσι και αυτά, λοιπόν, που καταναλώνουν τα παιδιά µας…
Να σας πω σούπες. Οι σούπες οι έτοιµες που τρώµε και τις βά-
ζουµε στο νεράκι γιατί οι µαµάδες βιάζονται, αυτές περιέχουν
µεταλλαγµένα προϊόντα. 

Και να σας πω, κύριε Υπουργέ µου, ότι δεν είναι µόνο τα µε-
ταλλαγµένα. Είναι οι παιδικές τροφές –γιατί έχω λίστα µπροστά
µου- που το παιδί µου όταν ήταν µικρό του έδινα, γιατί δεν το
ήξερα. Να σας πω; «KELLOGG’S» δηµητριακά –ακούστε, κύριοι
συνάδελφοι- «MARS» σκευάσµατα σοκολάτας, junior κακάο
«NESTLE», φρίκο σογιάλευρο, natural φρούτο, όλντελ πάσο,
«ΙΟΝ», δηλαδή πράγµατα τα οποία τα καταναλώνουµε καθηµε-
ρινά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά, λοιπόν, κύριε Υπουργέ µου, είναι δείγµατα γραφής. Εγώ
θα το πω για ακόµη µια φορά. θλίβοµαι που το ελληνικό Κοινο-
βούλιο δεν έχει δει σοβαρά, Υπουργέ µου, όπως και εσείς ο ίδιος
δεν κάνετε το ίδιο, την ιστορία των µεταλλαγµένων. Θα πω το
εξής, όµως, κύριε Σκανδαλίδη. Θέλω αυτή η Βουλή εάν θέλει, για
το µέλλον, να αφήσει κάτι πίσω της, αν µπορούµε να δούµε το
θέµα αυτό διακοµµατικά. Δεν είναι θέµα της Κυβερνήσεως. Δεν
είναι θέµα δικό σας µόνο. Θεωρώ ότι τώρα µπορούµε να ξύ-
σουµε χορδές ευαίσθητες για το µέλλον της ανθρωπότητας, για
το µέλλον των Ελλήνων κυρίως. Γιατί την οικονοµία –να σας το
πω ευθέως- κουτσά στραβά θα το ξεπεράσουµε το πρόβληµα.
Τα παιδιά µας να είναι υγιή, όµως. Μπορεί να είµαστε φτωχοί,
αλλά να είµαστε υγιείς. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και στη δευ-
τερολογία µου θα σας καταθέσω σειρά από έγγραφα, κύριε
Υπουργέ, τα οποία, επαναλαµβάνω, δεν είναι δική σας ευθύνη
µόνο. Είναι πολύ σοβαρό το θέµα για να το περνάµε έτσι απαλά.
Φοβούµαι ότι οι συνάδελφοι εδώ οι τριακόσιοι δεν έχουν αντιλη-
φθεί πόσο σοβαρό είναι το θέµα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κυριάκο Βελόπουλο. Ελπίζω στη δευτερολογία
σας να µας πείτε για τα κατά φύσιν περισσότερα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Στον Τίρναβο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο κ. Αλέξανδρος

Χρυσανθακόπουλος, Βουλευτής Αχαΐας του ΛΑΟΣ έχει το λόγο
για πέντε λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Όλοι µας είµαστε γνώστες ότι η σύγχρονη τεχνολογία ονοµα-
ζόµενη βιοτεχνολογία, έχει παρέµβει παντού. Έχουµε αυξητικές
ορµόνες ιδιαίτερα στους φυτικούς και ζωικούς οργανισµούς.
Έχουµε διαστηµικά φυτοφάρµακα, τα οποία χρησιµοποιούνται.
Από την Κίνα έρχονται τώρα φυτοφάρµακα, τα οποία δεν είναι
εγκεκριµένα και γίνονται παράνοµες συσκευασίες. Έχουµε
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κρυφή χρήση ορµονών. Έχουµε στις ΗΠΑ ένα µεγάλο κίνηµα
υπεράσπισης των συµφερόντων της «MONSANTO», η οποία απα-
γορεύει τη συλλογή σπόρων και την παραγωγή του φυτικού και
ζωικού βασιλείου από τους ίδιους που θέλουν να λειτουργούν µε
οικιακή οικονοµία. Υπάρχει µια παγκόσµια καταστροφή των απο-
θεµάτων της ανθρωπότητας σε ποικιλίες. 

Σας έχω καταγγείλει µέχρι και αριθµό ιταλικού φορτηγού όπου
παραµονές της Ανάστασης έφερναν πουλερικά από την Ιταλία
που τα βάπτιζαν ελληνικά στη συνέχεια. Βέβαια δεν µπορούµε
να είµαστε σίγουροι αν όλα αυτά ήταν γενετικά τροποποιηµένα
ή όχι. Δεν έγινε καµµία παρέµβαση. Οι υπηρεσίες του ΣΔΟΕ έδει-
ξαν αδράνεια. Οι καταγγελίες έπεσαν στο κενό. Τρεις φορές
απευθύνθηκα στις υπηρεσίες. 

Πρέπει να πω ότι για µας αυτό δεν είναι ένα θέµα αόριστο. Οι
Έλληνες έχουν προβληµατιστεί πάρα πολύ από την πολιτική µε-
τάλλαξη που έχει συντελεστεί στη χώρα. Πολλοί λένε «τι τρώτε,
ρε παιδιά, και γίνατε έτσι;». Πραγµατικά είναι ένα σοβαρό ζή-
τηµα, που δεν αφορά µόνο το εξωτερικό στοιχείο. Αφορά και τις
άλλες µεταβολές που έχουν συντελεστεί. 

Πάντως αυτή η ανάµειξη γονιδίων από βιολογικά διαφορετι-
κούς οργανισµούς ή η κατανάλωση προϊόντων φυτικής προέλευ-
σης που εµπεριέχουν ζωικά γονίδια και αντίστροφα, νοµίζω ότι
πρέπει να µας προβληµατίσει. Θα σας δώσω ένα σοβαρό στοι-
χείο. Είναι εν γνώσει σας ότι στην Ελλάδα αυξήθηκε πέρυσι στην
ελληνική κτηνοτροφία κατά πενήντα χιλιάδες τόνους η µεταλλαγ-
µένη σόγια. Η τροποποιηµένη σόγια στη χώρα µας είναι εκατόν
ογδόντα χιλιάδες τόνοι. 

Έχω µπροστά µου ένα στοιχείο που βρήκα µόλις σήµερα –
είναι πρόσφατη δηµοσίευση- και είναι από την εφηµερίδα «Φωνή
της Ρωσίας». Οι Ρώσοι επιστήµονες διαπίστωσαν ότι οι γενετικά
τροποποιηµένοι οργανισµοί είναι επιβλαβείς για τα θηλαστικά.
Έκαναν ένα πείραµα: Έβαλαν µη γενετικά τροποποιηµένη σόγια
και γενετικά τροποποιηµένη σόγια σε δύο χωριστές οµάδες χάµ-
στερ, τα γνωστά θηλαστικά. Τι διαπίστωσαν; Ότι η πρώτη γενιά
των ζώων που έτρωγε γενετικά τροποποιηµένη σόγια, είχε σο-
βαρή επιβράδυνση στη σεξουαλική της ωρίµανση και στην τρίτη
γενιά δεν είχε καθόλου. 

Στη χώρα µας υπάρχουν πάνω από τριακόσιες πενήντα χιλιά-
δες υπογόνιµα ζευγάρια, νέα παιδιά είκοσι πέντε µε τριάντα χρο-
νών. Οι γιατροί, οι γυναικολόγοι, οι βιολόγοι δεν ξέρουν για ποιο
λόγο συµβαίνει αυτό, δεν µπορούν να το ερµηνεύσουν. Λένε «χά-
λασε η φύση, η ατµόσφαιρα», «υπάρχει επιβάρυνση του οργανι-
σµού». 

Και εδώ έχω ένα πείραµα –θα το καταθέσω και για τα Πρα-
κτικά, γιατί έχει ιδιαίτερη σηµασία- που έγινε στη Ρωσία όπου
δείχνει ότι υπάρχουν σοβαρές επιπτώσεις στα θηλαστικά.

Έχω στα χέρια µου έναν κατάλογο της GREENPEACE που πε-
ριλαµβάνει όλες αυτές τις περιπτώσεις των ύποπτων, αλλά και
των απευθείας αναγνωρισµένων προϊόντων που είναι στην ελλη-
νική αγορά και τα οποία έχουν µεταλλαγµένα. Ανησυχούµε πλέον
για το κάθε τι. Δεν µπορούµε να φάµε ένα παγωτό γιατί ξέρουµε
ότι το γάλα δεν είναι από σωστή παραγωγή, έρχεται από µεταλ-
λαγµένα, είναι εισαγόµενο. Μάλιστα –και εδώ είναι σοβαρό το
θέµα- µπορεί να µη δεχόµαστε εµείς ορµόνες στα δικά µας βοο-
ειδή, αλλά έχουµε εισαγωγές από την Ευρώπη ή από αλλού. Σε
όλη την τροφική αλυσίδα, στα αυγά, στα κοτόπουλα, στο χοιρινό
κρέας, στα γαλακτοκοµικά, στα ψάρια, γίνεται ένας χαµός. Υπάρ-
χει εδώ ολόκληρη ανάλυση.

Εµείς το µόνο που έχουµε σκεφτεί µέχρι τώρα είναι να τους
κρεµάσουµε µία ετικέτα όταν ωριµάσουν οι συνθήκες. Όµως οι
συνθήκες δεν ωριµάζουν, γιατί ούτε ο ΕΦΕΤ έχει τα µέσα, ούτε
ο «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ» επαρκεί. Δεν έχουµε µία ενιαία στάση αντιµε-
τώπισης του σοβαρού αυτού, µεγάλου προβλήµατος, το οποίο
πιστεύω ότι έχει να κάνει µε κάτι που πολλοί κατηγορούν για συ-
νοµωσιολογία. Αυτός ο κώδικας alimentarius και αυτή η λογική
της παγκόσµιας µείωσης του πληθυσµού µέσα από τον έλεγχο
διατροφής, η απαγόρευση συγκεκριµένων βιταµινών ή άλλων
ιχνοστοιχείων, είναι ένα µεγάλο ζήτηµα.

Επειδή εµείς δεν είµαστε διατεθειµένοι να υποστούµε αυτήν
την παγκόσµια διατροφική δικτατορία µε ό,τι συνεπάγεται και
επειδή η χώρα µας είναι µια χώρα που πολλές φορές βιάζεται να

γίνει µοντέρνα, εάν συνεχιστεί να ανοίγει το παράθυρο για να ει-
σβάλλουν στη χώρα µας τα µεταλλαγµένα –και σας είπα για τη
σόγια που θεωρούνταν µέχρι τώρα αθώα- θα πρέπει από εδώ και
µπρος να υπάρξει άµεση αντίδραση και να υπάρξουν και άµεσα
µέτρα για να προστατευθεί ο πληθυσµός της χώρας µας, ο
οποίος κινδυνεύει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακό-
πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Χρυσανθακόπουλε.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης, Βουλευτής Β’ Αθη-
νών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βλέπω ότι σήµερα στη συζήτηση εκπροσωπείται επαρκώς,

υπέρ επαρκώς, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, διότι είστε
δύο εγνωσµένης αξίας και εργατικότητας Υπουργοί. Το Υπουρ-
γείο Υγείας λείπει. Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είναι εδώ.
Εµείς έχουµε κάνει την ερώτηση και προς το Υπουργείο Υγείας,
το οποίο απουσιάζει. Εδώ οι συνάδελφοι έθεσαν ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε την υγεία του κόσµου. Αυτά είναι τα µεταλ-
λαγµένα. Είναι κι αυτά που θα µας πείτε εσείς και θα περιµέ-
νουµε να τα ακούσουµε µε ενδιαφέρον. Αλλά το Υπουργείο
Υγείας δεν ξέρω γιατί δεν µας έκανε την τιµή σήµερα να εκπρο-
σωπείται, έστω και από κάποιον Υφυπουργό.

Το 1976 ήµουν µαθητής και ζούσα στην επαρχία, στις Κυκλά-
δες, στη Σύρο και θυµάµαι µε πόση λαχτάρα περίµενα να λάβω
ένα δώρο των γονιών µου: την εγκυκλοπαίδεια τότε τη «ΔΟΜΗ».
Όταν την παρέλαβα πήγα στο λήµµα «Ελλάς» και άρχισα να κοι-
τάω τα στατιστικά στοιχεία για την ελληνική οικονοµία. Έβλεπα
τότε, το 1976, ότι ο αγροτικός πληθυσµός µας ήταν κοντά στο
30% και η συµµετοχή του στο ΑΕΠ περίπου στο 20%. 

Μετά από τριάντα πέντε χρόνια εξουσίας των δύο παλιών κοµ-
µάτων, τα δύο παραπάνω ποσοστά συρρικνώθηκαν πλέον κάτω
του 7% και η Ελλάδα από χώρα µεγάλης παραγωγής και εξαγω-
γής αγροτικών προϊόντων, έφθασε να εισάγει λεµόνια από τη
Χιλή, σκόρδα από την Αργεντινή και φιστίκια Αιγίνης από την
Τουρκία. Αν είναι ποτέ δυνατόν να εισάγουµε φιστίκια Αιγίνης
από την Τουρκία! Παραγκωνίζονται έτσι συστηµατικά τα αγνά,
τα καθαρά –όπως τα χαρακτηρίζει η GREENPEACE- βιολογικά
ελληνικά αγροτικά προϊόντα προς όφελος της µεταλλαγµένης
σόγιας, του µεταλλαγµένου καλαµποκιού, της λεκιθίνης και όλων
των υπολοίπων.

Μιλάµε, λοιπόν, για µια γενετική ρύπανση, προϊόντα που κα-
ταναλώνουν µωρά και παιδιά, όπως οι παιδικές τροφές. Οι σο-
κολάτες, τα σνακ, τα µπισκότα, οι καραµέλες έχουν παράγωγα
σόγιας και παράγωγα µεταλλαγµένου καλαµποκιού. Άρα, η γε-
νετική ρύπανση χτυπάει από νωρίς τους τρυφερούς οργανι-
σµούς. Μιλάµε για έναν εκτροχιασµό και βιασµό της φύσεως,
αφού όλοι ξέρουµε ότι µετάλλαξη σηµαίνει αλλοίωση του DNA
των οργανισµών µε προσθήκη ή αφαίρεση γονιδίων άλλων ορ-
γανισµών. Τα ανέφερε πριν ο κ. Βελόπουλος.

Έρευνα διεθνών οργανώσεων αποδεικνύει ότι χώρες όπως η
Γερµανία αβαντάρουν πειραµατικές καλλιέργειες µεταλλαγµέ-
νων µε επίσηµη στήριξη της Κυβέρνησης, ενώ σε άλλες παρα-
κατιανές χώρες του Νότου, µεταξύ των οποίων και η Ελλάδα ή η
Πορτογαλία, δεν υπάρχουν προηγµένα εργαστήρια και µηχανι-
σµοί για σοβαρές αναλύσεις και ελέγχους τροφίµων.

Καταθέτω για τα Πρακτικά δύο άρθρα σχετικά µε τους ελέγ-
χους τροφίµων, ένα της εφηµερίδας «ΕΘΝΟΣ» και ένα της εφη-
µερίδας «ΙΣΟΤΙΜΙΑ» σχετικά µε την έλλειψη ή τους κατόπιν
εορτής ελέγχους των τροφίµων. Και όλα αυτά όταν οι Έλληνες
καταναλωτές δηλώνουν τι; Ότι σε ποσοστό 85% προτιµούν ένα
ακριβότερο, αλλά καθαρό, όχι µεταλλαγµένο δηλαδή προϊόν,
από ένα φθηνό µεταλλαγµένο προϊόν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
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σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Προτιµούν το ακριβότερο αγνό προϊόν από το φθηνό µεταλ-

λαγµένο. Όµως όταν υπάρχουν ξεχαρβαλωµένες κρατικές µηχα-
νές και δεν επιβάλλονται κυρώσεις, προφανώς ο άλλος παίρνει
αέρα και δεν σηµειώνει στη συσκευασία των προϊόντων το τι πε-
ριέχει αυτό το προϊόν. Δεν σηµειώνει αν υπάρχουν ή όχι µεταλ-
λαγµένα συστατικά. 

Έγινε έρευνα στα ελληνικά σούπερ µάρκετ και από τα είκοσι
προϊόντα τα δεκαπέντε έχουν ελλιπείς πληροφορίες σχετικά µε
το αν έχουν µεταλλαγµένα συστατικά.

Καταθέτω δηµοσίευµα της εφηµερίδας «PRESS TIME», σχε-
τικά µε την έρευνα που έγινε στα ελληνικά σούπερ µάρκετ. Από
τα είκοσι προϊόντα τα δεκαπέντε περιέχουν ελλιπείς πληροφο-
ρίες! 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Πραγµατικά ανατριχιάζει κανείς, αν σκεφθεί την ιστορία των
µεταλλαγµένων, από τις αρρωστηµένες σκέψεις που υπάρχουν
σε κάποια κεφάλια. Πριν από καµµιά δεκαριά χρόνια στο Ευρω-
κοινοβούλιο είχαν σοκαριστεί οι Ευρωβουλευτές από τις φωτο-
γραφίες που τους είχαν µοιραστεί, οι οποίες έδειχναν
«κοτόπουλα-Φρανκεστάιν» στην κυριολεξία, τα οποία δεν είχαν
πόδια, δεν είχαν µάτια, αλλά είχαν µόνο µία τρύπα για στόµα,
από την οποία διοχετευόταν τροφή. Γιατί; Διότι οι εταιρείες που
έφτιαχναν τα φαστ φουντ και χρειάζονταν τα κοτόπουλα, χρεια-
ζόντουσαν φτερούγες και στήθος. Δεν χρειάζονταν άλλα κοµµά-
τια από το σώµα των κοτόπουλων. Κι έτσι έκαναν αυτά τα
«κοτόπουλα- Φρανκεστάιν». Και είχε υπάρξει αγανάκτηση στην
Ευρωβουλή. Δηλαδή γινόταν γρήγορη πάχυνση κοτόπουλων, για
να χρησιµοποιηθούν στα φαστ φουντ. 

Κι ενώ υπήρξε αγανάκτηση κι οργισµένες δηλώσεις και οι Ευ-
ρωβουλευτές φώναζαν και οι επίτροποι διαµαρτύρονταν, ποτέ η
Ευρωβουλή δεν µπήκε «ασπίδα» µε τρόπο οµόθυµο στα σχέδια
των τραστ και των «µεγαλοκαρχαριών» που οικονοµάνε από τα
µεταλλαγµένα. Δεν το έκανε, δυστυχώς, ούτε η Ευρωβουλή, που
είναι το κατ’ εξοχήν, εκλεγµένο δηµοκρατικό όργανο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Για την Κοµισιόν και το Συµβούλιο Υπουργών
δεν µιλάµε, γιατί δεν έχουν δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Είναι
γνωστό. 

Στην Κοµισιόν οι γραφειοκράτες συνέχιζαν και συνεχίζουν
ακόµη να προσπαθούν να ωραιοποιήσουν την κατάσταση, να µας
πείσουν δηλαδή ότι «εντάξει, δεν πειράζει που χρησιµοποιούνται
και µεταλλαγµένα. Δεν υπάρχουν και τόσο σοβαροί κίνδυνοι».
Αυτά λέει η Κοµισιόν στα έγγραφα τα οποία συντάσσει. Οπότε
εύλογα θα αναρωτηθεί κανείς: Εδώ δεν µπορούµε τόσα χρόνια
ως Ελλάδα να κάνουµε τα αυτονόητα, τα µικρά, να κάνουµε, πα-
ραδείγµατος χάριν, ένα µικρό σφαγείο στην Ικαρία –το λέω γιατί
είναι το νησί µου- στην οποία οι κτηνοτρόφοι αναγκάζονται πα-
σχαλιάτικα να φορτώνουν δύο χιλιάδες αρνιά και κατσίκια µέσα
στα πλοία, να τα φέρουν στην Κερατέα για να τα σφάξουν. Δη-
λαδή ένα µικρό σφαγείο στην Ικαρία δεν µπορεί να γίνει γι’ αυ-
τούς τους ακρίτες; Πρέπει να πάνε ή στην Κερατέα ή στη Σύρο
ή στη Χίο; 

Καταθέτω εδώ την απάντηση που µου έδωσε η Υφυπουργός
κ. Αποστολάκη, σε ερώτηση που έκανα στη Βουλή, σχετικά µε
την περίφηµη ιστορία -λες και είναι το Κυπριακό πια!- του να
φτιαχτεί ένα σφαγείο στην Ικαρία. Τώρα δεν έχει ούτε η Σάµος.
Έκλεισε και της Σάµου. Δηλαδή έχουν µπλοκάρει οι κτηνοτρόφοι
ενός αποµακρυσµένου νοµού της Ελλάδος, δυο νησιών που βρί-
σκονται απέναντι από τη Μικρά Ασία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µπορούµε να κάνουµε τα βασικά. Τι θα γίνει; Θα αντιτα-
χθούµε στην καταιγίδα των ξενόφερτων µεταλλαγµένων; Κι
όµως! Μπορούµε να αντιδράσουµε, όπως κάναµε κι όταν µετά
το ’99 σταµάτησε η καλλιέργεια του µεταλλαγµένου βαµβακιού
στην Ελλάδα, ενώ κάθε έρευνα αποδεικνύει ότι έχουµε καθαρά,

βιολογικά προϊόντα, µακράν τα καλύτερα και αγνότερα αγροτικά
προϊόντα στην Ευρώπη. Αυτό είναι το δυνατό µας χαρτί, το οποίο
δυστυχώς δεν προβάλλουµε. Έχουµε από τη µια όσα γράφτηκαν
στο Wikileaks, σχετικά µε τον εµπορικό πόλεµο κατά των χωρών,
συµπεριλαµβανοµένης και της Ελλάδας, που αντιδρούν στα γε-
νετικά τροποποιηµένα προϊόντα. 

Εµείς δικαίως αντιδρούµε, γιατί έχουµε δύο ακαταµάχητα
ατού. Το ένα είναι η λεγόµενη «µεσογειακή διατροφή». Κύριοι
Υπουργοί, ξέρω ότι κι οι δύο είστε ευαίσθητοι. Γιατί έχουµε αφή-
σει και έχει επικρατήσει ο όρος «µεσογειακή διατροφή»; Δεν είναι
µεσογειακή διατροφή. Είναι «κρητική διατροφή». Γιατί κι η Τυνη-
σία… Κύριε Υπουργέ, βλέπω ότι γελάτε. Ξέρω ότι το συµµερίζε-
στε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ελληνική διατροφή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ελληνική διατροφή είναι και
ειδικώς κρητική διατροφή. Γιατί όχι και κρητική; Κριθαρένιο
ψωµί, λαδί, γίδινο τυρί, κατσικίσιο τυρί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Θεσσαλική διατροφή δεν υπάρχει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Δεν ξέρω. Ο κ. Ροντούλης θα
µας πει για τη θεσσαλική διατροφή. 

Το λέω αυτό γιατί η Τυνησία, παραδείγµατος χάριν, είναι µε-
σογειακή χώρα. Δεν έχει όµως µεσογειακή διατροφή. Πώς να το
κάνουµε; Άλλη κουζίνα είναι η τυνησιακή. Οι Ευρωπαίοι, πραγ-
µατικά, όταν µιλάνε για µεσογειακή διατροφή, έχουν στο µυαλό
τους τα προϊόντα της Κρήτης κι όχι εκείνα της Τυνησίας ή της
Λιβύης. 

Το δεύτερο ισχυρό χαρτί µας, το ατού που έχουµε είναι ότι τα
αγροτικά µας προϊόντα είναι αγνά, δεν είναι µεταλλαγµένα. Είναι
βιολογικά. Δεν έχουν γενετική ρύπανση. Άρα, η ελληνική γεωργία
µπορεί να ξαναγίνει πηγή πλούτου. Βούλιαξε η βιοµηχανία µας,
έχουµε τον ανταγωνισµό που έχουµε από τους Τούρκους και από
τις άλλες χώρες στον τοµέα του τουρισµού. Χάνονται 16 δισεκα-
τοµµύρια από το παρεµπόριο και τη λαθροµετανάστευση ετη-
σίως. Ας προστατεύσουµε τουλάχιστον τα καθαρά αγροτικά
προϊόντα, τα ελληνικά καθαρά αγροτικά προϊόντα, γιατί έχουµε
καθαρό πλεονέκτηµα, έχουµε την καθαρή πρωτοπορία σε ευρω-
παϊκό επίπεδο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Αϊβαλιώτη. 

Το λόγο έχει η Βουλευτής Ευβοίας του ΛΑΟΣ κ. Ουρανία Πα-
πανδρέου-Παπαδάκη για πέντε λεπτά.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε πρωτοβουλία
του κόµµατός µας, σε άδεια έδρανα –αλλά δεν πειράζει- συζη-
τούµε σήµερα ένα θέµα ζωτικής σηµασίας, δηλαδή την προστα-
σία του Έλληνα καταναλωτή από τα γενετικά τροποποιηµένα
τρόφιµα, και ζητούµε βεβαίως την άµεση και ουσιαστική αντιµε-
τώπιση και κρατική παρέµβαση, κύριε Υπουργέ, γιατί άµεσα ή
έµµεσα αυτά τα γενετικά τροποποιηµένα τρόφιµα επηρεάζουν
και βλάπτουν το υπέρτατο αγαθό, την υγεία, βλάπτουν την ποιό-
τητα ζωής, βλάπτουν το περιβάλλον και γενικότερα βλάπτουν το
µέλλον της ανθρωπότητας, το µέλλον του πλανήτη µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι πλέον γεγονός
πως η εξέλιξη της γενετικής επιστήµης και η σύγχρονη βιοϊα-
τρική τεχνολογία επιτρέπουν την τροποποίηση του γενετικού κώ-
δικα που βρίσκεται µέσα στο DNA των κυττάρων. Γιατί αυτό
ακριβώς σηµαίνει µετάλλαξη: τροποποίηση του γενετικού κώδικα
των κυττάρων. Η τροποποίηση αυτή του γενετικού κώδικα γίνεται
µε µεταφορά επιλεγµένων γονιδίων σε φυτικούς, ζωικούς οργα-
νισµούς, σε ψάρια και βακτηρίδια. Και τι προσπαθούν να κάνουν;
Προσπαθούν να προσδώσουν επιθυµητά χαρακτηριστικά, όπως
ανθεκτικότητα σε ασθένειες, το να µεγαλώνουν γρήγορα. Ανα-
φερθήκατε, κύριε συνάδελφε, στις τεράστιες ντοµάτες που βλέ-
πουµε πλέον και διερωτώµεθα τι είναι αυτά τα «θηρία» τέλος
πάντων. Όσον αφορά την εµφάνισή τους, οι ντοµάτες που είπατε
είναι ωραίες και στρογγυλές –όµως ό,τι λάµπει βεβαίως δεν είναι
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και χρυσός- αλλά ακόµη και στη γεύση διαφέρουν. Επιτυγχάνο-
νται όλα αυτά. Και το δυσάρεστο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι το ότι αυτά τα γενετικά τροποποιηµένα τρόφιµα –κι εγώ επι-
µένω σ’ αυτήν την ορολογία- σε παγκόσµια κλίµακα πλέον έχουν
µπει στη ζωή µας, έχουν µπει στη διατροφική µας αλυσίδα.

Θα ήθελα να τονίσω εδώ πως η επέµβαση του ανθρώπου στη
φύση µπορεί να αποβεί καταστροφική, όταν ο άνθρωπος υπερβεί
το µέτρο. Και εδώ όντως ο άνθρωπος έχει υπερβεί το µέτρο και
η επιστήµη παύει να υπηρετεί τον άνθρωπο και υποκύπτει σε οι-
κονοµικά, σε πολυεθνικά συµφέροντα, µε µοναδικό σκοπό το
αθέµιτο κέρδος. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ. 

Θα κάνω µια πολύ σύντοµη αναφορά στους γνωστότερους κιν-
δύνους που ενέχουν τα µεταλλαγµένα τρόφιµα, που αφορούν
αρχικά την υγεία του ανθρώπου και βεβαίως την υγεία των ζώων
µέσω των ανεξέλεγκτων ζωοτροφών. Νοµίζω ότι όλοι θυµόµαστε
πριν από κάποια χρόνια τη γνωστή εκείνη νόσο των «τρελών αγε-
λάδων» ή την σπογγώδη εγκεφαλοπάθεια ή τη νόσο Κρόι-
τσφελντ- Γιάκοµπς. Τι είχε συµβεί; Εδώ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ζήσαµε την ανθρώπινη παραφροσύνη. Ταΐσαµε φυ-
τοφάγο ζώο, την αγελάδα, µε ανεξέλεγκτες ζωοτροφές που
προήρχοντο από άρρωστα πρόβατα. Αυτή ήταν η αλήθεια και
φθάσαµε σε τέτοιες παθολογικές καταστάσεις. 

Έχουν αυξηθεί οι αλλεργίες σήµερα κι είναι λογικό όταν σκε-
φθούµε ότι από πολύ µικρές ηλικίες πλέον τα παιδιά έχουν παύ-
σει να µεγαλώνουν µε το γάλα του είδους τους και έχει
αντικατασταθεί πλέον ο µητρικός θηλασµός µε όλα αυτά τα πε-
ρίεργα γάλατα, που δεν ξέρω αν έχουν και τι σόγια έχουν µέσα
και τι άλλες ουσίες έχουν µέσα. Γιατί δυστυχώς κανένας δεν µπο-
ρεί να τα ελέγξει, κύριε Υπουργέ και αυτή είναι η πολύ µεγάλη
ευθύνη του κράτους, να διασφαλίσει τέλος πάντων τουλάχιστον
την υγεία των παιδιών µας. 

Έχουν δηµιουργηθεί ανθεκτικοί µικροοργανισµοί στα αντιβιο-
τικά, αλλά ποιος είναι ο ρόλος στην καρκινογένεση; Είναι γνω-
στός ο ρόλος πλέον και για την καρκινογένεση αλλά και για την
τοξική βλάβη στα διάφορα κύτταρα και υπάρχουν έγκριτες µε-
λέτες που εν πάση περιπτώσει ενοχοποιούν το ρόλο όλων αυτών
των µεταλλαγµένων σε πολλές παθολογικές καταστάσεις που
αυξάνονται σήµερα, όπως είναι παραδείγµατος χάριν όλα αυτά
τα αυτιστικά σύνδροµα και φαινόµενα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ρόλος της διατροφής είναι

καθοριστικός όχι µόνο για να αναπτυχθεί ο παιδικός οργανισµός,
αλλά επηρεάζει άµεσα τη συµπεριφορά του, επηρεάζει άµεσα
το θυµικό του και είναι πάµπολλες οι παιδιατρικές µελέτες, όπως
επίσης έχουν γίνει πολλές συζητήσεις σε πολλά παιδιατρικά και
όχι µόνο συνέδρια που εκεί καυτηριάζεται ο ρόλος όλων αυτών
των συντηρητικών ουσιών, των χρωστικών ουσιών µέσα στη ζωή
των παιδιών. 

Έχουν αυξηθεί τα φαινόµενα των κεφαλαλγιών και των ηµι-
κρανιών στα παιδιά. Διερωτηθήκατε, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί;
Ευθύνονται αποκλειστικά και µόνο όλες αυτές οι συντηρητικές
ουσίες, µε τις οποίες καθηµερινά ταΐζουµε τα παιδιά µας. Εξάλ-
λου, είναι γνωστή η hotdog κεφαλαλγία των Αµερικανών, οι
οποίοι αρέσκονται σε αυτές τις καταστροφικές σάλτσες µε όλα
αυτά τα διάφορα συντηρητικά και τροποποιηµένα που περιέχουν
και που δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, επειδή µιλήσατε προηγού-
µενα για τζατζίκι, φαίνεται ότι σας αρέσει …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Το τζατζίκι όχι, δεν τρώω τίποτα που να
έχει σκόρδο!

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Δυστυχώς, αυτές οι
τροποποιηµένες αµερικάνικες σάλτσες έρχονται σήµερα να αντι-
καταστήσουν το κλασικό, το αγνό, το δροσερό τζατζίκι µας! Είναι
όλες βρώµικες εισαγόµενες σάλτσες, τις οποίες κανείς δεν ελέγ-
χει και κανείς δεν θέλει να προφυλάξει τα παιδιά µας και την κοι-
νωνία µας από όλες αυτές τις ουσίες. 

Επίσης, οι κίνδυνοι για το περιβάλλον είναι πάρα πολύ µεγάλοι
και πιθανώς να είναι και ανυπολόγιστοι και µη ανατρέψιµοι.
Έχουµε παρέµβει στη βιοποικιλότητα. Έχουµε επέµβει πλέον –

µε την παρέµβαση γονιδίων από τον έναν οργανισµό στον άλλον-
σε γενετική ρύπανση που εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διε-
ρωτώµαι πλέον αν αυτό είναι και ηθικό.

Στη δευτερολογία µου θα τοποθετηθώ µε σκέψεις για την αντι-
µετώπιση αυτού του προβλήµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και
εµείς την κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη.

Ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης, Βουλευτής Α’ Αθηνών του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού, έχει το λόγο για πέντε λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παίρνω την τελευταία πάσα από αυτό που ει-

πώθηκε. Είναι ένα ζήτηµα το θέµα της βιοηθικής, το οποίο έχει
προβληµατίσει πολύ έντονα και τις χώρες, οι οποίες έχουν ταχθεί
υπέρ των γενετικά τροποποιηµένων οργανισµών.

Το θέµα είναι κατά πόσο έχουµε τη δυνατότητα βιοηθικά να
παρέµβουµε κόντρα στη φύση και να τροποποιήσουµε ουσια-
στικά οργανισµούς όπως τους γνωρίζουµε. Διότι διαφορετικό
είναι να ανοίξει –όσο και αν σας φαίνεται περίεργο- αυτή η κου-
βέντα και να το αποδεχθούµε ηθικά ότι κάτι τέτοιο µπορεί να
γίνει. 

Ανοίγουµε και το δρόµο µιας συζήτησης γενικότερα γύρω από
την κλωνοποίηση, αναπαραγωγική-θεραπευτική που έχουµε
αυτήν τη στιγµή. Για τη θεραπευτική ήδη έχει ανοίξει ο δρόµος
και λένε ότι για τη θεραπευτική χρήσιµη είναι η κλωνοποίηση και
µετά θα ανοίξει βιοηθικά η κουβέντα της αναπαραγωγικής κλω-
νοποίησης. Διότι όταν ηθικά θεωρείς ότι µπορείς να παρεµβαί-
νεις σε οργανισµούς και να τους τροποποιείς, έτσι και αργότερα
µπορεί να τεθεί και το θέµα γιατί να µην παρεµβαίνεις και στον
ίδιο τον ανθρώπινο οργανισµό και να µπορείς να τον τροποποιή-
σεις.

Βέβαια, κύριοι συνάδελφοι, εκεί πέρα η κουβέντα δεν θα ανοί-
ξει από τα αρνητικά. Θα ανοίξει από τα θετικά. Δηλαδή όπως και
στους γενετικά τροποποιηµένους οργανισµούς αν δούµε την επι-
χειρηµατολογία όσων είναι υπέρ, κανείς δεν λέει για το βιοηθικό
θέµα, δεν λέει κανείς τις συνέπειες που µπορεί να υπάρξουν και
τις οποίες βέβαια οι µελλοντικές γενιές θα γνωρίσουν στη βάση
–γιατί µετά από είκοσι, τριάντα χρόνια θα δούµε τα αποτελέ-
σµατα- αλλά ξεκινούν από κάτι που ακούγεται εύλογο, όπως –
παραδείγµατος χάριν- ότι η ντοµάτα σαπίζει γρήγορα. Εάν τυχόν
την τροποποιήσουµε, µπορεί να µείνει περισσότερο καιρό. Στην
τάδε περιοχή το συγκεκριµένο είδος δεν µπορεί να αναπτυχθεί.
Εάν το τροποποιήσουµε γενετικά, µπορεί να αναπτυχθεί και σε
εκείνη την περιοχή. 

Έτσι θα γίνει και αργότερα σε µια κουβέντα κλωνοποίησης.
Και ήδη αυτοί που το υποστηρίζουν τώρα –και γίνονται µεγάλες
συζητήσεις στις ethikkommissionen στη Γερµανία ή στα ethics
στην Αγγλία και στην Αµερική- η επιχειρηµατολογία πάλι ξεκινά
από εκεί, δηλαδή τι προβλήµατα αντιµετωπίζει ο ανθρώπινος ορ-
γανισµός, γιατί να µην υπάρξει µια παρεµβολή στο επίπεδο του
γονιδίου και να οχυρωθεί απέναντι σε ασθένειες όπως είναι ο
καρκίνος, οι εγκεφαλοπάθειες, τα καρδιακά επεισόδια.

Συνεπώς, πρέπει να δούµε ότι βιοηθικά υπάρχει µια περιορι-
σµένη δυνατότητα παρέµβασης του ανθρώπου στη φύση και δεν
είναι δυνατόν αυτή η παρέµβαση να φτάνει στο σηµείο που να
αλλάζει τη φυσιογνωµία των οργανισµών. Δηλαδή δεν είναι δυ-
νατόν να παρεµβαίνουµε στο σκληρό πυρήνα γονιδίου, διότι τότε
ανοίγουµε τον ασκό του Αιόλου και σε επίπεδα βιοηθικής, αλλά
και σε επίπεδα προβληµάτων που µπορεί να αντιµετωπίσουµε
στο µέλλον. 

Διότι εµείς, για όσους αναρωτιούνται πού µπορεί να φτάσει
αυτή η παρέµβαση πιστεύοντας και στο φιλοσοφικό κοµµάτι ότι
µετέχουµε σε αυτόν τον κόσµο και είµαστε δηµιουργήµατα κά-
ποιας ανώτερης δύναµης, που είναι ο θεός –υπάρχει δηλαδή
αυτή η προσέγγιση- δεν θέλουµε να παρέµβουµε σε όλο αυτό το
δηµιούργηµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Αυτό είναι πολύ ενδιαφέρον.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Βλέπω σας αρέσει η θεολογική προ-
σέγγιση.
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Τώρα, στο κοµµάτι των γενετικά τροποποιηµένων οργανισµών,
θα ήθελα να θέσω µια διάσταση που δεν αφορά µόνο αυτούς
τους οργανισµούς, αλλά και όλα τα επικίνδυνα τρόφιµα.

Κύριε Υπουργέ, εύλογα φαντάζοµαι θα αναρωτηθείτε γιατί κά-
νουµε αυτήν την ερώτηση, όταν η Ελλάδα είναι –αν θέλετε- από
τις πιο σκληροπυρηνικές χώρες, τουλάχιστον στο επίπεδο να βρί-
σκεται εναντίον όλων αυτών των κατευθύνσεων και πραγµατικά
έχει επιδείξει µια άκρως συντηρητική προσέγγιση σε αυτά τα θέ-
µατα.

Όµως το θέµα, όπως πολύ σωστά έθεσε και ο εισηγητής µας
κ. Βελόπουλος, είναι θέµα ελέγχου, ότι δηλαδή αυτήν τη στιγµή
µπορεί να υπάρχει ένα πλαίσιο, στο οποίο εµείς αισθανόµαστε
ότι είµαστε ασφαλείς –εννοώ θεσµικό πλαίσιο- στην πραγµατικό-
τητα όµως –και αυτό δεν αφορά µόνο τους γενετικά τροποποιη-
µένους οργανισµούς, αφορά τις ελληνοποιήσεις που γίνονται
κατά κόρον από την Αίγυπτο στις πατάτες, από τα Σκόπια, από
την Αλβανία, από την Τουρκία- γίνονται ελληνοποιήσεις σε προϊ-
όντα, µε αποτέλεσµα τελικά ο Έλληνας καταναλωτής να µην
προστατεύεται.

Υστερούµε, λοιπόν, αφ’ ενός στον ελεγκτικό µηχανισµό που
εκεί υπάρχει πανσπερµία αρµοδιοτήτων –αρµοδιότητες νοµαρ-
χίας, αρµοδιότητες ΕΦΕΤ κ.ο.κ., που θα έπρεπε να γίνει κάτι για
να αισθάνεται ο πολίτης πιο ασφαλής- και γενικότερα υστερούµε
και στην αναφορά της χώρας προέλευσης.

Κύριε Υπουργέ, δεν έχω καταλάβει το εξής. Εντάξει, στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση υπάρχει ένα πρόβληµα να µην αναφέρεται η
χώρα προέλευσης. Δεν µπορώ να καταλάβω όµως από τις τρίτες
χώρες γιατί δεν πρέπει να γίνεται αναφορά. Γιατί δηλαδή οι γα-
λακτοβιοµηχανίες δεν αναφέρουν το γάλα, το οποίο έχουν, από
πού προέρχεται και ο καταναλωτής τελικά να επιλέξει αν θα πίνει
ελληνικό γάλα ή γάλα Ελβετίας; 

Αυτή θα ήταν µια κατεύθυνση που θα µπορούσε να πάµε και
µια πρόταση για να αποφύγουµε και τον κίνδυνο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που δεν µας επιτρέπει την αναφορά χώρας προέλευ-
σης. Θα µπορούσαµε δηλαδή να ζητάµε την αναφορά πόλης
προέλευσης, ώστε εκεί να δοθεί η δυνατότητα –και ερχόµαστε
και στην οικονοµική διάσταση- να τονωθεί ο αγροτικός και ο κτη-
νοτροφικός πληθυσµός, διότι θεωρώ πως οι Έλληνες ακόµα και
στην οικονοµική κρίση θα ήθελαν αυτά που καταναλώνουν να
είναι ελληνικά προϊόντα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Μπράβο, κύριε

Πλεύρη! 
Με εσάς δεν είχα την αίσθηση του «ζουν ανάµεσά µας».
Ο κ. Βορίδης, Βουλευτής Νοµού Αττικής του Λαϊκού Ορθόδο-

ξου Συναγερµού, έχει το λόγο για τρία λεπτά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου µόνο να αναπτύξω ένα ιδιαίτερο σηµείο της

προσεγγίσεως που έκανε ο προηγούµενος συνάδελφος. Έθεσε
το εξής ζήτηµα ότι σε τελευταία ανάλυση ποιο είναι το θεµιτό
όριο της παρεµβάσεως στον γενετικό τύπο των οργανισµών και
ανέπτυξε κάτι το οποίο τουλάχιστον σε µία ορισµένη παράδοση
σκέψης, στην οποία πάλι ένα τµήµα εξ ηµών προσχωρεί, λέει ότι
υπάρχει ένα όριο το οποίο καθορίζεται από αυτό που υπήρξε και
που είναι η θεϊκή δηµιουργία. Αυτό είναι το όριο στο οποίο δεν
επιτρέπεται πια να παρέµβουµε εµείς. 

Υπάρχει ένα αντίθετο επιχείρηµα. Αυτό το επιχείρηµα συσκοτί-
ζει τα πράγµατα, διότι λέι πως ό,τι συµβαίνει στον κόσµο αυτό
είναι υπό τη θεϊκή επίβλεψη και µε αυτήν την έννοια θεµιτά µπο-
ρούν να γίνουν προσεγγίσεις, αρκούν µόνο τα ηθικά επιχειρήµατα. 

Ωστόσο, να µην ξεχνάµε ότι στη συζήτηση για το καλό και για
το κακό στον κόσµο αυτό δεν υπάρχει µόνο το καλό. Υπάρχει και
το κακό. Το κακό είναι υπαρκτό στο κόσµο. Υπό αυτήν την έννοια
οφείλει κανείς να διακρίνει ανάµεσα στα δύο και πολλές φορές
αυτή η διάκριση δεν είναι τόσο εύκολη και τόσο προφανής. Πίσω
από πολύ καλές προθέσεις ή από θετικές πρακτικές µπορεί να
κρύβονται πράγµατα τα οποία είναι εντελώς αθέµιτα και εξαιρε-
τικά επικίνδυνα. 

Γυρνώντας στα πιο τρέχοντα πράγµατα της συζητήσεως, επι-
τρέψτε µου να επαναφέρω το πολύ µεγάλο ζήτηµα, το οποίο
άπτεται της συζητήσεως για τα µεταλλαγµένα που έχει να κάνει

µε την ουσιαστική προστασία της ελληνικής αγροτικής παραγω-
γής. 

Είναι αρκετά γνωστό –και θα το δείτε- παραδείγµατος χάριν
πολλοί αµπελουργοί µας και οινοπαραγωγοί µας παραπονούνται,
γιατί στην πραγµατικότητα υπάρχει µία εντελώς ανεξέλεγκτη δι-
είσδυση οίνων ή πρώτων υλών για παρασκευή οίνου, δηλαδή
µούστου από τρίτες χώρες. Μάλιστα πολλές φορές αυτή η δι-
είσδυση γίνεται µε βαφτισµένα -γιατί εδώ ανοίγει επίσης άλλη
δυσκολία- προϊόντα ως ευρωπαϊκά. Αυτά δεν έρχονται απευθείας
ως εισαγόµενα στην Ελλάδα. Αλλά, έρχονται παραδείγµατος
χάριν ως ισπανικός µούστος ή ως ιταλικός µούστος, ενώ στην
πραγµατικότητα είναι Μαρόκο ή Αλγερία ή εν πάση περιπτώσει
από τρίτες χώρες. Εδώ, λοιπόν, γεννιέται ένα ζήτηµα ευρωπαϊ-
κού ελέγχου. 

Και εισέρχοµαι στο τρίτο κοµµάτι της δικής µου παρέµβασης.
Τρία σηµεία ήθελα να πω, το δεύτερο είναι ακριβώς το ζήτηµα
των ελληνοποιήσεων, του ελέγχου και της προστασίας της ελλη-
νικής αγροτικής παραγωγής και το τρίτο είναι ο ελεγκτικός µη-
χανισµός. Εκεί έκανε µία επιλογή η ελληνική πολιτεία προ καιρού
η οποία συνέδεσε τον έλεγχο των τροφίµων µε τον ενιαίο φόρο
ελέγχου, µε τον ΕΦΕΤ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Υπήρχε ένα παλαιότερο σύστηµα το οποίο ήταν διαφορετικό.

Είχε να κάνει κυρίως µε τη σύνδεση αστυνοµικών αρχών, µε την
εισαγγελία της αγορανοµίας, µε µία άλλη πιο αστυνοµικού τύπου
προσέγγιση και λιγότερο διοικητικού στον τρόπο µε τον οποίο
γινόταν ο έλεγχος των τροφίµων και των αγορανοµικών διατά-
ξεων. 

Το αποτέλεσµα είναι –θα συµφωνήσουµε νοµίζω όλοι και ίσως
πρωτίστως ο ίδιος ο φορέας ελέγχου- ότι πλέον έχουν εξασθε-
νήσει οι έλεγχοι των τροφίµων. Ο διοικητικός µηχανισµός είναι
πολύ αναιµικότερος από αυτούς του παρελθόντος και το έχει επι-
σηµάνει αυτό ο ΕΦΕΤ σε µία σειρά από παρεµβάσεις του.

Για ζητήµατα µάλιστα που από τεχνικής πλευράς είναι εξαι-
ρετικά δύσκολα στον έλεγχο τους -και αυτό αφορά και τα µε-
ταλλαγµένα αλλά αφορά και τις ελληνοποιήσεις ουσιαστικά των
αγροτικών προϊόντων και του τρόπου ελέγχου των εισαγωγών-
νοµίζω ότι η πολιτεία έχει επιδείξει µία σηµαντική ολιγωρία και
ανεπάρκεια, πράγµα το οποίο δηµιουργεί και µεγάλες ανησυχίες
για το πώς µπορούµε να συζητήσουµε όλα αυτά τα ζητήµατα
στο µέλλον µε έναν αποτελεσµατικό τρόπο και µε έναν τρόπο
που, κυρίως, θα στοχεύει στην προστασία του Έλληνα παραγω-
γού.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κ. Βορίδη. 

Προσυπογράφω αυτά που είπατε, γιατί θα ήµουν ο επόµενος
οµιλητής σε αυτή την επερώτηση. Θα σας πω µόνο ότι στην τε-
λολογική προσέγγιση του µεταφυσικού καλού και κακού που εί-
πατε, εάν δεν αγγίζατε τη µύτη σας ως κλιντόνεια µετάλλαξη, θα
ήταν απόλυτα αποδεκτό όλο το set up του λόγου. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µας έπεισε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εµένα προσωπικά

µε έπεισε. Απλώς εδώ η µετάλλαξη γίνεται αναφορά στο τι µπο-
ρεί να κάνει, δηλαδή, αυτό που είπατε, κύριε Βελόπουλε, είµαστε
ό,τι τρώµε. 

Το λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
κ. Σκανδαλίδης. Χρόνια σας πολλά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, µπαίνω στο πειρασµό, αλλά δεν θα υποκύψω
σε αυτόν. Εµένα θα µε ενδιάφερε πάρα πολύ η συζήτηση τελο-
λογικού περιεχοµένου περί της βιοηθικής και όλα αυτά που τέ-
θηκαν τελευταία από τους οµιλητές. Νοµίζω ότι είναι ένα
εξαιρετικό θέµα και θα µπορούσα να αναπτύξω επί µακρόν τη
διαφορά που υπάρχει ανάµεσα στην κλωνοποίηση των οργανι-
σµών και στην αναζήτηση του σωµατιδίου του θεού. Είναι τε-
λείως διαφορετικά πράγµατα εξέλιξης της επιστήµης, τα οποία
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µπορούν να κριθούν κάτω από διαφορετικά κριτήρια και µε δια-
φορετικό τρόπο. 

Αλλά εν πάση περιπτώσει κάθε φορά πρέπει να αναζητούνται
τα όρια ανάµεσα σ’ αυτό που προσφέρεται ως καλό και σ’ αυτό
που είναι ο κίνδυνος του κακού. Αυτό το πράγµα θεωρώ ότι είναι
µια αρχέγονη προσέγγιση από τις πολύ παλαιότερες εποχές και
θα συνεχίζεται στο µέλλον, διότι η σχετικότητα της γνώσης όσο
και να αναπτυχθεί δεν παύει να έχει ένα σηµείο αναφοράς, έναν
πλανήτη και έναν άνθρωπο απέναντι σ’ ένα σύµπαν. 

Η δεύτερη παρατήρηση που θέλω να κάνω –επειδή είπαν καλά
λόγια οι συνάδελφοι του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού- είναι
ότι πρέπει να θυµάστε ότι εγώ σας προέτρεψα να κάνετε την επε-
ρώτηση για τους γενετικά τροποποιηµένους οργανισµούς. Σας
είπα τότε σε µία ερώτηση που έκανε τότε ο κ. Βελόπουλος, να
κάνετε την επερώτηση. 

Τώρα, λοιπόν, πρέπει να σας προτρέψω να κάνουµε και µία
συζήτηση Προ ηµερήσιας διάταξης σε επίπεδο Αρχηγών κοµµά-
των για ένα τόσο σοβαρό θέµα. Είναι πάρα πολύ σοβαρό το
θέµα. Και εγώ από τη δική µου πλευρά, κάποια στιγµή που θα
φύγουµε από αυτήν τη δύσκολη περίοδο, θα το ζητήσω για να
µπορεί να γίνει µία ευρύτερη συζήτηση, να αποκτήσει κυρίως τη
δηµοσιότητα που απαιτείται για ένα τόσο σηµαντικό θέµα. 

Νιώθω πραγµατικά όχι πολύ καλά µε τη λογική ότι εγώ δεν
µπορώ να απαντήσω περιγράφοντας ξανά όλα όσα περιγράψατε
µε τόση γλαφυρότητα, αλλά πρέπει να µπω στην πεζή, ας πούµε,
τοποθέτηση ενός Υπουργού που πρέπει να απαντήσει σε ένα δι-
σεπίλυτο πρόβληµα µε ένα τρόπο πάντα σχετικό, όπως σχετικά
είναι όλα όσα συµβαίνουν γύρω από την εξέλιξη αυτού του
τύπου της επιστήµης. 

Θέλω, λοιπόν, να κάνω πρώτα µία γενική τοποθέτηση και µετά
θα πω µερικά πράγµατα για την πολιτική µας και θα κλείσω µε
την πραγµατική διάσταση του προβλήµατος την οποία δεν την
έχει αντιληφθεί ίσως µέχρι τώρα ο Έλληνας πολίτης. 

Είναι φανερό ότι αυτό το ζήτηµα παραµένει πάντα επίκαιρο και
αντικείµενο συζητήσεως σε διάφορα επίπεδα και σε επιστηµο-
νικό, σε πολιτικό, σε οικονοµικό αλλά και ηθικό. Πέρα από επί-
καιρο όµως, είναι θεµελιώδες και σε πολλές πλευρές του
ανοιχτό. 

Η µάχη γύρω από τα µεταλλαγµένα επικεντρώνεται σε ζητή-
µατα που αφορούν στις απειλές για την υγεία του ανθρώπου,
στη πιθανή διάρρηξη της συνέχειας του φυσικού περιβάλλοντος,
στους κινδύνους για τη γεωργική παραγωγή από µία επιταχυνό-
µενη εξέλιξη ανθεκτικών ζιζανίων και στην ενδεχόµενη κατα-
στροφή των αγροτικών οικονοµιών του τρίτου κόσµου. Εκφρά-
ζονται ακόµη ενστάσεις για λόγους ηθικής, όπως είπατε, στις µη
ηθικές παρεµβάσεις. 

Η όποια χρήση της γενετικής µηχανικής -ήταν ενδιαφέρουσα
η προσέγγιση που έκανε της διαφοράς ανάµεσα στη βιοτεχνο-
λογία και στη γενετική µηχανική ο κ. Βελόπουλος- προς το παρόν
κινείται σε µερικό επίπεδο και συνιστά ως επί το πλείστον πειρα-
µατισµό µε απρόβλεπτες επιπτώσεις στη φυσιολογική λειτουργία
του ανθρώπινου οργανισµού και όχι µόνο. Στην παρούσα συγκυ-
ρία η µόνη ενδεικτική λύση είναι ο ενδελεχής έλεγχος κάθε και-
νούργιας ποικιλίας. Άλλο τρόπο δεν έχουµε να το αντιµε-
τωπίσουµε στη βάση των δεδοµένων της επιστήµης και των ανα-
γκών της ανθρωπότητας. 

Στη διαδικασία όµως αυτή εµπλέκεται και ένας διόλου αµελη-
τέος παράγοντας –θα το τονίσει φαντάζοµαι ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΚΚΕ σε λίγο- όπου είναι οι εταιρείες που δρα-
στηριοποιούνται στο χώρο των βιοτεχνολογιών. Τα κριτήρια
ελέγχου καθορίζονται κατά µείζονα τρόπο από τις επιχειρήσεις
που ενδιαφέρονται να λανσάρουν ένα νέο προϊόν. Πολλές φορές
βρίσκονται µακράν των δεδοµένων που έχει θεσπίσει η επιστήµη
και οι αντίστοιχοι φορείς της. 

Πρέπει να οµολογήσουµε ότι η παραγωγή των µεταλλαγµένων
προϊόντων συνιστά ένα κλειστό κύκλωµα µε τις εταιρείες βιοτε-
χνολογίας να βρίσκονται σε δεσπόζουσα θέση και τους καλλιερ-
γητές να βρίσκονται σε θέση εξάρτησης. 

Η κοινοτική νοµοθεσία σε αυτό το ζήτηµα, µε βάση τις αρχές
της αναλογικότητας και της επικουρικότητας, δίνει την αποφα-
σιστική αρµοδιότητα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Η ρήτρα δια-

σφάλισης που προβλέπει η σχετική νοµοθεσία παρέχει τη δυνα-
τότητα σε κράτος-µέλος να κινηθεί αντίθετα από την κοινοτική
απόφαση, υπό τον όρο, όµως, της προσκόµισης νέων στοιχείων
για την επικινδυνότητα.

Ωστόσο, υπάρχει µια στενή συνεργασία µεταξύ των κρατών-
µελών και της κοινότητας, ασχέτως από το ότι η τελική απόφαση
λαµβάνεται σε κοινοτικό επίπεδο. Ο ρόλος των κρατών-µελών
στην αξιολόγηση και τη διαχείριση των κινδύνων είναι ουσιαστι-
κός.

Βασικό στάδιο στη διαδικασία της έγκρισης ενός γενετικά τρο-
ποποιηµένου οργανισµού αποτελεί η ανάλυση της επικινδυνότη-
τας. Αποτελεί ένα κρίσιµο σηµείο, γιατί σε αυτό το στάδιο
ελέγχεται το επίπεδο ασφάλειας από τη χρήση του και πρέπει να
τονιστεί η βασική διαφορά φιλοσοφίας και προσέγγισης µέχρι
τώρα, γιατί τείνει να εξαλειφθεί αυτή η διαφορά ανάµεσα στην
Ευρώπη και στην Αµερική στο θέµα της αδειοδότησης. Διότι, ενώ
στην Αµερική πρέπει να αποδειχθεί ότι ένας τέτοιος οργανισµός
είναι επικίνδυνος για να απαγορευτεί η κυκλοφορία του, στην Ευ-
ρώπη, προκειµένου να κυκλοφορήσει ένας γενετικά τροποποιη-
µένος οργανισµός, θα πρέπει να αποδειχθεί ότι δεν είναι
επικίνδυνος για την υγεία των ζώων και των ανθρώπων. Αυτό
είναι µια τελείως διαφορετική αντιµετώπιση µέχρι τώρα.

Επιπλέον, σε δευτερεύον επίπεδο, στην µεν Ευρώπη απαιτού-
νται χρονοβόρες και απαιτητικές διαδικασίες που διαρκούν πε-
ρίπου ενάµιση χρόνο, λόγω του πολύπλοκου σχετικά µηχανισµού
της έγκρισης, ενώ στην Αµερική το αντίστοιχο διάστηµα δεν
υπερβαίνει τους τέσσερις µε πέντε µήνες.

Πρέπει να σας πω, όµως, ότι οι εξελίξεις σε αυτό τον τοµέα
των ελέγχων είναι αρνητικές. Διότι η Ευρώπη κρατάει µεν αυτό
το καθεστώς των ελέγχων, όµως γίνονται συνεχώς και µεγαλύ-
τερες οι πιέσεις χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που έχουν
προσχωρήσει στη διαδικασία της υιοθέτησης της καλλιέργειας
των µεταλλαγµένων προϊόντων. Αυτό γίνεται από σηµαντικές
χώρες και αυτές πιέζουν αφόρητα προς αυτή την κατεύθυνση.
Έρχονται, λοιπόν, και ξαναέρχονται είτε αποφάσεις είτε συµβου-
λές είτε γνωµοδοτήσεις είτε ακόµη και προτάσεις για να φτιά-
ξουµε οδηγίες ή κανονισµούς, που προσπαθούν να µεταφέρουν
τον έλεγχο σε πιο ελαστική βάση.

Εµείς έχουµε µείνει σταθεροί σε αυτό και πρέπει να σας πω
ότι τον τελευταίο καιρό, για να ξέρετε περίπου και το µέγεθος
του προβλήµατος, έχουµε διαρκείς οχλήσεις, όχι µόνο από την
αµερικάνικη πλευρά, αλλά από τις µεγάλες χώρες της αµερικα-
νικής ηπείρου Ηνωµένες Πολιτείες, Καναδά, Βραζιλία, Αργεντινή
οι οποίες επιµένουν, γιατί εκτός από την Αµερική, είναι εξαγωγι-
κές πια χώρες και οι άλλες στα γενετικά τροποποιηµένα προϊό-
ντα, να θέλουν να πλασάρουν και στην ευρωπαϊκή όχθη αυτή την
κίνηση, υποστηρίζοντας αναλύσεις που γίνονται από διάφορα
πανεπιστήµια ή αν θέλετε, όχι από πανεπιστήµια, αλλά από ερευ-
νητικές οµάδες, που συνήθως είναι υπάλληλοι των επιχειρήσεων
που ουσιαστικά παράγουν αυτά και φτιάχνουν ή µάλλον, προω-
θούν την έρευνα σε σχετικά προϊόντα. Παρουσιάζονται έτσι µε
µεγάλη ένταση και επιδιώκουν µε φοβερά πιεστικό τρόπο να αλ-
λάξει η στάση των ευρωπαϊκών χωρών, που αµύνονται ακόµη σε
αυτή την επίθεση.

Αυτό να το ξέρετε και κρατήστε το, γιατί στο τέλος θέλω να
κάνω µια παρατήρηση.

Η αντίληψη για τους κινδύνους και η επιστηµονική αβεβαιό-
τητα που επικρατεί στον τοµέα αυτό δείχνουν ότι η επιστηµονική
αξιολόγηση των κινδύνων είναι µεν αναγκαία, όχι όµως και ικανή
συνθήκη για την αντιµετώπισή τους. Διαπιστώνει κανείς ότι στο
ζήτηµα των γενετικά τροποποιηµένων οργανισµών το δίκαιο, η
επιστήµη και η πολιτική λειτουργούν σε ένα πλαίσιο µεταβλητής
γεωµετρίας, ανάλογα µε την κάθε συγκεκριµένη περίπτωση.

Το γενικό συµπέρασµα είναι ότι µια νέα αντίληψη διαπερνά τις
κανονιστικές ρυθµίσεις για τους κινδύνους, η οποία για να υλο-
ποιήσει τον κύριο στόχο της, που είναι η προστασία της υγείας
και του περιβάλλοντος σε συνθήκες επιστηµονικής αβεβαιότη-
τας, χρειάζεται να στηρίζεται στην επικοινωνία και τη συνεργασία
της διοίκησης µε τα ενδιαφερόµενα κάθε φορά µέρη, ώστε να
επιλέγεται όσο το δυνατόν αντικειµενικότερα το επίπεδο αποδο-
χής των κινδύνων.
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Όπως κάθε νέα τεχνολογία, η βιοτεχνολογία συνοδεύεται από
πιθανά οφέλη, αλλά και κινδύνους που είναι δύσκολο να προβλε-
φθούν εκ των προτέρων. Η ιστορία έχει δείξει ότι ορισµένες
φορές τα οφέλη από την εισαγωγή νέων τεχνολογιών ξεπερνούν
κατά πολύ τις προβλέψεις των δηµιουργών τους και άλλες φορές
αποδείχθηκε ότι οι ζηµιές που προκλήθηκαν από την εισαγωγή
των τεχνολογιών αυτών ξεπερνούσαν κατά πολύ τα οφέλη της
υιοθέτησής τους. Αυτό το δεύτερο κατά πλειοψηφία.

Και µόνο το ότι για να αποδειχθεί ζηµιά πρέπει να περάσουν
χρόνια, είναι παράγοντας που πρέπει να αρνείται κανείς αυτή τη
διαδικασία. Τα προβλήµατα που σχετίζονται πιο ειδικά µε τη γε-
ωργία είναι πολλά. Πρώτα από όλα, οι γεωργοί γίνονται δέσµιοι
σε µεγάλες πολυεθνικές, αφού αυτές ελέγχουν την παραγωγή
και πώληση των σπόρων. Οι πολυεθνικές παράγουν στείρους
σπόρους οι οποίοι δεν φυτρώνουν την επόµενη χρονιά, για να
αναγκάζουν τους γεωργούς να αγοράζουν κάθε χρόνο από
αυτές τούς κατά τεκµήριο ακριβούς γενετικά τροποποιηµένους.
Πολλές τροποποιήσεις είναι τέτοιες που αναγκάζουν τους γεωρ-
γούς να αγοράζουν συγκεκριµένα φυτοφάρµακα από την ίδια πο-
λυεθνική εταιρεία που παράγει και τους τροποποιηµένους
σπόρους και εκεί η επιµόλυνση από την γύρη των γενετικά τρο-
ποποιηµένων φυτών των γειτονικών καλλιεργειών και συγγενικών
ειδών άγριας βλάστησης είναι πολύ µεγάλη, ιδιαίτερα σε περιο-
χές υψηλής φυσικής αξίας ή προστατευόµενες περιοχές.

Σκεφτείτε, για παράδειγµα, τα σύνορα Βουλγαρίας και Ελλά-
δας, την περιοχή της Κοιλάδας του Νέστου, όπου εύκολα αυτή
η γύρη µπορεί να µεταφερθεί και να δηµιουργήσει το πρόβληµα
εκεί που δεν το περιµένεις, έξω από οποιονδήποτε έλεγχο θα
µπορούσε να γίνει από εµάς.

Εµείς, λοιπόν, που έχουµε σαν αρµόδια Αρχή την ευθύνη της
διαµόρφωσης των ειδικών θέσεων, ήµασταν πάντα σε ξεκάθαρα
αρνητική θέση σε ό,τι αφορά την καλλιέργεια και την κυκλοφορία
σπόρων και πολλαπλασιαστικού υλικού για πολλούς λόγους, επι-
στηµονικούς -τους εξήγησα- περιβαλλοντικούς, ηθικούς, πολιτι-
κούς. Το 90% των Ελλήνων πολιτών και η πλειοψηφία των
πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν αποδέχονται τους γενε-
τικά τροποποιηµένους οργανισµούς και αυτό είναι και ένα ισχυρό
επιχείρηµα κάθε φορά που έρχεται η συζήτηση στο Συµβούλιο
Υπουργών. Επιπλέον, το µοντέλο της γεωργίας που προωθούµε
έχει ως κεντρικό άξονα τα προϊόντα ποιότητας, τα βιολογικά
προϊόντα, που είναι ασυµβίβαστα µε την ιδέα και µε την έννοια
των γενετικά τροποποιηµένων οργανισµών.

Θέλω να πω εδώ ότι η ελληνική διατροφή και αυτό το ευρύ-
τερο σύστηµα, το οποίο για µας αποτελεί και µοναδικό δρόµο
ανάπτυξης της ελληνικής γεωργίας και µοναδικό κλειδί για την
αντιµετώπιση ακόµα και της εξόδου της χώρας από την οικονο-
µική κρίση, αυτή η πολιτική είναι ασυµβίβαστη µε την παρουσία
και την ανάπτυξη των γενετικά τροποποιηµένων οργανισµών. Να
µην µιλήσω για τους νοµικούς, διαρθρωτικούς και οικονοµικούς
λόγους που υπαγορεύουν µια τέτοια διαδικασία.

Εγώ θέλω να σας πω ότι, αν παρακολουθήσετε τις κινήσεις
µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα δείτε ότι σε όλες τις ψηφοφο-
ρίες η Ελλάδα ψηφίζει σταθερά κατά της έγκρισής τους. Επίσης,
παρά το γεγονός ότι η κοινοτική νοµοθεσία δεν προβλέπει υπο-
χρεωτική επισήµανση των τροφίµων που προέρχονται από ζώα
που έχουν τραφεί µε γενετικά τροποποιηµένες ζωοτροφές, προ-
χωράµε στην πρωτοβουλία αυτή µαζί µε κάποια ακόµη ευρω-
παϊκά κράτη.

Έχουµε πάρει εµείς την πρωτοβουλία. Η πολιτική αυτή δεν
είναι τυχαία. Υπάρχει στόχος και χρονοδιάγραµµα. Τη δεδοµένη
στιγµή κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν από την πλευρά µας για να
προωθήσουµε τις αναγκαίες συνεργασίες και να βρουν οι κινή-
σεις µας αντίκρισµα. Μη ξεχνάµε ότι ήµασταν από τις πρωτοπό-
ρες χώρες που επισήµαναν τους πιθανούς κινδύνους της
καλλιέργειας των γενετικά τροποποιηµένων οργανισµών.

Να πάω λίγο πιο συγκεκριµένα στη κρατική σήµανση και να πω
και δυο λόγια παραπάνω. Για το θέµα της καθιέρωσης κρατικού
σήµατος σε ζωικά προϊόντα, που είναι πλήρως ελεύθερα από γε-
νετικά µεταλλαγµένους οργανισµούς, θέλω να σας ενηµερώσω
ότι έχει συσταθεί τεχνική επιτροπή, η οποία ολοκλήρωσε τις συ-
νεδριάσεις και πρόκειται να παραδώσει το έργο της τις επόµενες

µέρες.
Όσον αφορά τους σπόρους, στη χώρα µας δεν επιτρέπεται η

καλλιέργεια γενετικά τροποποιηµένων σπόρων και γι’ αυτό το
λόγο, δεν τίθεται και θέµα σήµανσής τους ως µη γενετικά τρο-
ποποιηµένων. Πέρα από την απαγόρευση αυτή, γίνονται και συ-
νεχείς έλεγχοι για την παρουσία προσµίξεων από γενετικά
τροποποιηµένους σπόρους.

Δυο παρατηρήσεις: Η µια παρατήρηση είναι ότι είπατε, για πα-
ράδειγµα, τη σόγια. Δεν σηµαίνει ότι όλη η σόγια που καλλιερ-
γήθηκε στην Ελλάδα προέρχεται από µεταλλαγµένα, όπως και
σε διάφορα άλλα προϊόντα.

Ως προς το θέµα του ελέγχου που θίξατε, το οποίο είναι ιδιαί-
τερα σηµαντικό, θέλω να σας πω το εξής. Μπορεί να µην καλ-
λιεργούνται εδώ στην Ελλάδα, αλλά να εισάγονται από τρίτες
χώρες και δεν µιλάω µόνο για τις ελληνοποιήσεις που είπατε,
αλλά µιλάω συγκεκριµένα γι’ αυτό το θέµα. Οι έλεγχοι στην ει-
σαγωγή στη σηροτροφική αγορά προϋποθέτει δυο πράγµατα:
Πρώτον, την ιχνηλασιµότητα, δηλαδή, τη δυνατότητα που έχουµε
επιστηµονικά πια, µε ηλεκτρονικό τρόπο, να βρούµε και να συ-
νοδεύουµε την πορεία του προϊόντος από το χωράφι, από το
σπόρο µέχρι το ράφι, µε συγκεκριµένο τρόπο, που κάθε φορά
δείχνει και δεύτερον, τη σήµανση, στην οποία εµείς δίνουµε µια
µάχη.

Αυτό είναι ένα πρόγραµµα που ήδη βρίσκεται σε διαδικασία
προκήρυξης από το Πρόγραµµα της Ψηφιακής Σύγκλησης για
το Υπουργείο µας και αυτό θα ολοκληρωθεί, βέβαια, σε δύο χρό-
νια περίπου από τώρα.

Το δεύτερο σηµαντικό σηµείο είναι η ανάπτυξη των µηχανι-
σµών ελέγχου, οι οποίοι είναι πάρα πολύ δύσκολοι µε το σηµε-
ρινό κράτος που έχουµε, γιατί υπάρχει µία πραγµατική αδυναµία
και πρέπει εµείς, µε την αλλαγή που κάνουµε τώρα στη δοµή του
Υπουργείου, να ενισχύσουµε τις περιφερειακές υπηρεσίες και
κυρίως από τους σταθµούς που περνάνε τα προϊόντα στη χώρα
µας, έτσι ώστε να αντιµετωπίσουµε και το πρόβληµα της ελλη-
νοποίησης, αλλά και το πρόβληµα του ελέγχου για την πιθανή
µεταφορά παράνοµα γενετικά τροποποιηµένων προϊόντων στη
χώρα µας.

Πιο συγκεκριµένα, όσον αφορά τις ζωοτροφές –ας πούµε-
πραγµατοποιούνται έλεγχοι για την τήρηση της υποχρέωσης επι-
σήµανσης των ζωοτροφών, που περιέχουν γενετικά τροποποιη-
µένους οργανισµούς σε ποσοστό άνω του 0,9% -εννοώ σε
ποσοστό που µετέχουν οι τροποποιηµένοι πάνω από 0,9%- σε
όλα τα στάδια παρασκευής και διακίνησης. Έχουµε για το 2010
δεκατρείς αποφάσεις επιβολής διοικητικών κυρώσεων. Η εθνική
νοµοθεσία για τους ελέγχους στις ζωοτροφές είναι πλήρως
εναρµονισµένη µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. 

Όσον αφορά τους συµβατικούς σπόρους, αυτοί εισάγονται
από άλλα κράτη-µέλη, οπότε οι έλεγχοι επικεντρώνονται στην
παρουσία προσµίξεων µε γενετικά τροποποιηµένους σπόρους.
Υπάρχει η εθνική νοµοθεσία για τους ελέγχους των σπόρων.

Σε ό,τι αφορά τα προϊόντα φυτικής προέλευσης, στα περιφε-
ρειακά κέντρα προστασίας φυτών και ποιοτικού ελέγχου, µέσω
του Συστήµατος Ταχείας Ανταλλαγής Πληροφοριών, υπάρχει
άµεση πληροφόρηση µεταξύ της αρµόδιας διεύθυνσης και όλων
των περιφερειακών κέντρων προστασίας φυτών και ποιοτικού
ελέγχου. 

Ρωτάτε για τον ΕΦΕΤ, που σήµερα η εποπτεία του υπάγεται
στο Υπουργείο Υγείας. Ο ΕΦΕΤ είναι αρµόδιος για να ελέγχει στο
ράφι το προϊόν. Μέχρι να φτάσει, όµως, το προϊόν στο ράφι, το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης έχει όλη τη διαδικασία των
ελέγχων. Δηλαδή από το σπόρο, µέχρι να φτάσει στο ράφι. Δεν
είναι µόνο για λόγους δηµόσιας υγείας, αλλά γι’ αυτή καθ’ αυτή
τη σύσταση του προϊόντος και τη σήµανσή του. 

Εκεί, λοιπόν, εµείς κάνουµε, σε συνεργασία µε τον ΕΦΕΤ, µία
τελική συζήτηση αυτήν την εποχή. Έχουµε δώσει κι ένα σχέδιο
για τους ελέγχους, που µας το ζήτησαν από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Θα µιλήσουµε, επιτέ-
λους, για ενιαία αρχή ελέγχων, έτσι ώστε το ελληνικό κράτος να
είναι υπεύθυνο για όλα αυτά που µέχρι τώρα δεν έκανε και που
ήταν υπόλογο απέναντι σε διαδικασίες, που έπρεπε από πολύ
καιρό να έχει θεσµοθετήσει.
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Τελειώνοντας, θέλω να σας µιλήσω για το µέγεθος αυτού του
προβλήµατος και την πολιτική του διάσταση, γιατί πιστεύω ότι
όλοι σας αντιλαµβάνεστε πως µόνο µε αστυνοµικές µεθόδους
και µόνο µε ελεγκτικές διαδικασίες σε έναν κόσµο ανοιχτών συ-
νόρων, σε έναν κόσµο που η µεταφορά και η επικοινωνία γκρε-
µίζει κάθε ιδεατό ή πραγµατικό σύνολο, πολλές φορές µοιάζει η
προσπάθεια να είναι προσπάθεια αµύνης στο επίπεδο να κυνη-
γάµε από πίσω την παράβαση, µοιάζει να είναι προσπάθεια θα
έλεγα σαν του Δον Κιχώτη µε τους ανεµόµυλους, γιατί ολοένα
και καταλαµβάνουµε οι περισσότερες χώρες περισσότερο χώρο,
περισσότερες παραγωγικές δυνάµεις, περισσότερη συγκέ-
ντρωση κεφαλαίου σε όλον τον κόσµο και στη Ευρώπη ήδη το
µικρόβιο έχει επεκταθεί σε πάρα πολύ µεγάλη έκταση.

Εγώ νοµίζω ότι αυτό που θίξατε για τα βιβλία, για την εκπαί-
δευση, για τη νοοτροπία, για τη διαπαιδαγώγηση, για τη γνώση,
για τη δηµόσια αναφορά στους κινδύνους –θα έλεγα ότι λίγο
τροµοκρατήθηκα έτσι όπως τα παρουσιάσατε µε τόσο έντονο
τρόπο- είναι καλό. Θα πρέπει να δώσουµε αυτήν την αίσθηση στα
µικρά παιδιά που µεγαλώνουν και που πρέπει να στηρίξουν τη
δική µας ποιοτική, βιολογική, καθαρή παραγωγή, που είναι αυτή
που µπορεί να δώσει και ποιότητα ζωής στην πατρίδα µας και
στους ανθρώπους της.

Η µάχη είναι πάρα πολύ δύσκολη. Δεν σας το κρύβω. Το θέµα
είναι πάρα πολύ µεγάλο. Εδώ απαιτείται πραγµατικά –το είπε κά-
ποιος από εσάς- εθνική πολιτική. Δεν είναι δυνατόν να είναι απλά
υπόθεση µιας Κυβέρνησης ή µόνο. Πρέπει το εκπαιδευτικό µας
σύστηµα, οι φορείς, οι πάντες να λειτουργήσουν προς αυτήν την
κατεύθυνση για να προστατεύσουµε, όχι µόνο οικονοµικά και
ποιοτικά τη χώρα µας, αλλά να την προστατεύσουµε και βιολο-
γικά και περισσότερο να την προστατεύσουµε ηθικά. Ο άνθρω-
πος δεν µπορεί να µετατρέπεται σε πράγµα, σε αντικείµενο
εκµετάλλευσης, αλλά να πραγµατώνεται και να αναδεικνύεται ως
ο βασικός συντελεστής της ανθρώπινης ιστορίας και το µέλλον
προς τα εκεί δείχνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ.
Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ξεκινούν µε το λόγο του κ.

Αστέριου Ροντούλη Βουλευτή Λάρισας του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, επειδή εγώ είµαι από χωριό, θα µου

επιτρέψετε να µην ασχοληθώ καθόλου µε την αριστοτέλεια τε-
λολογική προσέγγιση των πραγµάτων και να ασχοληθώ µε πεζά
ζητήµατα πολιτικής και µόνο διαστάσεως. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι σηµαντικό να δούµε το ευρωπαϊκό
πλαίσιο, µέσα στο οποίο πρέπει να κινηθεί η ελληνική πολιτική
στο ζήτηµα των µεταλλαγµένων. 

Ακούστε, λοιπόν, τι έγινε πάρα πολύ πρόσφατα. Περίµενα να
το ακούσω από τον κύριο Υπουργό, αλλά δεν το άκουσα. Στις
12/4/2011 –πριν από ένα περίπου µήνα, δηλαδή- η Επιτροπή Πε-
ριβάλλοντος του Ευρωκοινοβουλίου ενέκρινε πρόταση της Κο-
µισιόν, βάσει της οποίας δίδεται η δικαιοδοσία σε κάθε
κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης να απαγορεύσει ή να
επιτρέψει την καλλιέργεια γενετικά τροποποιηµένων οργανι-
σµών, αφού, βεβαίως, πρώτα δοθεί αδειοδότηση στη βάση ειση-
γήσεως που θα γίνει από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ασφάλειας
Τροφίµων, την περιβόητη ΕΦΣΑ.

Σας θέτω το ερώτηµα και σ’ εσάς, κύριε Υπουργέ: Είναι µία
καλή απόφαση αυτή, που ελήφθη, η οποία τον Ιούνιο που µας
έρχεται -σε λίγες µέρες, δηλαδή- θα κληθεί η Ολοµέλεια πλέον
του Ευρωκοινοβουλίου να την επικυρώσει ή να την απορρίψει;
Είναι, λοιπόν, µία καλή απόφαση;

Ακούγεται καλή. Ακούγεται ότι κινείται σε δηµοκρατική κατεύ-
θυνση, γιατί δίδει τη δικαιοδοσία στο κάθε κράτος-µέλος να απο-
φασίσει τι θα κάνει. Για να δούµε, όµως, αν είναι πράγµατι έτσι. 

Κατ’ αρχάς, κρίνοντας αντικειµενικά τα πράγµατα, υπάρχει ένα
πλεονέκτηµα στην απόφαση. Ποιο είναι αυτό το πλεονέκτηµα;
Για πρώτη φορά θα δοθεί ένα νοµικό έρεισµα στα κράτη-µέλη
σαν την Ελλάδα που αντιτίθενται στην καλλιέργεια γενετικά τρο-
ποποιηµένων οργανισµών να αντιµετωπίσουν τις πιέσεις στον

Παγκόσµιο Οργανισµό Εµπορίου από άλλα κράτη, που είναι
υπέρ της καλλιέργειας γενετικά τροποποιηµένων οργανισµών.
Και τα πλεονεκτήµατα σταµατούν εδώ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ )

Ας δούµε τώρα τα µειονεκτήµατα, γιατί η δική µας θέση είναι
ότι πρόκειται για µία κακή απόφαση και ζητούµε από την ελλη-
νική Κυβέρνηση να την αντιµετωπίσει και από τους Έλληνες Ευ-
ρωβουλευτάς όλων των παρατάξεων να αντιταχθούν σ’ αυτήν
την απόφαση και να µην την υπερψηφίσουν τον Ιούνιο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Συγγνώµη. Όταν ήρθε σ’ εµάς, πάντως,
στο Συµβούλιο, εµείς πήραµε αρνητική θέση.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ναι, συµφωνώ, κύριε Υπουργέ. Δεν
αντιλέγω.

Όµως, επειδή θα έρθει τον Ιούνιο στην Ολοµέλεια του Ευρω-
κοινοβουλίου και στο Συµβούλιο, θέλω να παραθέσω κάποιες θέ-
σεις που αφορούν τα αρνητικά, τα µειονεκτήµατα της απόφασης
αυτής.

Πρώτον και πάρα πολύ σηµαντικό, η φερεγγυότητα, η αµερο-
ληψία της ΕΦΣΑ αµφισβητείται. Αµφισβητείται έντονα η µεθοδο-
λογία της, βάσει της οποίας προκύπτουν κάποια πορίσµατα δικά
της. Αµφισβητείται η αµεροληψία της, γιατί ανώτατα στελέχη της
φεύγουν και γίνονται διευθυντές κατά παράβαση των κοινοτικών
κανονισµών σε εταιρείες βιοτεχνολογίας. 

Άρα, λοιπόν, αυτή η επιτροπή, που αρχικά γνωµοδοτεί, είναι
φερέγγυα; Αρκούµαι να πω ότι η αµεροληψία της αµφισβητείται
και ο νοών νοείτω.

Δεύτερο µειονέκτηµα είναι ότι δεν λαµβάνει καθόλου υπ’ όψιν
η απόφαση αυτή τον κίνδυνο της επιµολύνσεως, που ανέφερε
πριν ο αξιότιµος Υπουργός. Δηλαδή ας υποθέσουµε –για να γίνει
κατανοητό αυτό που λέω- ότι η Βουλγαρία ως κράτος-µέλος δέ-
χεται την καλλιέργεια των γενετικά τροποποιηµένων οργανισµών,
αλλά λόγω της γύρης, λόγω των εντόµων, των πτηνών, των σπό-
ρων που µετακινούνται θα επιµολυνθούν δυνητικά –και ο κίνδυ-
νος είναι ιδιαιτέρως αυξηµένος- περιοχές στη βόρειο Ελλάδα
που ενδιαφέρουν ιδίως τον κ. Βελόπουλο. Άρα, λοιπόν, καταλα-
βαίνετε ότι υπάρχει ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα που πρέπει να
δούµε. 

Τρίτον, ανοίγει µία κερκόπορτα, αγαπητοί συνάδελφοι. Γιατί
ανοίγει µία κερκόπορτα; Γιατί φανταστείτε την ίδια πρακτική που
ακολούθησε η Κοµισιόν σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης να την
ακολουθήσουν τα κράτη-µέλη, δηλαδή, κύριε Υπουργέ, να έρ-
θουν και να πουν τα κράτη-µέλη «βγάζω την ουρά µου απ’ έξω
και παίζω το ρόλο Ποντίου Πιλάτου. Κοιτάξτε να δείτε, δεν είναι
δουλειά της κεντρικής κυβέρνησης, είναι δουλειά της αιρετής
Περιφέρειας», δηλαδή να κάνουν µία µετατόπιση της ευθύνης. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αυτός ο δρόµος που άνοιξε µε
αυτήν την απόφαση είναι ολισθηρός δρόµος. Θα πρέπει να τον
αποφύγουµε. Ανοίγουν πολλαπλές κερκόπορτες. 

Βεβαίως, η θέση τουλάχιστον του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού είναι ξεκάθαρη. Θα πρέπει σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και όχι σε επίπεδο κράτους-µέλους να ορθώσουµε το πρώτο
ανάχωµα. Θα πρέπει να υπάρξει ένα moratorium ευρωπαϊκού επι-
πέδου που να απαγορεύει την καλλιέργεια γενετικά τροποποιη-
µένων οργανισµών. Πρέπει, µε άλλα λόγια, να γίνει χρήση της
αρχής της προφυλάξεως, που υπάρχει στη Συνθήκη της Λισαβό-
νας, τη στιγµή που τίθενται ζητήµατα προστασίας του περιβάλ-
λοντος και διασφάλισης της δηµόσιας υγείας. Η θέση µας είναι
κρυστάλλινη, σαφέστατη και θα πρέπει να είναι ο γνώµονας της
ελληνικής Κυβέρνησης που νοµίζω ότι είναι, κύριε Υπουργέ. 

Έρχοµαι τώρα στα καθ’ ηµών, αφού έθεσα το ευρωπαϊκό πλαί-
σιο.

Ποιοι είναι οι δίαυλοι…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Καθ’ ηµάς, κύριε Ροντούλη. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: «Στα καθ’ ηµών», είπα, στα δικά µας

δηλαδή. Με γενική είναι, κύριε Παπαδηµούλη, ενώ είναι η καθ’
ηµάς ανατολή. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ο κ. Πολύδωρας θα µας πει. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τέλος πάντων. Εντάξει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το κατά µε γενική ση-
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µαίνει εναντίον. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Όχι µόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μόνο. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Όχι. Τέλος πάντων, δεν θα µείνουµε

σε λεξιλογικής φύσεως λεπτοµέρειες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ας προχωρήσουµε. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ας προχωρήσουµε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ας το πάρουµε ως αυτοκρι-

τική, κύριε Ροντούλη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εντάξει. Έρχοµαι, λοιπόν, στο ελλη-

νικό πλαίσιο. Τρεις είναι οι δίαυλοι µέσω των οποίων διοχετεύεται
ο κίνδυνος –να το πω έτσι- των γενετικά τροποποιηµένων οργα-
νισµών. 

Πρώτος δίαυλος είναι οι καλλιέργειες. Πώς έχουν τα πράγ-
µατα στις καλλιέργειες; Νοµίζω καλά, γιατί η Ελλάδα θέλει να
λέει και θεωρείται ότι είναι µία ζώνη απαλλαγµένη από γενετικά
τροποποιηµένους οργανισµούς. Μόνο που αυτό δεν πρέπει να
µείνει ένα διαφηµιστικό τρικ, ένα διαφηµιστικό σύνθηµα, να το
πω έτσι. Για να µη µείνει, όµως, σε επίπεδο διαφηµιστικού και
µόνο µηνύµατος, θα πρέπει να γίνονται οι κατάλληλοι έλεγχοι
δειγµατοληπτικά στις καλλιέργειες. Γίνονται; Νοµίζω ότι δεν γί-
νονται, τουλάχιστον στο βαθµό που θα έπρεπε. Γενικά, όµως, τα
πράγµατα είναι καλά. 

Δεύτερος δίαυλος είναι τα τυποποιηµένα προϊόντα που υπάρ-
χουν στα ράφια των πολυκαταστηµάτων. Εδώ υπάρχει ορατός
κίνδυνος; Υπάρχει. Πάρα πολλά από αυτά περιέχουν –και νοµίζω
ότι στη δευτερολογία του θα το θεµελιώσει πληρέστερα ο κ. Βε-
λόπουλος- γενετικά τροποποιηµένους οργανισµούς. Τι επιτάσσει
η ευρωπαϊκή νοµοθεσία; Επιτάσσει τη σήµανσή τους, να υπάρχει
ταµπελάκι, ένδειξη πάνω στη συσκευασία. Υπάρχει; Υπάρχει.
Είναι ευκρινές; Όχι και εκεί είναι το πρόβληµα. Δηλαδή, η σή-
µανση θα πρέπει να γίνει ευκρινέστερη, προκειµένου να την αντι-
λαµβάνεται ο καταναλωτής, που τώρα δυστυχώς δεν την
αντιλαµβάνεται. 

Έρχοµαι και στον τρίτο δίαυλο κινδύνου µεταλλαγµένων προϊ-
όντων που είναι οι ζωοτροφές. Εδώ τώρα ο κίνδυνος είναι υπαρ-
κτός και ορατός. Γιατί; Γιατί δεν υπάρχει σήµανση επί των
τελικών ζωοκοµικών προϊόντων που φτάνουν στον καταναλωτή.
Δεν υπάρχει δηλαδή σήµανση στο γάλα, στο τυρί, στο βούτυρο,
στο κρέας, δηλαδή δεν υπάρχει σήµανση στα ζωοκοµικά προϊό-
ντα που πιθανόν να προέρχονται από ζώα που τρέφονται µε ζω-
οτροφές, οι οποίες περιέχουν γενετικά τροποποιηµένους
οργανισµούς. 

Αυτό αποτελεί ένα παράδοξο, κύριε Υπουργέ. Ξέρετε γιατί;
Γιατί βάσει της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας οι ζωοτροφές θα πρέπει
να επισηµαίνονται. Άρα, λοιπόν, ο κτηνοτρόφος ξέρει τι βάζει στο
σιτηρέσιο των ζώων του, γιατί βλέπει τη σήµανση πάνω στις ζω-
οτροφές. Από εκεί και πέρα, όµως, η αλυσίδα πληροφόρησης
προς τον καταναλωτή κόβεται. Κόβεται, γιατί το τελικό ζωοκο-
µικό προϊόν δεν µας λέει αν προέρχεται από ζώο που έχει ταϊστεί
µε τέτοιου είδους ζωοτροφές που περιέχουν γενετικά τροποποι-
ηµένους οργανισµούς. 

Είναι, λοιπόν, ώρα να προχωρήσετε σε ένα εθνικό σήµα που
να λέει ότι αυτό το προϊόν είναι απαλλαγµένο από γενετικά τρο-
ποποιηµένους οργανισµούς, το συγκεκριµένο κτηνοτροφικό
προϊόν. Το κάνει η Γερµανία; Το κάνει. Το κάνει η Γαλλία; Το
κάνει. Το κάνει η Αυστρία; Το κάνει. Θα το κάνει και το Λουξεµ-
βούργο τώρα, για τον απλούστατο λόγο –και νοµίζω ότι ετέθη η
παράµετρος αυτή από συναδέλφους, το είπε και η κ. Παπαν-
δρέου στην οµιλία της- ότι φανταστείτε τα τελικής κατανάλωσης
κτηνοτροφικά προϊόντα των χωρών αυτών να έρχονται στην ελ-
ληνική αγορά και να αντιπαλεύουν µε τα δικά µας προϊόντα, που
δεν έχουν τη σήµανση αυτή, µολονότι τα ελληνικά κτηνοτροφικά
προϊόντα, είναι από τα καθαρότερα. Είναι σαν να αυτοχειριαζό-
µεθα µόνοι µας, είναι σαν να χάνουµε µόνοι µας το ανταγωνι-
στικό µας πλεονέκτηµα. 

Άρα, λοιπόν, ήρθε η ώρα να προχωρήσετε στην κατεύθυνση
αυτή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας τούτο: Εµείς του Λαϊκού

Ορθόδοξου Συναγερµού θεωρούµε -και δικαίως- ότι το ζήτηµα
των µεταλλαγµένων, αλλά γενικότερα της διατροφικής κρίσεως
µπορεί να είναι και σπουδαιότερο ακόµη από το ζήτηµα της πα-
γκόσµιας οικονοµικής κρίσης, γιατί αφορά όλους εµάς, αφορά
τα παιδιά µας, τις µελλοντικές γενιές και το ύψιστο αγαθό των
ανθρώπων, την υγεία.

Άρα, λοιπόν, πάρτε τα µέτρα που χρειάζεται. Ορθώστε το ανά-
στηµά σας και να ξέρετε ότι όχι µόνο ο ελληνικός λαός, αλλά
όλοι οι λαοί της ευρωπαϊκής ηπείρου θα είναι πίσω από εσάς. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε πολύ τον
κ. Ροντούλη. 

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας, Βουλευτής Κορινθίας, να
λάβει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, τα

τελευταία χρόνια µε πρόφαση τις παγκόσµιες διατροφικές ανά-
γκες, άρχισε να διαµορφώνεται ένα πλαίσιο αποδοχής της εισβο-
λής των µεταλλαγµένων στη διατροφική αλυσίδα, µία εισβολή
που ξεκινάει µε τους µεταλλαγµένους σπόρους από το χωράφι,
περνάει µέσα από τη διαδικασία της φυτικής και ζωικής παρα-
γωγής και βεβαίως καταλήγει στο πιάτο µας.

Πριν από ένα χρόνο το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αποφάσισε ότι
δεν είναι υποχρεωτική η σήµανση των ζωοτροφών που προέρ-
χονται από µεταλλαγµένα. Αυτό, βεβαίως, τι σηµαίνει; Σηµαίνει
ότι ο καταναλωτής δεν γνωρίζει εάν το γάλα, το κρέας ή το τυρί
που καταναλώνει προέρχεται από ζώα που έχουν καταναλώσει
τροφές µε µεταλλαγµένα υλικά. 

Επιπλέον –και θα αναφερθώ και σε αυτό που είπε ο κ. Ροντού-
λης- πρόσφατα η Επιτροπή Περιβάλλοντος –και είναι πολύ ση-
µαντικό- της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρότεινε να είναι επιλογή των
κρατών-µελών το αν θα επιτρέπουν ή θα απαγορεύουν την καλ-
λιέργεια των µεταλλαγµένων. 

Εγώ, αγαπητέ συνάδελφε, σε αυτήν την πρόταση δεν βρίσκω
κανένα πλεονέκτηµα, αφού η δυνατότητα που έχεις να απαγο-
ρεύεις την καλλιέργεια των µεταλλαγµένων πραγµατικά είναι
δώρον άδωρον.

Εάν αυτή η πρόταση εγκριθεί από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο,
θα έχει ανοίξει ο δρόµος, θα έχει ανοίξει όντως η Κερκόπορτα,
για την ανεξέλεγκτη είσοδο γενετικά τροποποιηµένων τροφών
στην Ευρώπη, γιατί θα συµβεί κάτι που είναι αυτονόητο και το
πιο σηµαντικό από όλα, πέρα απ’ αυτά που είπατε, κύριε συνά-
δελφε. Τα µεταλλαγµένα είδη είναι πολύ φθηνότερα. Είναι φθη-
νότεροι οι σπόροι, είναι χαµηλό το καλλιεργητικό κόστος και
φθηνότερες οι ζωοτροφές. Εάν κάποιες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης επιτρέψουν την παραγωγή τους, αυτό άµεσα θα αλλάξει
τους όρους της αγοράς, διότι άµεσα θα συµπαρασύρει και άλλες
χώρες –αν όχι όλες- στην καλλιέργεια µεταλλαγµένων, προκει-
µένου να κρατήσουν τα προϊόντα τους σε ανταγωνιστικό επί-
πεδο.

Θα µου πείτε ότι υπάρχουν ασφαλιστικές δικλίδες. Υπάρχει
ποσόστωση στην περιεκτικότητα των ζωοτροφών σε µεταλλαγ-
µένα. Υπάρχει η αδειοδότηση καλλιέργειας γενετικά τροποποιη-
µένων οργανισµών που, όµως, αφορούν µόνο εκείνα τα προϊόντα
που δεν είναι επιβλαβή για τη δηµόσια υγεία.

Και εδώ θα ήθελα να εκφράσω τον προβληµατισµό µου για την
επάρκεια αυτών των κανόνων. Κατ’ αρχάς, δεν υπάρχει καµµία
επιστηµονική µελέτη που να λέει ότι η ποσόστωση του 1% είναι
ασφαλής. Κατά δεύτερον, το αν είναι ή όχι τα µεταλλαγµένα επι-
βλαβή, είναι επίσης ένα ανοιχτό θέµα, αφού δεν γνωρίζουµε
ποιες µπορεί να είναι οι επιπτώσεις στις επόµενες γενιές. 

Βέβαια, το ζήτηµα της δηµόσιας υγείας, κύριε Πρόεδρε, δεν
είναι το µόνο πρόβληµα. Υπάρχει και το θέµα της προστασίας
του περιβάλλοντος και της βιοποικιλότητας, αφού µε τη γενετική
τροποποίηση χάνονται ντόπια είδη της παραδοσιακής µας πανί-
δας και χλωρίδας.

Κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι η νοµοθεσία
σε ευρωπαϊκό επίπεδο έχει κενά. Αυτό σηµαίνει ότι η ευθύνη
αυτής της Κυβέρνησης για την προστασία της δηµόσιας υγείας
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είναι πολύ µεγάλη και, δυστυχώς, δεν έχετε κατορθώσει ακόµα
να θωρακίσετε τους πολίτες µε ένα ξεκάθαρο νοµικό πλαίσιο.

Δεν υπάρχει σαφής διαχωρισµός στους φορείς που εµπλέκο-
νται και είναι πολλοί, δηλαδή πάνω από δεκαπέντε, όπως προκύ-
πτει και από την απάντηση που έδωσε το Υπουργείο σας, ύστερα
από σχετική ερώτηση συναδέλφου και που αφορούσε βεβαίως
την έκδοση και εφαρµογή ενός κρατικού πρότυπου, ενός σήµα-
τος για την επισήµανση των καθαρών προϊόντων.

Ενώ στην απάντηση της συναδέλφου αναφέρεται πριν από
δύο µήνες ότι θα συγκροτηθεί µία επιτροπή, µας είπε ο κύριος
Υπουργός ότι ήδη συγκρότησε την επιτροπή, ήρθε και σε επαφή
µε τους δεκαπέντε οργανισµούς και έχει έτοιµα τα πορίσµατα,
προκειµένου να τα δώσει στη δηµοσιότητα. Θα περιµέναµε αυτή
η διαδικασία, κύριε Υπουργέ, να είχε γίνει µέσω της αντίστοιχης
επιτροπής, ώστε να ενηµερωθούµε πραγµατικά ποιες είναι οι
προθέσεις του Υπουργείου, αλλά και ποιες είναι οι θέσεις όλων
των εµπλεκοµένων φορέων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτή η γραφειοκρατία, αυτή η διάχυση των αρµοδιοτήτων, κα-
ταδικάζει οποιαδήποτε προσπάθεια σε αποτυχία. 

Για µας, για τη Νέα Δηµοκρατία, το µέτρο της προαιρετικής
σήµανσης, ό,τι και να αφορά, δεν αρκεί. Θα πρέπει να είναι υπο-
χρεωτικό και για τα µεταλλαγµένα, αλλά και για τα καθαρά προϊ-
όντα. 

Μας είπε ο κύριος Υπουργός ότι έχετε πάρει πρωτοβουλίες
για την επισήµανση, τη σήµανση και των µεταλλαγµένων προϊό-
ντων που κυκλοφορούν στην κάθε αγορά. Δυστυχώς, δεν µας
είπε τίποτα συγκεκριµένο, αφού, όπως είπατε, οι χώρες µε τις
οποίες συνεργάζεστε, η Γαλλία, η Αυστρία, η Γερµανία, ήδη
έχουν προχωρήσει σε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες, σε συγκε-
κριµένα µέτρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει επιπλέον το πρόβληµα της εργαστηριακής αδυναµίας

στον έλεγχο των σπόρων. Δεν είναι λίγες οι φορές που το Κέντρο
Ελέγχου Πολλαπλασιαστικού Υλικού εξέδωσε αναλύσεις, αφού
οι σπόροι είχαν διατεθεί στην αγορά. Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ,
ότι έχουν βρεθεί µεταλλαγµένες σοδειές, χωρίς να ξέρουµε αν
προέρχονταν από µεταλλαγµένους σπόρους ή από επιµόλυνση.

Θέλω, λοιπόν, να σας ρωτήσω ειλικρινά το εξής: Έπειτα από
όλα αυτά, είστε απολύτως σίγουροι, όπως διαβεβαιώνετε, ότι δεν
κυκλοφορούν µεταλλαγµένοι σπόροι; Υπάρχει ένα ερώτηµα: Σε
περίπτωση επιµόλυνσης, ποιος θα αποζηµιώσει τους παραγω-
γούς και µε ποια διαδικασία; Υπάρχει νοµικό πλαίσιο; Με τον
ΕΛΓΑ πιστεύετε ότι µπορεί να γίνει κάτι τη στιγµή που δεν απο-
ζηµιώνει ούτε τις συνηθισµένες καταστροφές;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θέση της Νέας Δηµοκρατίας
είναι ξεκάθαρη: Ποιοτική ελληνική γεωργία, καθαρή από µεταλ-
λαγµένα. Πρέπει, επιτέλους, ο καταναλωτής να γνωρίζει την προ-
έλευση της τροφής και, δυστυχώς, αυτό δεν το έχετε
διασφαλίσει. Γι’ αυτό χρειάζεται ένα ισχυρό εθνικό πλαίσιο, αλλά
και πρωτοβουλίες σε ευρωπαϊκό επίπεδο, τις οποίες δεν έχετε
αναλάβει. Να σας θυµίσω ότι η Νέα Δηµοκρατία είχε πρωτοστα-
τήσει ενάντια στις εισαγωγές µεταλλαγµένων στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Είναι προς το συµφέρον του ελληνικού λαού και του αγροτικού
τοµέα να διατηρήσουµε καθαρά και ποιοτικά τα προϊόντα µας.
Δεν πρέπει να πέσουµε στην παγίδα του µεταλλαγµένου, δεν
πρέπει να πέσουµε στην παγίδα του φθηνού, διότι, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η ποιότητα είναι το συγκριτικό
πλεονέκτηµα της γεωργίας και της κτηνοτροφίας µας για το µέλ-
λον της χώρας µας. Το αγνό προϊόν δεν πρόκειται ποτέ να χάσει
την αξία του και σ’ αυτό θα πρέπει να επενδύσουµε ως χώρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κωνσταντίνο Κόλλια.
Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαος Παπακωνσταντίνου,
Βουλευτής Β’ Αθηνών, να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-

δρε.
Το πρώτο ζήτηµα είναι ότι η δυσκολία και η δυσχέρεια που

υπάρχει για τις µεγάλες εταιρείες και τα µονοπώλια στον τοµέα
της αγροτικής οικονοµίας και της βιοτεχνολογίας είναι ότι δεν
έχει επιτευχθεί ακόµα στον απαιτούµενο βαθµό, όπως εκτιµούν,
να µπουν µαζικά στην αγροτική παραγωγή οι γενετικά τροποποι-
ηµένοι οργανισµοί στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κατά την εκτίµησή µας, αυτό οφείλεται στην αντίσταση των
λαών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που µεγάλωσε και µε αφορµή
τα διάφορα διατροφικά σκάνδαλα που αποκαλύφθηκαν τα τελευ-
ταία δέκα µε δεκαπέντε χρόνια. Αυτήν την αντίσταση, η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, το Διευθυντήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
–βεβαίως, σε αρµονική ζεύξη µ’ αυτές τις µεγάλες εταιρείες-
προσπάθησε και προσπαθεί να την παρακάµψει µε το επιτηδευ-
µένα πολυσχιδές και δαιδαλώδες του θεσµικού πλαισίου, έτσι
ώστε να δηµιουργείται η ψευδαίσθηση στους λαούς ότι έχουν
παρθεί όλα τα απαραίτητα µέτρα ασφαλείας.

Την προσπάθεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήδη από το 2000 να
χρυσώσει το χάπι και στη χώρα µας, την αποκάλυψε µε συγκρο-
τηµένη παρέµβασή του αυτά τα χρόνια το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας και καταψήφισε όλες τις οδηγίες και τους κανονισµούς,
επειδή ακριβώς είναι αντίθετο µε τη χρησιµοποίηση των γενετικά
τροποποιηµένων οργανισµών στην παραγωγή αγροτικών προϊό-
ντων και τροφίµων, από τη σκοπιά των αναγκαιοτήτων της δηµό-
σιας υγείας και της προστασίας του περιβάλλοντος.

Σε αντιδιαστολή και αντίθεση µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία υπερψήφισαν όλους
τους κανονισµούς και τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ακριβώς επειδή είναι υπέρ της χρησιµοποίησης των γενετικά
τροποποιηµένων οργανισµών στην παραγωγή αγροτικών προϊό-
ντων και τροφίµων, διατηρώντας, βέβαια, τη σχετική διγλωσσία
και την καλπάζουσα δηµαγωγία τους, κατά τόπους, κατά νοµούς
και κατά περιφέρειες και κατά ακροατήριο.

Ο Συνασπισµός καταψήφισε τις βασικές οδηγίες και υπερψή-
φισε όλο το υπόλοιπο νοµοθετικό πλαίσιο για τους γενετικά τρο-
ποποιηµένους οργανισµούς, αποκαλύπτοντας και επιδει-
κνύοντας ότι αυτή ακριβώς η διφορούµενη προσαρµογή του έχει
τα χαρακτηριστικά της συµµόρφωσης.

Το νοµοθετικό πλαίσιο είναι στη µεγαλύτερή του έκταση και
στα νευραλγικά του ζητήµατα αντιεπιστηµονικό, ψευδεπίγραφο,
παραπλανητικό και υποκριτικό. Είναι αντιεπιστηµονικό το πλαίσιο
για τη συνύπαρξη µεταλλαγµένων µε συµβατικές και βιολογικές
καλλιέργειες και ιδίως µε τη σηµαία της αρµονικής συνύπαρξης.
Και αυτή η αντίληψη που είναι επίσηµη γραµµή της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, προσπερνά τα ζητήµατα της γενετικής επιµόλυνσης,
για να µη µιλήσουµε για γενετική ρύπανση.

Αντιεπιστηµονικά, επίσης, είναι τα κριτήρια επισήµανσης,
επειδή τα όρια ανοχής δεν έχουν καθοριστεί µε ιατρικά και επι-
δηµιολογικά κριτήρια, αλλά µε καθαρά εµπορικά κριτήρια. Είναι
παραπλανητικό και επικίνδυνο το νοµοθετικό πλαίσιο, γιατί µε-
ταφέρει ευθύνες του κράτους στους καταναλωτές για την αξιο-
λόγηση της επικινδυνότητας ή όχι των προσφεροµένων
µεταλλαγµένων τροφίµων. Είναι υποκριτικό το πλαίσιο για τους
ελέγχους, επειδή οι έλεγχοι είναι γραφειοκρατικοί και καπιταλι-
στικοί και περιορίζονται –στην καλύτερη των περιπτώσεων- στην
αξιολόγηση των φακέλων που υποβάλλουν οι πολυεθνικές µε τα
πειράµατα και τις δοκιµές που έκαναν οι ίδιες και αποδεικνύουν
την ακινδυνότητα των προϊόντων τους.

Για το ΚΚΕ, το επισιτιστικό και διατροφικό ζήτηµα είναι κοινω-
νικό και πολιτικό ζήτηµα και όχι τεχνολογικό. Δεν είναι ούτε τε-
χνοκρατικό ούτε επιστηµολογικό ζήτηµα. 

Ο πραγµατικός στόχος των πολυεθνικών είναι η αύξηση των
κερδών τους και η διαιώνιση της εξάρτησης ολόκληρων χωρών
και λαών. Το παγκόσµιο πρόβληµα της πείνας είναι µια φαρισαϊκή
αποπροσανατολιστική επίκληση. 

Ο ίδιος ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τροφίµων µε µία πολύ εµ-
βαθυµένη -επιτρέψτε µου την έκφραση- µελέτη, κατέληξε στο ότι
ήδη µε την υπάρχουσα συµβατική γεωργία µπορούν να παράγο-
νται τρόφιµα αρκετά για να ικανοποιήσουν τις διατροφικές ανά-
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γκες τουλάχιστον δεκατεσσάρων δισεκατοµµυρίων ανθρώπων. 
Βάσει των στοιχείων του 2008 του Παγκόσµιου Οργανισµού

Φαρµάκων, η παγκόσµια παραχθείσα παραγωγή τροφίµων
έφτανε για να διατραφούν δέκα δισεκατοµµύρια άνθρωποι σε
συνθήκες –και να το υπογραµµίσουµε- του 2008, που ένα δισε-
κατοµµύριο εκατό εκατοµµύρια ανθρώπινα όντα βρίσκονται στα
όρια της έσχατης πείνας. Όχι της πείνας, αλλά της έσχατης πεί-
νας και οι λέξεις δεν είναι δικές µας. Και την ίδια στιγµή –αυτές
τις µέρες το ζούµε- οι διεθνείς τιµές για το σιτάρι, το καλαµπόκι,
το ρύζι, τη σόγια κ.λπ., «σπάνε» τα ιστορικά ορόσηµα της ανό-
δου. Ζήτω τα ανθρώπινα δικαιώµατα! 

Είναι απύθµενος ο φαρισαϊσµός των πολυεθνικών που έγκειται
στο ότι µε λιγότερο ασφαλή τρόφιµα µπορούν να σωθούν οι πει-
νασµένοι. Αυτή η άποψη εκφράστηκε από τις Ηνωµένες Πολι-
τείες πριν λίγα χρόνια µε την επισιτιστική βοήθεια που
πρόσφεραν οι ΗΠΑ σε διάφορες χώρες µε µεταλλαγµένα τρό-
φιµα και µε στόχο να τα επιβάλλουν και στην αγορά.

Όσο οι πολυεθνικές και τα µονοπώλια χρησιµοποιούν κάθε τε-
χνολογία και βιοτεχνολογία µε κίνητρο τη µεγιστοποίηση των
κερδών, όσο το κέρδος θα αποτελεί το βασικό κριτήριο παραγω-
γής των αγροτικών προϊόντων και τροφίµων, ο κίνδυνος για το
περιβάλλον και τη δηµόσια υγεία θα είναι υπαρκτός, πραγµατι-
κός και θα διογκώνεται. 

Γι’ αυτό, η πάλη κατά των πολυεθνικών και των µονοπωλίων
µπορεί να αποτρέψει ορισµένες άµεσες αρνητικές συνέπειες και
να κάνει πιο αποτελεσµατικούς τους οποιουσδήποτε ελέγχους,
µόνο αν εντάσσεται στην πάλη για την ανατροπή της κυριαρχίας
και της εξουσίας των µονοπωλίων στην Ευρώπη και βεβαίως και
στην Ελλάδα. 

Η διαδροµή των οµιλητών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
στη σηµερινή συζήτηση αποκαλύπτεται ως «ώδινεν όρος και έτε-
κεν µυν» και η διαδροµή των οµιλητών του δεν µπόρεσε να ξε-
φύγει -εκτός από ελάχιστες αναλαµπές- από τη φιλοκυβερνητική
και φιλοπασοκική τροχιά της πολιτικής του επιχειρηµατολογίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ας συνεχίσω, όµως, µε το συλλογισµό τους. Το lobby της βιο-

τεχνολογίας κάνει τα ίδια πράγµατα, ακολουθεί την ίδια µεθοδο-
λογία, προβάλλει τα ίδια κριτήρια και ενστερνίζεται τις ίδιες
οικονοµικές και ιδεολογικές αξίες. Υποτάσσει, δηλαδή, τις επι-
στηµονικές επιτεύξεις στις αναγκαιότητες του κέρδους. Κάνει τα
ίδια πράγµατα µε τα lobbies της ακτοπλοΐας και της κρουαζιέ-
ρας, της φαρµακοβιοµηχανίας, της ενεργειακής αγοράς, των µε-
γαλοξενοδόχων, των ιπποτών του χρήµατος, των
µεγαλοεισαγωγέων γεωργικών εφοδίων και φαρµάκων, των βα-
ρόνων του ηλεκτρονικού τζόγου.

Ποια είναι αυτά τα κριτήρια; Είναι τα κριτήρια της ανάκτησης
της επιχειρηµατικότητας, της ελεύθερης διακίνησης κεφαλαίων
και εµπορευµάτων -βεβαίως και γονιδίων- της εκτίναξης της
ανταγωνιστικότητας, της ανύψωσης της κερδοφορίας και της
απελευθέρωσης της αγοράς µε την άρση των γραφειοκρατικών
εµποδίων και µε τις επιβαλλόµενες µοντέρνες ρυθµίσεις στην
αγορά. 

Έτσι, ο ΛΑΟΣ βγαίνει στο ξέφωτο, αµήχανο να αναγνωρίζει τον
εαυτό του. Εµείς βάζουµε και στους εκπροσώπους του ΛΑΟΣ,
αλλά και των άλλων πολιτικών κοµµάτων ορισµένα κρίσιµα ζητή-
µατα. Τι θα έλεγαν να καταργηθεί το βιοµηχανικό και εµπορικό
απόρρητο; Τι θα έλεγαν να φύγουν οι µεγάλες εταιρείες από τη
χρηµατοδότηση των ερευνητικών προγραµµάτων στα πανεπιστή-
µια και στα επιστηµονικά ινστιτούτα; Τι θα έλεγαν για τις ρήσεις
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που λένε ότι τα µέτρα ελέγχου πρέ-
πει να είναι συµβατά προς τους κανόνες του Παγκοσµίου Οργα-
νισµού Εµπορίου ή ότι τα µέτρα περιορισµού της απόφασης της
Συνόδου των Υπουργών Γεωργίας στις 27 Σεπτεµβρίου 2010 –
το διαβάζω- «δεν πρέπει να αφορούν τους κινδύνους για το πε-
ριβάλλον ή την υγεία, ώστε να διατηρηθεί το κύρος της
επιστηµονικής αξιολόγησης της ευρωπαϊκής αρχής για την
ασφάλεια των τροφίµων»;

Και η υποκρισία και ο φαρισαϊσµός έχουν όρια, τέλος πάντων! 
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κόλαο Παπακωνσταντίνου.
Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπι-

σµού της Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµήτρης Παπαδηµού-
λης, Βουλευτής Β’ Αθηνών να λάβει το λόγο. 

Κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, µιας και ο λόγος

για τα µεταλλαγµένα και περιµένοντας να έρθει η σειρά µου ως
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, θα σας πω τι σκέφτηκα όταν
άκουσα τις ανακοινώσεις του κ. Πεταλωτή για τις αποφάσεις του
σηµερινού Υπουργικού Συµβουλίου.

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Τι σχέση έχει αυτό µε
τα µεταλλαγµένα, κύριε Παπαδηµούλη; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Θα το ακούσετε αµέσως
µετά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Με συγχωρείτε που
αδηµονώ, κύριε Παπαδηµούλη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι η µεταλλαγµένη πολιτική του
ΠΑΣΟΚ! 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Βελόπουλε, µην
διακόπτετε.

Συνεχίστε, κύριε Παπαδηµούλη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Σήµερα είναι η µέρα της

ολοκλήρωσης µιας ραγδαίας µετάλλαξης του ΠΑΣΟΚ. Μιλάµε
για ένα γενετικά τροποποιηµένο µηχανισµό. Το σοσιαλιστικό
ΠΑΣΟΚ της αναδιανοµής υπέρ των ασθενέστερων, της προστα-
σίας και της αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας, ανακοίνωσε
ένα γενικό πωλητήριο όπως–όπως και όσο–όσο του 100% της
κρατικής συµµετοχής, που απέµεινε σε µια σειρά επιχειρήσεις,
την ώρα που η χρηµατιστηριακή τους αποτίµηση είναι στα τάρ-
ταρα. 

Σας ερωτώ, κύριε Κουτσούκο, το εξής: Τι σχέση έχει αυτό µε
το σοσιαλισµό που διατηρείτε στην ταµπέλα σας; Έχει τόση
σχέση όση έχει «ο Φάντης µε το ρετσινόλαδο». Και επειδή ήσα-
σταν στο Υπουργικό Συµβούλιο και συναποφασίσατε, σας ερωτώ
το εξής: Αυτά θα τα πουλήσετε κοψοχρονιά, όσο–όσο και όπως–
όπως, µέσα σε λίγους µήνες, ακόµα κι αν σας προσφέρουν ένα
πινάκιο φακής, ακόµα κι αν σας προσφέρουν ως τίµηµα όσα βγά-
ζουν αυτές οι επιχειρήσεις και προσφέρουν ως κέρδη σε ένα,
δύο, τρία χρόνια, κύριε Μπεντενιώτη; Ή µπορεί να πείτε «όχι, δεν
πουλάµε»; 

Ανακοινώσατε, επίσης, ένα πακέτο πρόσθετης φοροεπιδρο-
µής. Ανακοινώσατε 6,5 δισεκατοµµύρια πρόσθετα µέτρα για το
2011, πέρα από αυτά που προβλέπει ο προϋπολογισµός. Μα,
εσείς δεν λέγατε ότι η υλοποίηση του προϋπολογισµού είναι
µέσα στους στόχους και ότι αν χρειαστούν –έτσι µας λέγατε πριν
από το Πάσχα- νέα µέτρα, αυτά θα ήταν το πολύ 3 δισεκατοµµύ-
ρια; Τώρα πάτε σε υπερδιπλάσια ποσά, ενώ δεν πιάνετε και τη
φοροδιαφυγή.

Οι φόροι που ανακοινώνετε επισήµως ή µε διαρροές δεν αφο-
ρούν τους έχοντες και κατέχοντες. Πρόκειται για νέα βάρη στους
ασθενέστερους, στα κορόιδα ή επί δικαίων και αδίκων µέσω της
αύξησης των εµµέσων φόρων. Μα, οι έµµεσοι φόροι θα αυξή-
σουν κι άλλο τον πληθωρισµό και θα βαθύνουν την ύφεση. Έτσι,
θα µειώσουν και πάλι τα έσοδα, θα αυξήσουν το χρέος και θα
έρθετε πάλι µε νέα µέτρα. Όταν έρθει, λοιπόν, η σειρά σας, να
µας µιλήσετε και γι’ αυτήν τη µετάλλαξη, γιατί και αυτή είναι επι-
κίνδυνη για τη δηµόσια υγεία και το δηµόσιο συµφέρον. 

Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα στο αντικείµενο της επερώτησης των
συναδέλφων του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. 

Δύο είναι τα µεγάλα θέµατα που τίθενται µε αφορµή τη συζή-
τηση.

Το ένα είναι ότι οι ευρωπαϊκές άµυνες στην εισβολή των µε-
ταλλαγµένων διαβρώνονται και ροκανίζονται. Και αυτό σας το
λέω και µε την εµπειρία της θητείας µου στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο από το 2004 µέχρι το 2009. 

Το πανίσχυρο lobby των πολυεθνικών εταιρειών που προω-
θούν τα µεταλλαγµένα, είτε λέγεται «MOSADO» για το καλα-
µπόκι, είτε «BASF» για την πατάτα, ξοδεύει πολλά λεφτά πάνω
και κάτω από το τραπέζι για να έχει παραγγελίες –ότι αυτά τα
πράγµατα είναι καλά, µαϊµού επιστηµονικές µελέτες- και για να
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κάµπτει την αναστέλλουσα µειοψηφία στο συµβούλιο. Κάποιες
χώρες µετακινήθηκαν από το «όχι» στην αποχή και έτσι άνοιξε η
κερκόπορτα για την ανάπτυξη. Αυξήθηκε το επιτρεπτό όριο και
νοθεύτηκε η αυστηρότητα στη σήµανση. 

Έτσι, µαζί και µε το ψήφισµα, την τροποποίηση του κανονι-
σµού που ψηφίστηκε στην Επιτροπή Περιβάλλοντος – κατά πλει-
οψηφία, κύριε Ροντούλη- και επίκειται η εισαγωγή της στην
Ολοµέλεια, η Ευρωπαϊκή Αριστερά, η Ευρωοµάδα της Αριστε-
ράς, καταψήφισε και κατήγγειλε αυτή την αλλαγή. Έτσι, επιχει-
ρείται µια αρνητική εξέλιξη. 

Εκεί δεν αρκεί αυτό που κάνουν τόσα χρόνια οι κυβερνήσεις
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, δηλαδή ότι απλά διαχω-
ρίζουµε τη θέση µας. Χρειάζεται αποτελεσµατικότερη άµυνα στο
όνοµα της προστασίας της δηµόσιας υγείας. 

Και έρχοµαι τώρα και στο κοµµάτι Ελλάδα. Ακριβώς επειδή η
ευρωπαϊκή άµυνα υποχωρεί και νοθεύεται και οι χαραµάδες γί-
νονται πορτοπαράθυρα για την εισβολή των µεταλλαγµένων,
στην Ελλάδα αυτό το έλλειµµα που παρατηρείται χρόνια τώρα –
δηλαδή αυστηροί στα λόγια, αλλά όχι στην πράξη- πρέπει να
σταµατήσει.

Πού οφείλεται αυτό το έλλειµµα; Πρώτον, δεν είναι επαρκείς
οι έλεγχοι. Δεύτερον, υπάρχει ένα χάος οργανωτικό, διοικητικό
µε τις αρµοδιότητες για το ποιος κάνει τι. Η νοµοθεσία έχει τρύ-
πες, ο τρόπος που δουλεύει η διοίκηση έχει τρύπες. Το θέµα της
σήµανσης πάλι και της ενηµέρωσης του πολίτη πάσχει σοβαρά.
Το αποτέλεσµα είναι ότι και στις ζωοτροφές και στις τροφές, θέ-
λετε µεταλλαγµένα, θέλετε µε τις χρωστικές ουσίες, θέλετε µε
τα συντηρητικά, προστίθενται κίνδυνοι για τη δηµόσια υγεία και
άγνωστοι «Χ» που αύριο θα µας προκαλέσουν καρκινογενέσεις
και άλλες ασθένειες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ, λοιπόν, χρειάζονται δραστικά µέτρα. Άκουγα τον κ. Κόλ-
λια, κούναγε το δάχτυλο, κάνοντας σοβαρή κριτική στις παρα-
λείψεις του δεκαοκτάµηνου της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ. Μα
όσα έλεγε, αφορούν και τα πεντέµισι χρόνια της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Διότι στο θέµα αυτό, κύριε Κουτσούκο, συνεχίζετε την πο-
λιτική της Νέας Δηµοκρατίας: Στα λόγια αυστηροί, στο «όχι»,
στην πράξη πολύ ανεκτικοί, πολύ δεκτικοί. Νοµίζω ότι εδώ βλά-
πτουµε και το δηµόσιο συµφέρον. 

Τα τελευταία δέκα-δώδεκα χρόνια, σύµφωνα µε επίσηµα στοι-
χεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της EUROSTAT, ενώ το
αγροτικό εισόδηµα κατά µέσο όρο στις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης αυξήθηκε πάνω από 10%, στην Ελλάδα µειώθηκε πάνω
από 25%. Αυτό έγινε τα τελευταία δέκα-δώδεκα χρόνια, επανα-
λαµβάνω, από το 1996 µέχρι το 2008. Είναι επίσηµα στοιχεία.
Είναι και η Νέα Δηµοκρατία µέσα και το ΠΑΣΟΚ. Το ξέρει και ο
κάθε αγρότης που µας ακούει. 

Αυτή την ώρα, λοιπόν, η στροφή στο υγιεινό προϊόν, στο βιο-
λογικό προϊόν, στο καθαρό προϊόν, θα µπορούσε να προσθέσει
εισόδηµα και παραγωγή µαζί και µε την αυστηρή ετικέτα, η οποία
έχει εµπορική αξία ότι αυτό το πράγµα είναι καθαρό και από επι-
µείξεις και από επιµολύνσεις από τα γενετικά προϊόντα. Αν, λοι-
πόν, εφαρµόζουµε αυστηρά µία νοµοθεσία εναντίον των
µεταλλαγµένων, στην πράξη και όχι στα λόγια, δεν προστατεύ-
ουµε µόνο τον καταναλωτή τον Έλληνα, αλλά δηµιουργούµε
προστιθέµενη αξία για την ελληνική γεωργική και κτηνοτροφική
παραγωγή, που µπορεί να δώσει περισσότερο εισόδηµα στον
Έλληνα γεωργό, στον Έλληνα κτηνοτρόφο. 

Και εδώ χρειάζεται να φύγουµε από τα λόγια και να πάµε στην
πράξη, διότι µέσα από αυτή τη συζήτηση φάνηκαν τα τεράστια
ελλείµµατα. Για όλα τα θέµατα που συζητούµε αν πάτε και ρω-
τήσετε ποιος είναι αρµόδιος να το κάνει αυτό, να το αρχίσει και
να το τελειώσει, θα δείτε ότι ο ένας φορέας δείχνει τον άλλο,
κάτω από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Γεωργικής Ανά-
πτυξης, µε αποτέλεσµα οι έλεγχοι να είναι πληµµελείς. Και οι
εταιρείες αυτές, χρησιµοποιώντας και τα δίκτυα φθηνών πολυε-
θνικών σούπερ µάρκετ, πουλάνε ήδη σε µεγάλη έκταση προϊόντα
που χρησιµοποιούν έντονα τα µεταλλαγµένα. Μιλάµε και για τρο-
φές που χρησιµοποιούν όχι µόνο οι ενήλικες, αλλά και µικρά παι-
διά. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και επικίνδυνο.

Ευχαριστώ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαδηµούλη.
Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ

κ. Εµµανουήλ Μπεντενιώτης, Βουλευτής της Α’ Πειραιώς, να
λάβει το λόγο, κλείνοντας τον κατάλογο των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων.

Ορίστε, κύριε Μπεντενιώτη, έχετε το λόγο.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα η προστασία των

καταναλωτών από τους κινδύνους των µεταλλαγµένων τροφίµων
είναι πράγµατι ιδιαίτερης σηµασίας ζήτηµα. Αναντίρρητα γι’ αυτό
και η ευαισθησία και η αγωνία για τα µέτρα προστασίας που είναι
σκόπιµο να ισχύουν, είναι απόλυτα δικαιολογηµένη.

Υπό αυτήν την άποψη, η επερώτηση των κυρίων συναδέλφων
έρχεται να προσθέσει στη συστράτευση που απαιτείται προς
αυτή την κατεύθυνση, πλην µόνο οι επισηµάνσεις των κινδύνων
που προσδιορίστηκαν είναι πέρα από κάθε έννοια υπερβολικές.
Γιατί το θεσµικό νοµοθετικό πλαίσιο που ισχύει στη χώρα µας
είναι ειδικότερα αυστηρό, αλλά περαιτέρω και ιδιαίτερα αποτε-
λεσµατικό, αφού η χώρα µας έχει σε ισχύ τους αυστηρότερους
κανόνες προστασίας των καταναλωτών σε ολόκληρη την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Ακριβέστερα, η χώρα µας έχει την πλέον ολοκλη-
ρωµένη προσέγγιση για τη διατροφική ασφάλεια. 

Άλλωστε, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
έχει προωθήσει τη διαδικασία που βρίσκεται ήδη και σε εξέλιξη,
για την προµήθεια ψηφιακών προγραµµάτων, µε άµεση προτε-
ραιότητα το πρόγραµµα ιχνηλασιµότητας των τροφίµων για την
παρακολούθηση της πορείας των ειδών διατροφής, από το
σπόρο µέχρι το σηµείο πωλήσεων, όλων των προϊόντων, ενώ πα-
ράλληλα µε την προωθούµενη νοµοθέτηση θα προβλέπεται το
πλήρες περιεχόµενο των ενδείξεων και των στοιχείων της ετικέ-
τας των προϊόντων που κυκλοφορούν στη χώρα µας, τα οποία
πρέπει να αναφέρονται στη συσκευασία, ακριβώς για να διασφα-
λίζεται αποτελεσµατικά ακόµη περισσότερο η δηµόσια υγεία.

Έτσι, µετά από αυτή τη θωράκιση, µπορούµε να ισχυριστούµε
ότι έχουµε επιτύχει το πλέον άριστο αποτέλεσµα, χωρίς αυτό να
µας εφησυχάζει ή να µας αποτρέπει στο να συνεχίσουµε µε την
ίδια επίταση προς την κατεύθυνση της επερώτησης: Στην ευθύνη
προστασίας του καταναλωτικού κοινού, αλλά και στην ενηµέ-
ρωση που πρέπει να διασφαλίζεται για τους πολίτες.

Άλλωστε, στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή οι γενετικά τροποποιηµέ-
νοι οργανισµοί αντιµετωπίζονται όχι µόνο µε δυσπιστία αλλά και
µε σαφή άρνηση, όταν στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής
αυτά τα προϊόντα θεωρούνται πλέον φυσιολογικά. Γι’ αυτό, το
1998 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επιβάλλει την αναστολή πωλήσεων
αυτών των προϊόντων, ενώ το Νοέµβριο του 2003 τίθεται σε
εφαρµογή κανονισµός µε τον οποίο ορίζεται ως υποχρεωτική η
αναγραφή στη συσκευασία των σχετικών δεδοµένων στοιχείων.
Αλλά το φθινόπωρο του 2010 παρακολουθούµε ότι έχουµε µία
διάσταση των θέσεων στο πρόβληµα των ευρωπαϊκών κρατών.

Η χώρα µας, όµως -πρέπει να υπογραµµίσουµε µε έµφαση
εδώ- εξακολουθεί να παραµένει σταθερά στη σαφή θέση κατά
των µεταλλαγµένων προϊόντων, αφού άλλωστε και η ελληνική
κοινωνία διατυπώνει τα µεγαλύτερα ποσοστά που φτάνουν και
το 93% µη αποδοχής αυτών των µεταλλαγµένων προϊόντων και
των σπόρων στη λειτουργία της αγοράς. Έτσι, µε συνέπεια σε
αυτή τη θέση η Κυβέρνηση επιµένει ανταποκρινόµενη σε αυτήν
την απαίτηση και γι’ αυτό θεωρεί το πρόβληµα ιδιαίτερα σηµα-
ντικό, αντιµετωπίζοντάς το δε µε υψηλό αίσθηµα ευθύνης.

Όµως κι εµείς προσθέτουµε στην τεκµηρίωση της αιτιολογη-
µένης επερώτησης τη δική µας άποψη συµφωνήσαµε στο ότι
πρέπει να συνεχίσουµε µε ακόµη υψηλότερο αίσθηµα ευθύνης
προς την κατεύθυνση της περιφρούρησης της δηµόσιας υγείας.
Όµως γι’ αυτό, προς αυτήν την κατεύθυνση, θα πρέπει να συ-
στρατευθούν όλες οι κοινωνικές δυνάµεις, όλες οι παραγωγικές
τάξεις, όλοι οι κοινωνικοί εταίροι. Γιατί πρέπει να θεωρηθεί το ζή-
τηµα εξόχως σπουδαίο και σοβαρό, αφού αναφέρεται όχι µόνο
στη διατροφή του πληθυσµού, αλλά κυρίως και στην προοπτική
που διασφαλίζεται από την Κυβέρνηση και από την πατρίδα µας

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΘ ’ - 23 ΜΑΪΟΥ 2011                                                                                               10923



στις νεότερες γενιές. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπεντενιώτη.
Αντιλαµβάνοµαι ότι έχουµε δύο Βουλευτές από τους επερω-

τώντες συναδέλφους έτοιµους και πρόθυµους για δευτερολο-
γία.

Καλείται ο πρώτος επερωτών, κ. Κυριάκος Βελόπουλος, ο
οποίος εντριφεί ειδικώς στο θέµα, όπως είµαι σε θέση να γνω-
ρίζω, να λάβει το λόγο για δευτερολογία.

Ορίστε, κύριε Βελόπουλε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε, για τα καλά λόγια.
Θα ήθελα ειλικρινά ως άνθρωπος προς άνθρωπο να απευ-

θυνθώ στο φίλο του ΚΚΕ, στο συνάδελφο. Εµείς το µόνο που κά-
ναµε είναι να θέσουµε ένα θέµα για συζήτηση και είπαµε ότι
πρέπει να το δούµε όλοι µαζί, πρέπει να το συζητήσουµε µαζί.
Μου θυµίζετε αυτόν που του δείχνουν το φεγγάρι και κοιτάει το
δάχτυλο. Και αντιπαρέρχοµαι τις ύβρεις, αντιπαρέρχοµαι την
ένταση.

Φέραµε µε ευπρέπεια, µε σοβαρότητα ένα θέµα, το οποίο δεν
αφορά εσάς ή εµάς, αλλά τα παιδιά µας. Και έρχεστε εδώ και
κάνετε αντιπολίτευση στο ΛΑΟΣ. Δεν το κατάλαβα, πιστέψτε µε.
Επί της ουσίας διαφωνούµε; Όχι. Γιατί, λοιπόν, συζητάµε για
πράγµατα που δεν έχουν καµµία ισχύ;

Ακούσατε εφιαλτικό σενάριο, κύριε Υπουργέ. Είµαι από χωριό,
όπως και ο κ. Ροντούλης και πολλοί εδώ µέσα. Παλιά παίρναµε
σπόρους και φυτεύαµε στο σπίτι µας και τον ίδιο σπόρο ξανα-
φυτεύαµε και ξαναφυτεύαµε. Τώρα, παίρνεις έναν σπόρο και δεν
µπορείς να ξαναφυτέψεις. Φαντάζεστε ότι αύριο το πρωί µπορεί
να σου πει η τάδε εταιρεία «δεν σου δίνω σπόρο»; Να ο έλεγχος
της τροφής. Αυτό είναι το εφιαλτικό σενάριο. Δεν το έχει κατα-
λάβει το ΚΚΕ. Εγώ έφερα ένα θέµα µε αγώνα, µε πίεση που το
δέχθηκε µε χαρά ο Πρόεδρός µας, για να µιλήσουµε σοβαρά. 

Κανείς δεν µίλησε εδώ µέσα για τη γερµανική πατάτα Αmflora.
Η κ. Δαµανάκη, που είναι κατά των γενετικά τροποποιηµένων
προϊόντων, υπερψήφισε πρόσφατα να φέρνουµε στην Ελλάδα
τη µεταλλαγµένη πατάτα. Αυτό το ξέρετε; Αλλά µόνο για βιοµη-
χανική χρήση. Αυτή η Αmflora πατάτα έχει ένα πλεονέκτηµα: βγά-
ζει συγκολλητική ουσία για βιοµηχανική χρήση. Αλλά ποιος µου
εγγυάται εµένα ότι η πατάτα στο χωράφι του γείτονα δεν θα πε-
ράσει και στο δικό µου χωράφι; 

Πώς, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ, που είναι εναντίον των µεταλλαγµέ-
νων, επιτρέπει από άνθρωπό του να ψηφίζει υπέρ; Ήταν, λέει,
στη διακριτική ευχέρεια των κοινοβουλίων. Αυτό είναι το παρά-
θυρο.

Να πούµε, όµως και κάτι άλλο, γιατί κι αυτό είναι σηµαντικό
και κανείς δεν το ανέφερε. Αυτή η συγκεκριµένη µεταλλαγµένη
πατάτα περιέχει το γονίδιο ανθεκτικότητας σε δύο αντιβιοτικά,
την καναµυσίνη και την νεοµυκίνη. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Είναι
αλυσιδωτό το πρόβληµα. Δεν είναι απλά ένα προβληµατάκι που
το περνάµε έτσι και δεν το συζητάµε.

Και πάµε στα χειρότερα και θέλω να µε ακούσετε, κύριε
Υπουργέ. Το βενζοϊκό νάτριο το ξέρετε; Είναι µια καρκινογόνος
ουσία. Δηµιουργεί καρκινογενέσεις. Υπάρχει σε όλα τα αναψυ-
κτικά, σύντροφε του ΚΚΕ. 

Δεν ήθελα να έρθω µέχρι εδώ. Θα πάω όµως και παραπέρα
τώρα.

Εδώ και επτά µήνες έχω κάνει ερώτηση στο Υπουργείο για την
Coca Cola Zero, σύντροφε του ΚΚΕ, γιατί είµαστε εναντίον της
αµερικανότροπης ζωής. Ακούστε. Τους ερωτώ: Τι περιέχει αυτή
η Coca Cola Zero; Περιέχει κυκλαµικό οξύ, το οποίο απαγορεύ-
εται από τον Οργανισµό Τροφίµων και Φαρµάκων των ΗΠΑ από
το 1969. Στην Ελλάδα, όµως, κυκλοφορεί. Πού είναι οι ελεγκτικοί
µηχανισµοί; Καρκινογένεση δηµιουργεί. Και δεν είναι µόνο αυτό.
Ακούστε το χειρότερο: Μη αντιστρεπτή ατροφία των όρχεων,
που σηµαίνει µη παραγωγή του είδους, δηλαδή στειρότητα. 

Αυτά είναι θέµατα και όχι το αν διαφωνώ εγώ µε το ΚΚΕ.
Η Coca Cola Diet αφήρεσε το βενζοϊκό νάτριο από τον Ιανου-

άριο. Σε άλλα αναψυκτικά, όµως, ευρείας κυκλοφορίας υπάρχει
το βενζοϊκό νάτριο. Και προς τιµή της η Coca Cola Diet λέει «το

έκανα αυτό γιατί υπάρχουν υπόνοιες για καρκίνο». Οι υπόλοιποι
τι κάνουν;

Πίνουν καρκίνο τα παιδιά µας. Το καταλαβαίνουµε αυτό;
Πάρτε ένα χάµπουργκερ, κύριε Υπουργέ, από ένα φαστφου-

ντάδικο και βάλτε το σε ένα γυάλινο µπουκάλι και αφήστε το για
έξι µήνες. Δεν θα χαλάσει. Για έξι µήνες θα παραµείνει αναλλοί-
ωτο. Ξέρετε τι συντηρητικό έχει αυτό το πράγµα; Και το τρώνε
τα παιδιά µας. Δεν χαλάει η πατάτα που τρώµε από τα McDon-
alds. Το δοκίµασα εγώ για το παιδί µου.

Αναρωτιέµαι: Σε τι κόσµο ζούµε και τι παιδιά µεγαλώνουµε;
Και καθόµαστε και µαλώνουµε µεταξύ µας.

Τα χάµπουργκερ έχουν γίνει τρόπος ζωής στην Ελλάδα. Όλα
τα παιδάκια θα πάνε να φάνε χάµπουργκερ.

Μιας και µιλάµε για διατροφή, πάµε και στο χλώριο. Το πρώτο
χηµικό όπλο στον 1ο Παγκόσµιο Πόλεµο ήταν το χλώριο. Και εδώ
και δεκαετίες χλωριώνουµε το νερό και το πίνουµε. Ρωτήστε κά-
ποιον επιστήµονα. Αυτά που σας λέω τα έχω ψάξει δηµοσιογρα-
φικά εδώ και τρία χρόνια. Γι’ αυτό είπε ο Πρόεδρος ότι το έχω
ψάξει το θέµα. 

Και το χειρότερο είναι το εξής: Στα σούπερ µάρκετ πουλιέται
το νερό σε πλαστικά µπουκάλια από πολυαιθυλένιο. Μένουν τα
µπουκάλια αυτά στη ζέστη και στο κρύο και µετά πίνουµε το
νερό. Έχει καταστραφεί το νερό, είναι δηλητήριο και το πίνουµε
όλοι µας.

Ξέρετε ότι το παγωτό που τρώει το παιδί µας, το κόκκινο
χρώµα που έχει είναι χρωστική ουσία; Τρώνε χρώµα τα παιδιά
µας. Η φράουλα παγωτό είναι χρωστική ουσία. 

Ξέρετε ότι βάζουν γευστικές ουσίες; Κι αυτό σηµαίνει ότι
έχουµε χηµεία στα φαγητά που τρώµε. Και βέβαια για να µην
είναι παράνοµοι οι κύριοι, βάζουν «συντηρητική ουσία Ε200-
Ε297». Και βλέπει το παιδί µου το «Ε200» αλλά δεν ξέρει ότι είναι
συντηρητική ουσία.

Επίσης, βάζουν αντιοξειδωτικές ουσίες Ε300-Ε321 και Ε322-
Ε455. Όλα αυτά είναι καρκινογόνα και επικίνδυνα τα περισσό-
τερα. Και όµως, τα τρώµε, τα πίνουµε, τα τρώµε, τα πίνουµε. Η
ισορροπία του νευρικού µας συστήµατος εξαρτάται από τη βι-
ταµίνη B12, η οποία καταστρέφεται από το Ε214 και επιφέρει
υπερκινητικότητα, σχιζοφρενική συµπεριφορά.

Έγινα Βουλευτής και πίστευα ορισµένα πράγµατα. Πέρα από
τις κοµµατικές διαφωνίες, υπάρχει η Ελλάδα, υπάρχει το αύριο.
Δεν µε ενδιαφέρει ούτε ο Στάλιν ούτε οι φασίστες ούτε οι σωβι-
νιστές. Με ενδιαφέρει το αύριο του τόπου, το αύριο της Ελλά-
δας, των παιδιών µας. Ας σοβαρευτούµε κάποια στιγµή εδώ
µέσα. Ας κάτσουµε όλοι µαζί να συζητήσουµε. Γιατί αν θέλουµε
να κάνουµε παιδιά άβουλα, παιδιά µε λευχαιµία –µακριά από
εδώ- µε καρκίνους, υπερκινητικά και σχιζοφρενή, εγώ δεν θέλω. 

Δέχοµαι την πρόκληση του Υπουργού να τεθεί το θέµα σε επί-
πεδο Αρχηγών κοµµάτων. Είναι σοβαρό το θέµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κυριάκο Βελόπουλο.

Κύριε Υπουργέ, από την ανάλυση που έκανε θα πρότεινα τα
Πρακτικά να διαβιβαστούν –µπορώ να επιµεληθώ και εγώ- στον
ΕΦΕΤ. Εσείς προΐσταστε; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εµένα µε ενδιαφέρει η
σπουδή του αντικειµένου, όχι η αρµοδιότητα. Θα επιµεληθείτε ή
θα επιµεληθώ;

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, το αναλαµβάνω εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη, Βουλευτή

Ευβοίας του ΛΑΟΣ. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ευχηθώ η Ελλάδα µας να είναι έτσι όπως την πα-

ρουσίασε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ: «όλα
καλά». Μακάρι να ήταν έτσι τα πράγµατα, αλλά δυστυχώς πρέπει
να τα βλέπουµε όπως είναι, να µην τα ωραιοποιούµε. Βεβαίως
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και δεν πρέπει να κινδυνολογούµε, αλλά να βλέπουµε την πραγ-
µατικότητα, η οποία σίγουρα σ’ αυτόν τον τοµέα δεν είναι όπως
θα έπρεπε να είναι για τη χώρα µας. 

Θα κάνω κάποιες συγκεκριµένες προτάσεις. 
Κύριε Υπουργέ, µε βάση δύο θεµελιώδεις αρχές, την αρχή της

προφύλαξης και την αρχή της πρόληψης και µε δεδοµένο πως
τα γενετικά τροποποιηµένα τρόφιµα για όλο τον κόσµο, εκτός
από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, ενέχουν κιν-
δύνους για τον άνθρωπο, για τα ζώα, για το περιβάλλον -εγώ του-
λάχιστον ως γιατρός ξέρω πάρα πολλές παθολογικές
καταστάσεις και ως παιδίατρος δε πολύ περισσότερες- νοµίζω
ότι πρέπει αυστηρά από τη χώρα µας να απαγορευτεί η απελευ-
θέρωση όλων αυτών των ουσιών στη διατροφική αλυσίδα.

Επίσης, εντατικοποίηση προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Νοµίζω ότι εδώ πλέον διασφαλίζουµε τη χώρα µας, διασφαλί-

ζουµε και τον πλανήτη ολόκληρο, αν θέλετε, διασφαλίζουµε τα
παιδιά µας. Ας ενεργοποιηθούµε και, εν πάση περιπτώσει, ας
υψώσουµε, τέλος πάντων, ένα ανάστηµα προς αυτήν την Ευρω-
παϊκή Ένωση που αποφασίζει πιθανότατα ό,τι αποφασίζουν τα
µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα και οι πολυεθνικές. 

Τρίτον, πρέπει να απαιτήσουµε την αυστηρή τήρηση της ευ-
ρωπαϊκής απόφασης για ευκρινή σήµανση των µεταλλαγµένων.
Νοµίζω ότι γι’ αυτό που αγοράζουµε από οποιοδήποτε ράφι, σε
οποιοδήποτε σούπερ µάρκετ, πρέπει να ξέρουµε τι περιέχει µέσα
κι, εν πάση περιπτώσει, αν περιέχει και σε τι ποσοστό την οποια-
δήποτε µεταλλαγµένη ουσία. Αυτό νοµίζω ότι πρέπει να το απαι-
τήσουµε και να το διεκδικήσουµε. Και αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι
η πολύ µεγάλη υποχρέωση της πολιτείας, δηλαδή το να προφυ-
λάξει τους πολίτες της. 

Νοµίζω ότι όλοι εµείς πρέπει να διασφαλίσουµε το δικαίωµά
µας στην καθαρή διατροφή και αυτό θα το επιτύχουµε, εάν υπο-
στηρίξουµε τις ελληνικές επιχειρήσεις στο να αναδείξουν την κα-
θαρότητα των προϊόντων. Γιατί τα ελληνικά προϊόντα είναι
καθαρά. Πρέπει να τα στηρίξετε, κύριε Υπουργέ, από κρατικής
πλευράς, γιατί έτσι θα πάρουν και τη θέση που τους αξίζει στη
διεθνή αγορά. Διότι όλος ο κόσµος και όλοι οι άνθρωποι, που ξέ-
ρουν, προτιµούν αυτά τα καθαρά προϊόντα. Πρέπει να δοθούν
επιτέλους όλες εκείνες οι θεσµικές δυνατότητες στον ΕΦΕΤ,
ώστε να ανταποκριθεί σε αυστηρούς ελέγχους και να διασφαλί-
σει την υγεία των πολιτών. 

Τέλος, θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να αναληφθούν άµεσα πρω-
τοβουλίες µε ενηµέρωση, ξεκινώντας από την παιδεία µας, από
τα νηπιαγωγεία µας, και να αναλάβουµε όλοι δράση –ούτε κόµ-
µατα, ούτε χρώµατα υπάρχουν εδώ, αγαπητέ συνάδελφε του
ΚΚΕ- ενάντια στα γενετικά τροποποιηµένα προϊόντα, τα οποία
προέρχονται από το µεγαλύτερο βιολογικό πείραµα που γίνεται
αυτή τη στιγµή στον πλανήτη µας, µε απρόβλεπτες και µη ανα-
στρέψιµες συνέπειες, και δυνατά να πούµε: «όχι, ευχαριστώ. Δεν
θα πάρω τροποποιηµένα». 

Τελικά, αγαπητοί συνάδελφοι, ας πιστέψουµε -και νοµίζω ότι
όλοι το πιστεύουµε- ότι ζούµε σε µια χώρα ωραία, σε µια χώρα
πολύ προικισµένη, µε πολλά διατροφικά χαρίσµατα. Το ελαιό-
λαδό µας -για να µην αναφερθώ µόνο στην πρώτη ποιότητα του
ελαιολάδου της Κρήτης και παρεξηγηθώ από σας, κύριε Πρόε-
δρε- είναι γνωστό σ’ όλον τον κόσµο. Το ελαιόλαδο, αγαπητέ
κύριε Υπουργέ, -νοµίζω ότι το ξέρετε- ο Όµηρος το είχε ονοµάσει
«υγρό χρυσάφι» και ο Ιπποκράτης έλεγε ότι «απ’ αυτό το αγια-
σµένο ελαιόλαδο µπορούν να θεραπευτούν εκατόν σαράντα αρ-
ρώστιες». Το έλεγε ο Ιπποκράτης πριν από δυόµισι χιλιάδες
χρόνια.

Όσον αφορά αυτά, λοιπόν, τα «αγιασµένα» προϊόντα που βγά-
ζει µόνον η ελληνική, η µάνα γη, γιατί εµείς να µην τοποθετη-
θούµε και να µη σταθούµε δίπλα και να στηρίξουµε όλη αυτή την
αγνή ελληνική παραγωγή; Πρέπει να σταθούµε, θα έλεγα, µε
πολύ πείσµα στη δικιά µας, την ελληνική µεσογειακή διατροφή.
Είναι ντροπή το να ζούµε, κύριε Υπουργέ, σήµερα τρώγοντας
αυτά που είπα προηγουµένως, τα hot dogs και όλες αυτές τις
συντηρηµένες και νοθευµένες ξενόφερτες τροφές, και να ξε-
χνάµε τα παραδοσιακά, τα αγνά, τα ωραία, τα «ευλογηµένα» ελ-
ληνικά µας προϊόντα. Νοµίζω ότι αυτή είναι πλέον η ευθύνη όλων
µας. Και, τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι όλοι ξέρουµε πως

όταν η φύση παραβιάζεται, εκδικείται. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την

κυρία Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη.
Τη συζήτηση θα κλείσει εκ µέρους της Κυβερνήσεως ο Υφυ-

πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γιάννης Κου-
τσούκος. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όπως εύστοχα παρατηρήσατε, κύριε Πρόεδρε, η συζήτησή

µας αφορά κι άλλα συναρµόδια Υπουργεία. Εγώ θα διαβιβάσω
τις τοποθετήσεις των συναδέλφων. Όµως επιτρέψτε µου να απα-
ντήσω στο κοµµάτι της ευθύνης που µας αναλογεί ως Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ξεκινώντας µε τη διαπί-
στωση ότι αυτή η συζήτηση δεν προσφέρεται ούτε για αντιπολι-
τευτικές κορώνες ούτε ως µια επιχείρηση διαχωρισµού, για δύο
λόγους: Ο ένας είναι ότι για τον τοµέα που µιλάµε η χώρα µας,
η Ελλάδα, έχει συγκριτικό πλεονέκτηµα στην αγροτοδιατροφική
αλυσίδα. Και θα αναφερθώ στη συνέχεια. 

Ο δεύτερος είναι ότι απ’ όλες τις πτέρυγες κι απ’ όλους τους
συναδέλφους εκφράστηκε η κοινή αγωνία πώς θα προφυλά-
ξουµε αυτό το πλεονέκτηµα που έχουµε ως χώρα στον αγροτο-
διατροφικό τοµέα, πώς θα προφυλάξουµε τους εαυτούς µας, τη
µέλλουσα γενιά αλλά και το χαρακτήρα της παραγωγής µας από
τα µεταλλαγµένα.

Μια συζήτηση για τα µεταλλαγµένα βεβαίως µπορεί να έχει
όψεις: για τις µεταλλαγµένες πολιτικές, για τις µεταλλαγµένες
ιδέες, για τους µεταλλαγµένους καιρούς, για όλα. Όµως ας µη
συνεχίζουµε να λειτουργούµε αυτοκαταστροφικά, όταν έχουµε
µια περιοχή της δηµόσιας συζήτησης στην οποία µπορούµε να
συνεννοηθούµε. Και είµαστε σε µια εποχή που αναζητούνται –το
απαιτούν οι πολίτες- συναινέσεις και συνεννοήσεις.

Γιατί το λέω αυτό; Το λέω γιατί η Ελλάδα, παρά το γεγονός ότι
το διοικητικό της σύστηµα, το σύστηµα των ελέγχων δεν φηµίζε-
ται ότι είναι από τα καλύτερα στην Ευρώπη, εντούτοις δεν χτυ-
πήθηκε από τις µεγάλες διατροφικές κρίσεις, είτε ήταν οι
«τρελές αγελάδες» είτε ήταν οι διοξίνες είτε άλλες, διότι, αν θέ-
λετε, ο τρόπος της παραγωγής, ο αυτοέλεγχος των παραγωγών
κι η κουλτούρα δεν επέτρεψαν το να έρθουν εδώ µέθοδοι που
τρέλαναν τα ζωντανά ταΐζοντάς τα ζωικές πρωτεΐνες. Οι εκτατι-
κές επιχειρήσεις στη ζωική παραγωγή και οι µέθοδοι της αύξη-
σης της παραγωγής οδήγησαν σε µη επιτρεπτές διαδικασίες, µε
γνωστά αποτελέσµατα.

Αυτό το µεγάλο πλεονέκτηµα που έχουµε λοιπόν και που σή-
µερα, µε βάση και τη συζήτηση που κάνουµε, µας δίνει τη δυνα-
τότητα να πούµε ότι είµαστε ζώνη ελεύθερη από γενετικά
τροποποιηµένους οργανισµούς, οφείλουµε να το αξιοποιήσουµε,
για να δώσουµε πρώτα-πρώτα ένα µήνυµα στην ελληνική κοινω-
νία κι ένα µήνυµα στους Έλληνες πολίτες, να έχουν εµπιστοσύνη
στα τρόφιµα της ελληνικής γης, είτε είναι φυτικής είτε ζωικής πα-
ραγωγής. Εγώ δεν αµφισβητώ όσα µε καλή πίστη οι αγαπητοί
συνάδελφοι από την πλευρά του επερωτώντος κόµµατος έθε-
σαν, για το τι συµβαίνει στη διαδικασία της τυποποίησης, µε τα
συντηρητικά κ.ο.κ.. Προφανώς συµβαίνει. Προφανώς χρησιµο-
ποιούνται µέθοδοι για την παραπλάνηση του καταναλωτή. Οι επι-
σηµάνσεις δεν είναι στο µέγεθος που θα θέλαµε. Οι έλεγχοι
πολλές φορές δεν µπορούν να προβλέψουν όλα αυτά τα τεχνά-
σµατα που χρησιµοποιούν οι διάφοροι επιτήδειοι. Όµως είναι
αναµφισβήτητο το γεγονός ότι η ζωική και η φυτική παραγωγή
της χώρας µας είναι από τις καλύτερες ποιοτικά και σε ό,τι
αφορά τα µεταλλαγµένα, απαγορεύεται η καλλιέργεια µεταλλαγ-
µένων στη χώρα µας, την οποία την προστατεύουµε και από τα
καλαµπόκια και από τα βαµβάκια και από τις πατάτες για βιοµη-
χανική χρήση. 

Σχετικά µε το ότι η ζωική µας παραγωγή αναγκάζεται να χρη-
σιµοποιεί ζωοτροφές εισαγόµενες, που σύµφωνα µε τους κανο-
νισµούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση περιέχουν µεταλλαγµένα, πολύ
σύντοµα θα µπορεί να γίνεται στον καταναλωτή ευδιάκριτο εάν
έχει γενετικά τροποποιηµένους οργανισµούς είτε το κρέας είτε
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το γάλα είτε τα αυγά είτε οι υπόλοιπες παραγωγές.
Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτό είναι ταυτόχρονα ένα πλεονέκτηµα

και ένα µήνυµα γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, όλοι µε διάφορους
τρόπους θίξατε τους µεγάλους ανταγωνισµούς και τις µεγάλες
ανισότητες που διαπερνούν σήµερα τον κόσµο. Από τη µια µεριά
πλούτος και από την άλλη φτώχεια και πείνα.

Μέσα σε αυτό το περιβάλλον έχουµε τους πολυεθνικούς κο-
λοσσούς που επιχειρούν να ελέγξουν τη γεωργία, την παραγωγή
τροφίµων, τον καταµερισµό εργασίας παγκόσµια και προφανώς
διαθέτουν όπλα πολύ περισσότερα και από εθνικά κράτη, µεθό-
δους έρευνας, εργαστήρια κ.ο.κ. και πλάγιες και πάνω και κάτω
από το τραπέζι διαδικασίες.

Η Ευρώπη –ο κ. Παπαδηµούλης τα ξέρει πάρα πολύ καλά, έχει
θητεύσει στα ευρωπαϊκά όργανα- έχει αντιστάσεις και πάνω σε
αυτές τις αντιστάσεις οικοδοµήσαµε –και συµβάλαµε πιστεύω
και εµείς σαν Ελλάδα- και στη χώρα µας ένα θεσµικό πλαίσιο, εκ-
µεταλλευόµενοι τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
απαγορεύοντας την καλλιέργεια των µεταλλαγµένων και θεσπί-
ζοντας ελέγχους στους σπόρους.

Η Ευρώπη δέχεται πιέσεις από τις ΗΠΑ, από τον ΠΟΕ αλλά και
η Ελλάδα δέχεται πιέσεις και αυτό δεν έχει γίνει γνωστό και
υπάρχουν στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης πάρα πολλοί
που υποστηρίζουν ότι για να αντεπεξέλθει η Ευρωπαϊκή Ένωση
στον ανταγωνισµό, πρέπει να ελαστικοποιήσει τις διαδικασίες
έγκρισης των γενετικά τροποποιηµένων, να τις επιταχύνει και µε
αυτή την έννοια δίνει τη δυνατότητα στα κράτη-µέλη χωρίς την
επιστηµονική τεκµηρίωση να αρνούνται την καλλιέργεια στο δικό
τους έδαφος. Αυτή είναι µια πολιτική που θα µας διολισθήσει επι-
κίνδυνα. Γι’ αυτό και έχουµε εκφράσει µε πάρα πολλούς τρόπους
την αντίθεσή µας. 

Σε αυτό το περιβάλλον, αγαπητοί συνάδελφοι, µπορώ να σας
πω ότι πέρα από τη γνωστή απαγόρευση των εκατόν πενήντα ένα
ποικιλιών –κύριε Πρόεδρε, αναφέροµαι στο ΦΕΚ1112/22 Ιουλίου
2010- ετοιµάζουµε την επικαιροποίησή του µε επιτροπή που
έχουµε συστήσει στο Υπουργείο, για να εντάξουµε και άλλες ποι-
κιλίες που ενδεχόµενα σε αυτό το διάστηµα έχουν πάρει άδεια
καλλιέργειας µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και θα έλεγα ότι µε
συστηµατικό τρόπο ασκούµε τον έλεγχο των σπόρων µε ένα σύ-
στηµα δειγµατοληψίας που θα έλεγα ότι είναι ικανοποιητικό.

Να αναφέρω ότι για την καλλιεργητική περίοδο 2010-2011
έχουµε πεντακόσιες εξήντα έξι δειγµατοληψίες σε σποροµερί-
δες. Εµφανίστηκαν πέντε δείγµατα θετικά και σύµφωνα µε τη νο-
µοθεσία µας θα καταστραφούν. Δεν έχουµε καταγγελίες.
Γνωρίζω ότι στο παρελθόν η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ όταν είχε
καταγγελία ξήλωσε και καλλιέργειες και είµαστε αποφασισµένοι,
αλλά προς το παρόν ελέγχουµε το σύστηµα.

Ταυτόχρονα, η τεχνική επιτροπή, την οποία συγκρότησε η κ.
Αποστολάκη –που έχει τον τοµέα ζωικής παραγωγής- έχει κατα-
λήξει σε συµπέρασµα και ήδη προωθείται προς τον ΟΠΕΓΕΠ, για
να βγει ένα πρωτόκολλο AGRO, µε βάση το οποίο θα δίδεται το
σήµα Non GMO στα προϊόντα της ζωικής παραγωγής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε –για να µην καταχρώµαι του
χρόνου, γιατί νοµίζω ότι έχει φωτιστεί από όλες τις πλευρές η
συζήτηση- σε αυτή την κρίσιµη περίοδο για τη χώρα, όπου είναι
εµφανή τα σηµάδια της κρίσης –πέρα από τα δηµοσιονοµικά και
το δηµόσιο χρέος, υπάρχει κρίση και στο επίπεδο της παραγω-
γής- εµείς πιστεύουµε ότι ο τοµέας της αγροτικής παραγωγής
και η ανάπτυξη της υπαίθρου αποτελεί αυτή τη στιγµή ένα χρή-
σιµο και κρίσιµο –το κρισιµότερο, θα έλεγα- εργαλείο.

Αυτό µαζί µε το πλεονέκτηµα του αγροτοδιατροφικού τοµέα
που σας ανέλυσα νωρίτερα και για την εγχώρια παραγωγή και
την κατανάλωση, αλλά και τις εξαγωγικές δυνατότητες της
χώρας µας –γιατί θα πρέπει να παρατηρήσετε ότι στη βελτίωση
του ισοζυγίου των εµπορικών συναλλαγών έχει σηµαντική συµ-
βολή το ισοζύγιο των αγροτικών προϊόντων- πιστεύω ότι µας
δίνει τη δυνατότητα µε ποιότητα, µε ταυτότητα, µε διασφάλιση
και µε εξασφάλιση από τους µελλοντικούς κινδύνους µε όλο
αυτό το πλέγµα των απαγορεύσεων και των ελέγχων όχι απλά
να κρατήσουµε την Ελλάδα ως απαγορευµένη περιοχή από τους

γενετικά τροποποιηµένους οργανισµούς, αλλά ταυτόχρονα να
αποτελέσουµε ένα υπόδειγµα, ένα µοντέλο που από την εκπαί-
δευση των παιδιών, την ενηµέρωση των καταναλωτών, τις µεθό-
δους ελέγχου και παραγωγής και τις ευθύνες των εµπλεκοµένων
Υπουργείων η χώρα µας θα µπορέσει να αποτελέσει ένα πρό-
τυπο µιας διαφορετικής αντιµετώπισης της πολιτικής, που έχει
να κάνει µε την παραγωγή των τροφίµων στον κόσµο και ιδιαί-
τερα στη σύγχρονη Ευρώπη.

Απέναντι δηλαδή στα επτά επιχειρήµατα, µε τα οποία µέχρι
σήµερα τοποθετούνται είτε επιστηµονικά είτε περιβαλλοντολο-
γικά είτε αναλύθηκαν και πολιτικά, να προσθέσουµε και το επι-
χείρηµα της διαφορετικότητας ενός µοντέλου που η χώρα µας
µπορεί να το αναδείξει και να το εκµεταλλευθεί στους δύσκολους
καιρούς που ζούµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Υφυ-

πουργό κ. Γιάννη Κουτσούκο.
Το Προεδρείο εκφράζει την ικανοποίησή του για το επίπεδο,

στο οποίο διεξήχθη η συζήτηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρα-

κτικά των συνεδριάσεων … 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε –και µε όλο το σε-

βασµό- µετά τη δευτερολογία από την πλευρά της Κυβέρνησης,
ο Κανονισµός προβλέπει και δευτερολογία και τριτολογία, της
οποίας βεβαίως δεν θα κάνω χρήση, του επερωτώντος κόµµα-
τος. Με όλο το σεβασµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Με συγχωρείτε. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Όχι, το λέω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Πολλές φορές η κοινο-

βουλευτική πρακτική είναι να κλείνει ο Υπουργός χωρίς να δευ-
τερολογήσει –εκτός αν συντρέχει λόγος- ή να τριτολογήσει.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Υπήρξε από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, κύριε Ρο-
ντούλη.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Στο Υπουργικό Συµβούλιο που έγινε πριν από λίγο ο αξιότιµος

Πρωθυπουργός της χώρας, κύριε Υπουργέ, τόνισε –απευθυνό-
µενος προφανώς στο εσωτερικό του κόµµατός του- ότι δεν
έχουµε την πολυτέλεια της ολιγοψυχίας.

Επιτρέψτε µου να πω ότι δεν έχουµε και την πολυτέλεια της
ακρισίας, γιατί θεωρούµε ότι µε τα µέτρα που εξαγγέλθηκαν στο
Υπουργικό Συµβούλιο η Κυβέρνηση πράγµατι έχει πάρει την οδό
της ακρισίας, τη στιγµή που προωθεί ή θα προωθήσει µέτρα που
επιτείνουν έτι περαιτέρω το φαύλο κύκλο της υπανάπτυξης και
της υφέσεως που χρόνια τώρα πλήττει τη χώρα.

Ακούστηκε κατά κόρον –για να επανέλθω στο θέµα της συζη-
τήσεως µας- η λέξη «έλεγχος» και είναι πάρα πολύ απλό το ερώ-
τηµα: ποιος είναι αυτός ο οργανισµός, ο φορέας, ο βραχίονας,
όπως θέλετε πείτε το, που επιτέλους µε φερεγγυότητα θα ανα-
λάβει αυτό το έργο του ελέγχου εκ µέρους της ελληνικής πολι-
τείας;

Εµείς θεωρούµε ότι το έργο αυτό, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να
αναληφθεί από τον ΕΦΕΤ. Δεν θα ασκήσω κριτική στον ΕΦΕΤ.

Μπορώ να το πράξω. Θα το αποφύγω γιατί βλέπω και τη βού-
ληση του Προεδρείου να δοθεί όχι µια µικρόψυχη, µικροκοµµα-
τική αντιµετώπισή στο ζήτηµα, αλλά να πυροδοτηθεί µια
διαδικασία εθνικής συσπείρωσης γύρω από το ζήτηµα της δια-
τροφικής ασφάλειας του ελληνικού λαού. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα µείνω σε κάποιες προτάσεις που θεω-
ρούµε ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικές για την αναβάθµιση του
ρόλου του ΕΦΕΤ. Πρώτον, επιτέλους, ο ΕΦΕΤ θα πρέπει να εν-
δυναµωθεί προκειµένου να ενοποιηθούν υπό τον ΕΦΕΤ όλες οι
διαδικασίες ελέγχου εργαστηριακών αναλύσεων επιβολής κυρώ-
σεων. Θα πρέπει να φτάσουµε σε ένα σηµείο που ο ΕΦΕΤ και
µόνο θα έχει τον πλήρη έλεγχο της διατροφικής αλυσίδας.

Δεύτερον και πάρα πολύ σηµαντικό για µας, στα κλιµάκια του
ΕΦΕΤ, που θα κάνουν τους ελέγχους και θα θέτουν τα όποια τρό-
φιµα, θεωρούµε ευκταίο και επιβεβληµένο να συµµετάσχουν και
εκπρόσωποι της κοινωνίας των πολιτών για να υπάρχει και ο κοι-

10926 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νωνικός έλεγχος στην επιβολή των προστίµων.
Τρίτον, επιτέλους, κύριε Υπουργέ, δηµιουργήστε µια βάση δε-

δοµένων. Δηµιουργήσετε µια µαύρη λίστα στην οποία θα δηµο-
σιοποιούνται τα ονόµατα των επιχειρηµατιών εκείνων που µε την
πρακτική τους πλήττουν τη διατροφική ασφάλεια του ελληνικού
λαού.

Τέταρτον, θεωρούµε ότι από τον ΕΦΕΤ αλλά και από άλλους
φορείς, από τον ΟΠΕΓΕΠ, που αναφέρατε πολύ σωστά πριν, θα
πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη σηµασία στη βιολογική παραγωγή.
Είναι η αιχµή του δόρατος της ελληνικής παραγωγής, του πρω-
τογενούς τοµέα της ελληνικής οικονοµίας και θα πρέπει να τον
προστατεύσουµε ως κόρη οφθαλµού, εάν θέλουµε να φτάσει σε
υψηλότατα επίπεδα η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής γεωργι-
κής παραγωγής.

Τέλος, θεωρούµε, κύριε Πρόεδρε, ότι ήρθε η ώρα ο ΕΦΕΤ να
σταµατήσει να περιφέρεται από Υπουργείο σε Υπουργείο. Σας
θυµίζω ότι ξεκίνησε από το Υπουργείο Ανάπτυξης, πέρασε από
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και κατέληξε
στο Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. 

Πρέπει να σταµατήσει αυτή η περιφορά. Τον αποδυναµώνει.
Πρέπει να τεθεί υπό την εποπτεία του ιδίου του Πρωθυπουργικού
Γραφείου. Έτσι θα σηµατοδοτηθεί η πολιτική βούληση της Κυ-
βέρνησης πως το ζήτηµα της διατροφικής ασφάλειας του ελλη-
νικού λαού έχει φτάσει πλέον στο υψηλότατο επίπεδο του
Πρωθυπουργού. 

Τα λέω όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, για τον ΕΦΕΤ γιατί έχει να
επιτελέσει ένα πάρα πολύ δύσκολο έργο. Δεν είναι µόνο τα µε-
ταλλαγµένα, στα οποία αφιερώθηκαν τα 2/3 της σηµερινής συ-
ζήτησης. Είναι και τα µολυσµένα τρόφιµα από ραδιενέργεια. Δεν
µιλάει κανένας γι’ αυτό. Είναι και τα µολυσµένα τρόφιµα από την
υπερσυγκέντρωση µετάλλων. Δεν µιλάει κανένας γι’ αυτό. Είναι
και µολυσµένα τρόφιµα από φυτοφάρµακα. 

Βεβαίως, είναι –ακούστε τον όρο, κύριε Πρόεδρε- και τα λεγό-
µενα καινοτόµα τρόφιµα. Είναι το νέο κερασάκι στην τούρτα. Ξέ-
ρετε τι είναι αυτά τα καινοτόµα τρόφιµα, κύριε Υπουργέ; Είναι
τα προϊόντα που προέρχονται από ζώα-απογόνους ζώων που
έχουν γίνει µε κλωνοποίηση. Βεβαίως, δεν αναφερόµεθα, όταν
αναφέρουµε την εµπορευµατοποίηση τέτοιων προϊόντων, στα
αµέσως κλωνοποιηµένα ζώα. Αυτά στοιχίζουν και πάρα πολύ
ακριβά. Δεν είναι για µπριζόλες. Είναι ζώα αναπαραγωγής. Αλλά
αναφέροµαι στα ζώα απογόνους των κλωνοποιηµένων. 

Είναι ένας δυνητικά πολύ µεγάλος κίνδυνος για τον οποίον,
κύριε Πρόεδρε –και το λέω αυτό για να το ακούσει και ο αξιότι-
µος Υπουργός της χώρας- δεν υπάρχει νοµοθετικό πλαίσιο σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έγιναν συζητήσεις για τρία χρό-
νια µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, του Ευρωκοινοβουλίου
και κρατών-µελών και δεν κατέληξαν. Δεν κατέληξαν διότι δισε-
κατοµµύρια ευρώ θα παιχθούν τα επόµενα χρόνια –είναι πολύ
µεγάλη η πίτα, κύριε Πρόεδρε- γύρω από αυτήν την αγορά των
καινοτόµων διατροφικών προϊόντων. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι το ζήτηµα είναι ιδιαιτέρως σοβαρό.
Έτσι αντιµετωπίστηκε από όλες τις πλευρές, από όλες τις παρα-
τάξεις. Εµείς δεν δίνουµε καµµία κοµµατική χροιά στο εν λόγω
ζήτηµα. Θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση αλλά και όλες οι πολιτικές
δυνάµεις θα αντιµετωπίσουν το ζήτηµα µε συνέπεια, σοβαρό-
τητα, υπευθυνότητα και αποτελεσµατικότητα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Κοι-

νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Αστέριο Ροντούλη.

Το συµπερασµατικό λόγο έχει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Κουτσούκος.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά το κύριο
µέρος της συζήτησης δεν θέλω να προσθέσω τίποτα από τη δευ-
τερολογία µου. 

Θέλω να διαβεβαιώσω τον αγαπητό συνάδελφο κ. Ροντούλη
πως σε ό,τι αφορά τους ελέγχους που αφορούν την παραγωγή
των αγροτικών προϊόντων και την πρώτη τυποποίηση, την ευθύνη
των οποίων έχει το Υπουργείο µας, είτε αυτή είναι φυτοϋγειονο-
µική είτε είναι ποιοτική, τηρούνται τα πρωτόκολλα. Υπάρχει σύ-
στηµα δειγµατοληψίας χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι µπορεί να µη
γίνονται και λάθη. Υπάρχουν τα όρια των υπολειµµάτων τα οποία
ελέγχονται και οφείλουµε εποµένως να δώσουµε διαβεβαίωση
στους καταναλωτές ότι µπορούν να τρώνε άφοβα τα φρούτα και
τα προϊόντα της ελληνικής γης.

Σε ό,τι αφορά το γενικότερο σύστηµα των ελέγχων, κάνατε µια
επισήµανση σε σχέση µε το ρόλο του ΕΦΕΤ. Τη θεωρώ πάρα
πολύ σοβαρή. Δεν µπορώ να µπω στις αρµοδιότητες του Πρω-
θυπουργού, όπως αντιλαµβάνεστε. 

Θέλω, όµως, να ενηµερώσω εσάς και το Σώµα ότι µετά από
τις παρατηρήσεις που έχουν γίνει, δεν υπάρχει ένα ενιαίο σύ-
στηµα διοικητικών κυρώσεων για όλους τους ελέγχους. Έχουµε
προχωρήσει στη σύνταξη ενός σχεδίου –αυτό το είπε ο κύριος
Υπουργός στην τοποθέτησή του- που αφορά το σύστηµα των
ελέγχων και των διοικητικών κυρώσεων. 

Πιστεύω ότι µετά από τις απαραίτητες διαβουλεύσεις µεταξύ
των εµπλεκοµένων Υπουργείων θα είµαστε σε θέση να το φέ-
ρουµε πάρα πολύ σύντοµα στη Βουλή για να αντιµετωπίσουµε
αυτά τα κενά, που όπως και εσείς επισηµάνατε, υπάρχουν σή-
µερα στο σύστηµα των ελέγχων στη χώρα µας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Κουτσούκο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της

υπ’ αριθµ. 29/15-2-2011 επερώτησης των Βουλευτών του ΛΑΟΣ
προς τους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την προστασία
των καταναλωτών από τα µεταλλαγµένα προϊόντα και από τα ει-
σαγόµενα τρόφιµα.

Κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά των συ-
νεδριάσεων της Δευτέρας 2 Μαΐου 2011 και της Τρίτης 3 Μαΐου
2011 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς Πρακτικά των

συνεδριάσεων της Δευτέρας 2 Μαΐου 2011 και της Τρίτης 3
Μαΐου 2011 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.27’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 24 Μαΐου 2011 και ώρα 18.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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